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يادداشت-1

جنايت اسراييل عليه بشريت
پس از حمله بامداد گذشته 
اس��راييل به بيمارس��تان 
المعمداني غزه افكار عمومي 
بين المللي تحت الشعاع اين 
رخداد تلخ ق��رار گرفت و 
مردم كشورهاي مختلف 
بيزاري خود را نس��بت به 
 يك چنين حوادثي نشان
همين صفحه را بخوانيد  دادند.  

يوسف مولايي

يادداشت-2يادداشت-1

شرايط بهتر با تجديد ارزيابيجنايت اسراييل عليه بشريت
يوسف مولايی|

پس از حمله بامداد گذش��ته اس��راييل به بيمارستان 
المعمداني غزه افكار عمومي بين المللي تحت الش��عاع 
اين رخداد تلخ قرار گرفت و مردم كش��ورهاي مختلف 
بيزاري خود را نسبت به يك چنين حوادثي نشان دادند. 
اخباري كه از كشورهاي مختلف مخابره مي شود، حاكي 
از آن اس��ت كه مردم كش��ورهاي مختلف به خصوص 
كشورهاي غربي نس��بت به مطالبات مردم فلسطين 
رويكرد مثبتي داشته و متوجه رفتارهاي غيرانساني و 
افراطي اسراييلي ها شده اند. قبل از هر نكته اي بايد توجه 
داشت كه توسل فلسطيني ها به رويكردهاي نظامي و 
مبارزه مسلحانه تحت هر شرايطي به عنوان دفاع مشروع 
محسوب مي شود و هيچ تفسير ديگري از آن نمي توان 
داشت. البته حتي در زمان دفاع مشروع هم بايد به نحوي 
رفتار شود كه منافي حقوق بين الملل و حقوق سايرين 
نباشد. به همين دليل است كه كنوانسيون هاي 4گانه 
ژنو و پروتكل الحاقي 1977 ذيل آن در خصوص رعايت 
حقوق شهروندان و غيرنظاميان تصويب و اجرايي شده 
است. در اين كنوانسيون و پروتكل هاي بين المللي در 
مورد حقوق شهروندان و غير نظاميان، نحوه محافظت 
از مناط��ق تاريخي، فرهنگي و هنري، چگونگي كمك 
به بيماران و درمان زخميان، حفاظت از بيمارستان ها، 
مدارس و... صحبت ش��ده اس��ت. ضمن اينكه تكاليف 

افراد متخلف و كساني كه جنايت عليه بشريت مرتكب 
مي شوند، گنجانده شده است. زماني كه اسراييل برخلاف 
كنوانسيون هاي بين المللي به بيمارستان كودكان غزه 
حمله مي كند نه تنها برخلاف موازين انساني رفتار كرده 
بلكه حقوق بين المللي و كنوانسيون هاي جهاني را هم 
زير پا گذاش��ته است. به عبارت روشن تر، مي توان عليه 
اين رژيم )و هر طرف ظالم ديگري( در مجامع بين المللي 
طرح شكايت كرد. البته قبل از اين سازمان ملل و ساير 
نهادهاي بين المللي قطعنامه هاي شديداللحني عليه 
اس��راييل صادر كردند كه بسياري از اين قطعنامه ها با 
وتوي امريكا مواجه شد. بخش قابل توجهي از وتوهاي 
امريكا طي دهه هاي اخير مربوط به وتوي قطعنامه هايي 
اس��ت كه در شوراي امنيت سازمان ملل عليه اسراييل 

صادر شده است. 
موضوع مهم بعدي، نحوه اس��تفاده از سلاح هاس��ت. 
اسراييل اساسا از سلاح هايي استفاده مي كند كه برخلاف 
قوانين بين المللي اس��ت. حتي كشورهايي كه درگير 
جنگ مستقيم هستند بايد قوانين مرتبط با تسليحات 
را رعايت كنند. بخش��ي از اين قوانين ذيل كنوانسيون 
ژنو تعريف مي شود و بخشي ديگر حقوق عرفي هستند 
كه دولت ها و گروه ها به آن پايبندي نش��ان مي دهند. 
اين حقوق براي حفاظت از كودكان، غيرنظاميان، زنان 
و... اس��ت. مطابق اين موارد، استفاده از برخي سلاح ها، 

بمب ها، مين ها و... ممنوع است. اما متاسفانه در عرصه 
ميداني ش��اهد آن هس��تيم كه از بمب هاي فسفري، 
بمب هاي مخرب و.... عليه مردم فلس��طين اس��تفاده 
مي شود. تاسف آور اينكه نظارت درستي بر اين رفتارهاي 
غيرانس��اني صورت نمي گيرد. چرا كه مرجع بي طرف 
بين المللي براي ارزيابي اين جنايات وجود ندارد. تنها 
عامل بازدارنده باقي مانده، فش��ار افكار عمومي جهاني 
اس��ت كه باعث تغيير مواضع دولت ه��ا و حاكميت ها 
مي شود. مردم فلسطين كه هر روز كشته شده و زخمي و 
آسيب مي بينند و حقوق انساني آنها پايمال مي شود، تنها 
با تكيه بر افكار عمومي جهاني است كه مي توانند توقع 
بهبود وضعيت و آتش بس را داشته باشند. بايد انسان را 
به ماهو انسان شناخت،  مرزها و محدوده هاي جغرافيايي، 
ايدئولوژيك، دين و... در ارزيابي انساني جايگاهي ندارند 
و كنار گذاشتن آنها لازم اس��ت. امروز كه جهان شاهد 
جنايت آزاردهن��ده فراواني در غزه اس��ت، مي توان از 
طريق مراجع بين المللي موضوعات را دنبال كرد. قطعا 
اين موضوعات به ش��وراي امنيت سازمان ملل متحد 
هم منعكس مي ش��ود. در مناطقي كه حقوق كودكان 
پايمال مي ش��ود مي توان از نهادهايي چون يونيس��ف 
هم كمك گرفت. هرچند اين پيگيري ها ممكن است 
ضمانت اجرايي نداشته باشند اما براي ثبت در تاريخ و 
اعمال فشار بيش عليه اسراييل بايد از اين شكايات بهره 

برد. بايد اين جنايات را به ديوان بين المللي كيفري هم 
منتقل كرد. البته چون اسراييل عضو اين ديوان نيست، 
 رسيدگي در اين نهاد امكان پذير نيست، اما انعكاس آن 
فشار سياسي و بين المللي قابل توجهي را متوجه اسراييل 
مي كند. مهم ترين عامل براي پيگيري اين جنايات به نظر 
ديپلماسي عمومي و فشار افكار عمومي جهاني است. اين 
عاملي است كه نقش برجسته اي در اين مناقشه بازي 
مي كند. از منظر حقوقي و قضايي دست فلسطيني ها 
باز نيست كه بتوانند اسراييل و حاكمان آن را به عنوان 
جنايتكاران جنگي پاي ميز محاكمه بنشانند اما مي توان 
اين رژيم را در افكار عمومي محاكمه كرد. روابط بين الملل 
بر اساس موازنه قدرت و واقع گرايي سياسي استوار است. 
در موازنه قدرت اگر قدرت سياسي و نظامي فلسطيني ها 
بچربد با كمك افكار عمومي مي توان فش��ار سياس��ي 
جهاني به اسراييل وارد سازند. البته از ديوان دادگستري 
بين المللي هم مي توان نظر مشورتي طلب كرد، چنانچه 
در خصوص ديوار حايل اسراييل اين نظرخواهي  صورت 
گرفته و اقدام اسراييل محكوم شد. اما به طور كلي بايد 
بيشترين تلاش ها را در راستاي جلب توجه افكار عمومي 
بين المللي متمركز كرد تا ابتدا اسراييل در دادگاه افكار 
عمومي و سپس در مجامع حقوقي بين المللي محكوم 
شود. در صورت اين محكوميت بدون ترديد، بستر لازم 

براي استيفاي حقوق فلسطينيان نيز فراهم مي شود. 

نخستين روزهاي مرداد ماه بود 
كه مساله اجباري شدن تجديد 
ارزيابي شركت ها توسط مجيد 
عشقي، رييس سازمان بورس 
مطرح شد و اغلب شركت ها و 
ناشران از اين موضوع حمايت 
كرن��د. ب��ا توج��ه به ش��رايط 
شركت ها احتمالا اين تجديد 
ارزيابي سودسازي خوبي را  برای شركت ها داشته باشد و 
باعث شود تا حدودي زيان ها كاهش يابد. تجديد ارزيابي در 
معنای ساده به معناي به روز كردن ارزش دارايي هاي شركت  
اس��ت. درواقع افزايش مبلغ دفتري يك دارايي در نتيجه 
تجديد ارزيابي آن مستقيماً تحت عنوان مازاد تجديد ارزيابي 
ثبت و در ترازنامه به عنوان بخشي از حقوق صاحبان نمايش 
داده مي شود. به بيان ساده تر يك شركت با افزايش سرمايه از 
محل تجديد ارزيابي دارايي، تجهيزات و زمين و ساختمان 
و... موجودی خود را به ارزش هاي جديد فعلي بازار مجدد 
قيمت گذاري مي كند. در واقع اين نوع افزايش سرمايه قدرت 
گرفتن اخذ تسهيلات بيشتر از بانك ها به پشتوانه دارايي ها را 
افزايش خواهد داد و شاهد تغيير شرايط شركت ها خواهيم 
بود.  با توجه به شرايط اقتصادي ايران و تورم ۳۰ درصد الي 
4۰ درصدي که هرساله موجود است و ممكن است گاهی به 
خاطر وخامت شرايط تورم افزايش يابد. در اصل دارايي هايي 

كه شركتي در سال تأسيس خريداري كرده ديگر در پايان 
سال دهم به همان اندازه نيست و اگر شركت بخواهد همان 
دارايي را جايگزين يا خريداري نمايد بايد حداقل چندين 
برابر استهلاكي كه طي ده سال گذشته گرفته شده هزينه 
كند. در نتيجه بقاي شركت ها نيز به خطر مي افتد و ميزان 
توليدات كاهش و زيان كشور بيشتر مي شود به همين دليل 
تجديد ارزيابي مي تواند به شركت ها در به روز شدن دارايي 

كمك كند و صورت مالي واقعي براي ارايه داشته باشد.
 طبق قوانين سازمان امور مالياتي كشور، هزينه استهلاك 
مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها )تفاوت استهلاك بر مبناي 
دو روش بهاي تمام شده و تجديد ارزيابي( به عنوان هزينه 
قابل قبول مالياتي پذيرفته نمي شود؛ به اين معنا كه اداره 
مالياتي اين هزينه را به عنوان هزينه اي كه بتواند ماليات را 
كاهش بدهد قبول نمي كند. از ديدگاه سنتي اگر شركت ها 
بدون آورده اي از سمت سهامداران افزايش سرمايه داشته 
باش��ند، امري مثبت تلقي مي ش��ود چراكه از نظر رواني 
سهامدار پولي نياورده و در نهايت در افزايش سرمايه شركت 
داده شده است. حال آنكه بهترين نتيجه موقعي مشخص 
مي شود كه در نهايت اين افزايش سرمايه به رشد و توسعه 
كسب و كار و سودآوري شركت منجر شود. تجديد ارزيابي 
دارايي ها موجب افزايش شفافيت، اخذ تسهيلات بيشتر 
از بانك ها به پشتوانه دارايي ها، مقايسه صورت هاي مالي 
شركت ها و رقيق شدن قيمت سهام شركت ها خواهد شد.

رقيه ندايي

در همايش سالانه صادركنندگان فرآورده هاي نفتي مطرح شد

نياز فوري به جذب سرمايه 
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حمايت از كم درآمدها با وام ترميم مي شود؟

60  هزار كاميون فرسوده چگونه
در بازار حمل و نقل جاده اي اختلال ايجاد مي كنند؟

صفحه  5    صفحه  2    

كاهش بيكاران
 به زير هشت درصد

گزارشي از مراسم بدرقه 
داريوش مهرجويي و همسرش

بـدرود 
فيلسوف 

سينماي ايران

خشم ايران و  جهان به جنايت اسراييل
 در حمله به بيمارستان غزه

رييسي: پايان رژيم صهيونيستي آغاز شد

رقم صادرات نفت و فرآورده هاي نفتي چقدر اس��ت؟ 
بنابر آم��اري كه در همايش س��الانه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفتي ارايه ش��د، صادرات ارزي ايران در 

حوزه قير، هيدروكربن و روغن تا پايان ۶ ماهه نخست 
سال 14۰۲ معادل۲ ميليارد و ۳۰ ميليون دلار بوده 
است. البته رييس هيات مديره اوپكس مي گويد: طبق 

آمار منتشرشده از س��وي اتاق ايران، در ۶ ماه نخست 
س��ال 14۰۲، در مجموع ۲۲ ميليارد دلار صادرات و 
۳۰ ميليارد دلار واردات نفتي و غيرنفتي در كش��ور 

داش��ته ايم كه اين ۶ ميليارد اخت��لاف نيز در صورت 
تدوين سياس��ت هاي بازگش��ت ارز از س��وي دولت، 
صفحه 7 را بخوانيد مي تواند حذف شود.  

مردم تهران و ساير شهرهاي ايران در واكنش به جنايت 
ارتش رژيم صهيونيستي در قتل عام 1۰۰۰ نفر از نوزادان، 
كودكان، دخت��ران، پس��ران، زنان و مردان غ��زه اي در 
بيمارستان المعمداني به خيابان ها و ميدان هاي شهرها 
آمدند و اين جنايت هولناك و ضد انساني را محكوم كردند.

مردم تهران همزمان با مردم س��اير ش��هرهاي كشور از 
ساعت 1۵ روز – چهارشنبه – به دعوت شوراي هماهنگي 
تبليغات اسلامي با حضور در خيابان و ميدان انقلاب تهران، 
خشم خود از جنايت رژيم كودك كش صهيونيستي را 

فرياد زدند.
مقامات لشكري، كشوري، امدادي و انتظامي نيز در اين 
تجمع حضور داشتند. خشم و نفرت مردم تهران در تجمع 
ميدان انقلاب به دليل اعلام انزجار از جنايات رژيم غاصب 
صهيونيس��تي و اعلام همبس��تگي با مقاومت اسلامي 
فلس��طين بروز كرد. اين تجمع دومين تجمعي بود كه 
امروز در محكوميت جنايت صهيونيستها در تهران برگزار 

شد. تجمع اول ساعت 1۰ صبح با حضور جمعي از مردم 
و امدادگران و كادر درمان هلال احمر در ميدان فلسطين 
تهران برگزار شد. شب گذشته - سه شنبه شب - نيز تجمع 
ديگري تحت عنوان »رزمن��دگان بدون مرز« در ميدان 
فلسطين تهران برگزار ش��د. شعارها و پلاكاردهاي ضد 
استكباري مردم كه خش��م و اندوه توامان مردم را نشان 
مي داد حاوي اين ش��عارها بود: مرگ بر امريكا، مرگ بر 
اسراييل كودك كش. تجمع كنندگان شعارهاي »مرگ 
بر اس��راييل«، »مرگ بر امريكا«، »يا حجت بن الحسن 
ريش��ه صهيون بكن«، »واي اگر خامنه اي حكم جهادم 
دهد«، »مرگ بر انگليس«، » جنايت اس��راييل جنايت 
امريكاست«، سردادند. همچنين پلاكاردهايي با مضامين 
»به اميد خدا قدس را آزاد مي كنيم«، »تقدير خداوند اين 
است كه فلسطين آزاد ش��ود«، »توفان الاقصي يوم الله 
1۵ مهر«، »يا قدس انا قادس��ون« در دست داشتند. در 
اين مراسم تجمع كنندگان پرچم هاي اسراييل و امريكا 

را به آتش كش��يدند. همچنين به صورت نمادين در اين 
مراسم تش��ييع پيكر ش��هداي غزه برگزار شد. برخي از 
تجمع كنندگان نيز ش��عارهايي از جمله »مرگ بر ضد 
ولايت فقيه«، »مرگ بر وطن ف��روش خائن« و »مرگ 
بر منافق« سر مي دادند. همزمان با اين تجمع در اقصي 
نقاط جهان تجمعاتي در محكوميت جنايات اس��راييل 
برگزار شده است. وزارت بهداشت غزه شامگاه سه شنبه 
اعلام كرد كه ارتش رژيم صهيونيستي در جنايتي تازه، 
بيمارستان المعمداني در مركز نوار غزه را بمباران كرد و 
طبق برآوردهاي اوليه، بيش از ۵۰۰ تن از فلس��طينيان 
در حمله هوايي رژيم صهيونيستي به اين بيمارستان به 
شهادت رسيدند.  نتانياهو، مدعي است كه ارتش اين رژيم 
در جنايت بيمارستان غزه دخالتي نداشته و تلاش كرد 
تا اين بمباران را به گردن نيروهاي مقاومت فلس��طيني 
بيندازد كه با عمليات توفان الاقصي، صهيونيست ها را به 
زانو درآورده اند. اين در حالي است كه پس از اين جنايت، 

يكي از افراد رسانه اي نزديك به نتانياهو در شبكه اجتماعي 
ايكس از حمله ارتش رژيم صهيونيستي به اين بيمارستان 
خبر داد اما دقايقي بعد، آن را حذف كرد. كارشناس��ان 
نظامي نيز مي گويند گروه هاي فلسطيني موشكي را در 
اختيار ندارند كه بتواند چنين حجمي از تخريب و تلفات 

را ايجاد كند.
از زمان آغاز عمليات توفان الاقصي، رژيم صهيونيستي 
حملات هوايي سنگيني عليه نوار غزه انجام داده و بسياري 
از ساختمان ها را با خاك يكسان كرده است؛ حملاتي كه 
به آوارگي بيش از يك ميليون نفر از ساكنان اين منطقه 
منجر شده است و در جنايتي تازه هم كشتار بيمارستان 

المعمداني را به راه انداخته است.
 سيدابراهيم رييسي در تجمع مردمي ضدصهيونيستي در 
ميدان انقلاب تهران با بيان اينكه امروز عزاي عمومي ملت 
ايران، امت اسلامي و انسانيت و همه مردم آگاه و باوجدان 
جهان است، اظهار كرد: ارتكاب جنايتي هولناك به دست 

افرادي انسان نماست كه شكل انسان و قلب حيوان است.
وي افزود: كشتن زنان و كودكان و حمله بيمارستان را كدام 
وجدان انساني قبول مي كند؟ با حمله به بيمارستان  پايان 
رژيم صهيونيستي آغاز شد. رييسي تاكيد كرد: هر قطره 
خوني كه بر زمين غزه ريخته مي شود رژيم صهيونيستي 
را يك گام به س��قوط نزديك مي كند. 7۵ س��ال ظلم و 
بيدادگري و كشتن زنان و كودكان و تصرف زمين ها كاري 
است كه صهيونيست ها تصور كردند با انجامش مي توانند 

حق فلسطينيان را از بين ببرند.
رييس جمه��وري با اش��اره به قرارداده��اي قبلي ميان 
فلسطين و رژيم صهيونيستي، يادآور شد: آنان به هيچ عهد 
و پيماني وفادار نيستند و تصور مي كنند مي توانند با ارتباط 
با برخي كش��ورهاي منطقه بر جنايات و حق كشي هاي 
خود سرپوش بگذارند.  وي تاكيد كرد: هيچگاه مقاومت 
دربرابر صهيونيست ها كمرنگ نشده است. از انتفاضه اول 
تا چهارم جوانان فلسطيني ايستادگي كردند و شكنجه ها 

و ظلم ها را تحمل كردند اما از حقوق خود دست نكشيدند. 
اين ايستادگي پيروزي براي مردم فلسطين حتمي تر كرده 
است و رژيم صهيونيستي را به جنايات بيشتر كشانده است 
هرچند اين ايستادگي پابرجاست. رييسي ادامه داد: جنگ 
با س��نگ به جنگ با موشك بدل شده است. تا زماني كه 
ظلم هاي رژيم صهيونيستي مردم فلسطين را به ستوه 
آورد. از جناي��ات رژيم صهيونيس��تي گرفته تا اهانت به 
مسجد الاقصي حالا يك حمله و توفان الأقصي شكست 

را به اين رژيم تحميل كرده است.
رييس جمهوري يادآور شد: علاوه بر موساد شش دستگاه 
اطلاعاتي ديگ��ر و گنبد آهنين براي تامين امنيت رژيم 
صهيونيستي همراه اند اما بازهم آنان از نيروهاي مقاومت 
شكس��ت خوردند. اين رژيم حري��ف نيروهاي مقاومت 
نمي شود و حالا حمله به زنان و كودكان و مردم عادي را 
آغاز كرده است. در حالي كه شكست با جنايت عليه بشريت 
ادامه در صفحه 2 جبران نمي شود.  

نسل كشي 
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پايبندي قطر نسبت
به پرداخت منابع ارزي ايران

با توجه به واريز مبالغ ارزي آزاد شده ايران به حساب شش 
بانك ايراني در قطر و تعهد اين كشور به اجراي توافق نامه 
خود با ايران در قبال عملياتي شدن دستور پرداخت هاي 
لازم از منابع ارزي ايران، رييس كل بانك مركزي قطر 
در دي��دار اخير خود با رييس كل بان��ك مركزي ايران 
در مراكش اعلام كرد كه به كليه تعهدات خود با ايران 
درباره منابع ارزي آزاد ش��ده پايبنديم و هيچ مانعي در 
توسعه روابط بانكي دو كشور وجود ندارد. نخست وزير 
قطر نيز پس از ديدار با وزير خارجه امريكا در مصاحبه با 
خبرنگاران گفت: درباره منابع ارزي ايران كه در قطر است 
به توافق نامه امضا شده خود پايبند است. امروز گروهي 
از جمهوري خواهان كنگره با ادعاي حمايت مالي ايران 
از جنبش حماس، در تق��لاي جديد و انتخاباتي خود 
لايحه اي براي مسدودسازي دوباره پول هاي آزادشده 
ايران از بانك هاي كره جنوبي ارايه كردند؛ لايحه اي كه 
با اظهارات و تعهدات مقامات قطري منافات دارد و دقيقا 
مشخص است جنبه انتخاباتي و داخلي دارد. در همين 
زمينه فرزين - رييس كل بانك مركزي كشورمان - هم 
چند روز قبل اعلام كرد: در راس��تاي توافق مان با قطر، 
نحوه استفاده از منابع ارزي ايران در شش بانك ايراني 
در اين كش��ور مشخص است. تس��ريع اين موضوع به 
منظور شروع كارس��ازي و پرداخت ها در هفته آينده 
مورد تاكيد اس��ت. منابع ارزي آزاد شده ايران در قطر 
از طريق سوئيفت و با گشايش هاي LC قابل استفاده 
است. هم اكنون ارتباطات فني بين بانك هاي قطري و 
شش بانك ايراني در حال جريان است و بانك هاي عامل 
با برقراري اين ارتباطات فني، دستور پرداخت هاي لازم 
را ارسال و عملياتي مي كنند. موضوعات مربوط به توسعه 
همكاري هاي بانكي و سرمايه گذاري هاي مشترك پس از 
قطعيت انتقال شش ميليارد دلار به بانك هاي ايراني در 
قطر، مورد تاكيد دو كشور قرار گرفت. شيخ بندر بن محمد 
بن سعود آل ثاني رييس كل بانك مركزي قطر هم تاكيد 
كرد. شايعات مطرح شده درباره شش ميليارد دلار ايران 
در قطر توسط رسانه هاي امريكايي، ارزش واقعي ندارد و 

بيشتر يك شوخي و بازي رسانه اي است.

وصول ۲۵۰ هزار ميليارد ريال 
از معوقات ابربدهكاران

مديركل مبارزه با فرار مالياتي تهران با اشاره به به مسدود 
شدن نزديك به ۶۰۰۰ حساب بانكي، از وصول ۲۵۰ هزار 
ميليارد ريال معوقات ابر بدهكاران مالياتي در راس��تاي 
مبارزه با فرار ماليات��ي و پرداخت مطالبات گندم كاران 
و كلزاكاران خب��ر داد. كامران منصور ب��ا بيان اينكه ابر 
بدهكاران شناسايي شده در اين عمليات، شامل بيش 
از ۹۰ ش��خصيت حقوقي اعم از ش��ركت هاي فولادي، 
پتروشيمي و سيماني هستند، تصريح كرد: با انجام اقدامات 
گسترده اجرايي و براساس احكام قانون محاسبات عمومي 
كش��ور و مقررات اجرايي قانون ماليات هاي مستقيم، 
از ابت��داي مهرماه مبلغ ۲۵۰ هزار ميليارد ريال وصول و 
جهت پرداخت تعهدات اين شركت ها به بيت المال، به 
حساب خزانه واريز ش��د. مديركل مبارزه با فرارمالياتي 
تهران با اشاره به ارجاع پرونده هاي ابر بدهكاران صنعت 
نفت كشور به سازمان امور مالياتي براي دريافت مطالبات 
معوق دولتي اظهار كرد: بيش از ۶۱۰ هزار ميليارد ريال 
از حقوق عامه شناسايي و روند عمليات اجرايي و وصول 
آن آغاز شده اس��ت. منصور با بيان اينكه اين شركت ها 
در اكثر بانك ها داراي حس��اب هاي متعدد اعم از ريالي، 
ارزي و س��پرده بلندمدت هس��تند، افزود: براي وصول 
مطالبات بيت المال، گردش حساب هاي بانكي و منابع 
مالي اين شركت ها شناسايي شده و به صورت همزمان 
نزديك به ۶۰۰۰ حساب بانكي متعلق به اين شركت ها 
با اخذ احكام نمايندگي دادگستري مسدود شده است. 
مديركل مبارزه ب��ا فرارمالياتي ته��ران در ادامه گفت: 
شناسايي گردش حساب هاي بانكي و تأمين منابع مالي 
اين شركت ها در حالي صورت گرفت كه برخي بانك هاي 
عامل با افتتاح حس��اب هاي آفلاين و وي��ژه مانع رصد 
تراكنش ها و جابه جايي وجوه شده  بودند. وي در پايان با 
بيان اينكه اين سازمان در راستاي تدابير دولت سيزدهم 
با جديت به دنبال اخذ مانده مطالبات است، خاطرنشان 
كرد: برابر قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مبالغ مذكور به تأمين 
منابع سازمان هدفمندسازي از جمله پرداخت مطالبات 

گندم كاران و كلزاكاران تخصيص يافت.

كليات لايحه بودجه ۱۴۰۳ 
آماده است

رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: كليات لايحه سال 
آينده آماده شده و پس از تصويب برنامه هفتم توسعه، 
تقديم مجلس مي شود. داود منظور در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره زمان ارايه برنامه 
بودجه س��ال ۱۴۰۳ به مجلس شوراي اسلامي، اظهار 
كرد: براساس اصلاحيه آيين نامه داخلي مجلس، امسال 
بايد بودجه را دو مرحله اي بدهيم . بر اين اساس مرحله 
اول بودجه كه درباره كليات و تبصره هاست تا اوايل آبان 
تحويل مجلس شود كه ما اين مرحله را آماده  كرده ايم 
ولي نظر رييس مجلس اين بود كه بايد ما قانون برنامه 
هفتم را در بودجه سال آينده لحاظ كنيم به همين جهت 
بنا شد منتظر باشيم تا پس از تصويب برنامه هفتم، لايحه 
بودجه را جمع بندي كرده و به مجلس ارسال كنيم و فكر 
مي كنم در اين ش��رايط تا آخر آبان لايحه را به مجلس 
ارسال كنيم. وي در خصووص قيمت گذراي محصولات 
كشاورزي خاطرنشان كرد: موضوع اين است كه ۴ روش 
براي قيمت گذاري محصولات كشاورزي داريم كه اين 
چهار روش به قيمت هايي رسيده كه بايد جمع بندي 
شود و ما هم يك عضو كميسيون هستيم و نهايتا بايد 
وزير جهاد كشاورزي قيمت را ابلاغ كند كه وي در حال 
ارزيابي براي ابلاغ قيمت است. منظور درباره پرداخت 
پول گندمكاران، گفت: عمده پول گندمكاران پرداخت 
شده و مختصري مانده كه در چند روز آينده يعني تا آخر 

مهر آن را پرداخت مي كنيم.

كاهش بيكاران به زير هشت درصد
در ش��رايطي كه دولت در طول هفته هاي گذش��ته بارها 
تاكيد كرده كه توانس��ته پس از دوران سخت تحريم ها، 
رشد اقتصادي را بهبود بخشيده و حتي به نرخ رشد مثبت 
هشت درصد نزديك كند اما به نظر مي رسد كه بر اساس 
جديدترين گزارش مركز آمار، حالا مي توان اعلام كرد كه 

آمار بيكاري در كشور نيز كاهش پيدا كرده است.
در گزارش مركز آمار آمده: نرخ بيكاري افراد ١٥ س��اله و 
بيشتر نشان مي دهد ٧.٩ درصد از جمعيت فعال )شاغل 
و بيكار(، بيكار بوده اند. بررسي روند تغييرات نرخ بيكاري 
حاكي از آن است كه اين شاخص، نسبت به فصل مشابه 
س��ال قبل )تابس��تان ١٤٠١(، يك درصد كاهش يافته 
است. در تابستان امسال به ميزان ٤١.٦ درصد جمعيت 
١٥ ساله و بيشتر، از نظر اقتصادي فعال بوده اند، يعني در 
گروه شاغلان يا بيكاران قرار گرفته اند. بررسي تغييرات نرخ 
مشاركت اقتصادي حاكي از آن است كه اين نرخ نسبت 
به فصل مشابه سال قبل )تابس��تان ١٤٠١( ٠.٦ درصد 
افزايش يافته اس��ت. جمعيت شاغلان ١٥ ساله و بيشتر 
در اين فصل ٢٤ ميليون و ٦٨٦ هزار نفر بوده كه نس��بت 
به فصل مشابه س��ال قبل ٩٠٧ هزار نفر افزايش داشته 
است. بررسي اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان 
مي دهد كه در تابس��تان ١٤٠٢، بخش خدمات با ٥٠.٥ 
درصد بيشترين سهم اش��تغال را به خود اختصاص داده 
است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با ٣٤.٠ درصد 
و كشاورزي با ١٥.٥ درصد قرار دارند. نرخ بيكاري جوانان 
١٥ تا ٢٤ ساله حاكي از آن است كه ٢٠.١ درصد از فعالان 
اين گروه سني در تابستان ١٤٠٢ بيكار بوده اند. بررسي 
تغييرات فصلي نرخ بيكاري اين افراد نشان مي دهد، اين 
نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ١٤٠١( 
٢.٩ درصد كاهش يافته است. بررسي نرخ بيكاري گروه 
سني ١٨ تا ٣٥ ساله نيز نش��ان مي دهد كه ١٥.٠ درصد 
از جمعيت فعال اين گروه سني در تابستان ١٤٠٢ بيكار 
بوده اند. اين در حالي است كه تغييرات فصلي نرخ بيكاري 
اين افراد نشان مي دهد اين نرخ نسبت به تابستان ١٤٠١، 
به ميزان ١.٢ درصد كاهش يافته است. در تابستان ١٤٠٢، 
بررسي سهم جمعيت ١٥ ساله و بيشتر داراي اشتغال ناقص 
نش��ان مي دهد كه ٧.٩ درصد جمعيت شاغل، به دلايل 
اقتصادي )فصل غيركاري، ركود كاري، پيدا نكردن كار با 

ساعت بيشتر و…( كم تر از ٤٤ ساعت در هفته كار كرده 
و آماده براي انجام كار اضافي بوده اند. اين در حالي اس��ت 
كه ٣٩.٨ درصد از شاغلين ١٥ ساله و بيشتر، ٤٩ ساعت و 
بيشتر در هفته كار كرده اند.  به اين ترتيب پس از آنكه اقتصاد 
ايران توانست از نرخ بيكاري دو رقمي عبور كند، حالا دولت 
اعلام كرده كه پس از مدتي نسبتا طولاني نرخ بيكاري از 
هشت درصد نيز كمتر شده است. البته اين آمار در سال هاي 
گذشته با دو ابهام مهم مواجه بوده است، نخست آنكه نحوه 
محاسبه بيكاري در اقتصاد ايران با اما و اگر مواجه است و 
مشخص نيست با چند ساعت كار در هفته آيا مي توان افراد 
را شاغل حساب كرد يا بايد نحوه محاسبه درباره آن تغيير 
كند. از س��وي ديگر، چالش مهم ديگر به موضوع كفاف 
دادن حقوق ثابت در اقتصاد ايران بازمي گردد. در سال هاي 
گذشته خبرهاي مختلفي منتشر شده كه با توجه به اينكه 
ديگر حقوق ثابت در نرخ تورم فعلي كفاف هزينه اقش��ار 
كم درآمد را نمي دهد، بعضا برخي درخواست ها براي نيروي 
كار بدون پاسخ مي ماند. در چنين شرايطي دولت تلاش 
كرده با گزينه هايي چون افزايش رقم يارانه ها و بالا بردن 
دسترسي مردم به تسهيلات خرد بانكي شرايط را جبران 
كند. در رابطه با موضوع اول، فعلا گستره كردن دسترسي 
به كالابرگ اصلي ترين برنامه دولت به شمار مي رود. مرحله 
جديد طرح كالابرگ الكترونيكي با پيوس��تن دو دهك 
ششم و هفتم از روز شنبه ۲۲ مهرماه آغاز شده و طبق اعلام 
مسوولان وزارت رفاه ۱۲ ميليون نفر از اين طرح  استقبال 
كرده اند. در حال حاضر ۱۴۵ هزار فروشگاه و سوپرماركت 
به طرح كالابرگ الكترونيكي متصل شده اند درحالي كه تا 
پيش از اين حدود ۳۰ هزار فروشگاه در سطح كشور فعال 
بود. در همين راستا وزارت رفاه با تعاوني هاي روستايي وارد 
مذاكره شده است تا دسترسي خانوارها به فروشگاه هاي 
متصل بيشتر شود و خانوارها با سهولت بيشتر خريد خود 
را انجام دهند. با توجه به آنكه تعاوني هاي روستايي بيش از 
۱۰۰۰ شعبه فعال در كشور دارند، در صورت اتصال به طرح 
كالابرگ الكتروينكي مي توان از زيرساخت  آنها براي توسعه 
طرح و افزايش مشاركت مردم استفاده كرد. آنطور كه مشاور 
معاون رفاه وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفته در حال 
حاضر تست هاي فني براي اجرايي كردن اتصال تعاوني هاي 
روستايي به طرح كالابرگ الكترونيكي انجام گرفته و اين 

روش خريد به زودي اعلام عمومي خواهد شد تا روستاييان 
بتوانند با اتصال تعاوني هاي روس��تايي به صندوق هاي 
فروش��گاهي خريد خود را از محل اعتبار كالابرگ انجام 
دهند و از مشوق ۱۲۰ هزار توماني بهره مند شوند. پيش 
از اين در نشس��ت اعضاي هيات رييسه اتاق تعاون ايران 
با مجري طرح كالابرگ، مقدمات پيوستن شركت هاي 
تعاوني مصرف به سامانه كالابرگ الكترونيكي و راهكارهاي 
شبكه سازي و آماده سازي زيرساخت هاي فني براي اتصال 
تعاوني هاي مصرف به سامانه كالابرگ الكترونيكي بررسي 
و مقرر شد تا با فراهم كردن زيرساخت هاي فني از ظرفيت 

تعاوني هاي مصرف در اين طرح ملي استفاده شود.
طرح كالابرگ الكترونيكي با هدف طرح تثبيت قيمت ها 
و مهار تورم، بهبود معيشت و افزايش قدرت خريد مردم به 
اجرا درآمده است و به موجب آن امكان خريد ۱۱ قلم كالاي 
اساسي پيش بيني شده در طرح كالابرگ الكترونيكي شامل 
برنج ايراني، روغن مايع، شير، پنير، ماست، تخم مرغ، مرغ، 
حبوبات، گوشت منجمد گوساله، ماكاروني و قند و شكر 
فراهم شده است. بر اين اساس كليه خانوارهاي دهك هاي 
اول تا هفتم درصورتي ك��ه ۵۰ درصد اعتبار يارانه خود را 
صرف خريد ۱۱ قلم كالاي پيش بيني شده در طرح كنند از 

اعتبار مازاد ۱۲۰ هزار توماني بهره مند خواهند شد. كالاهاي 
عرضه شده در طرح بر مبناي نرخ سال ۱۴۰۱ محاسبه و 
ميزان اختلاف تورمي ۱۱ قلم كالاي اساسي در اين طرح 
بدون لحاظ كردن اعتبار مازاد به مردم عرضه مي شود و در 
صورت تورم احتمالي پرداختي خانوارها تا پايان سال ثابت 
خواهد بود زيرا دولت مابه التفاوت افزايش قيمت كالاها را 

نسبت به سال گذشته پوشش مي دهد. 
در رابطه با تس��هيلات بانكي ام��ا و اگرها ادام��ه دارد. در 
جديدترين آمار، به نظر مي رسد كه توجه و تمركز اصلي 
دولت بر وام ازدواج و فرزندآوري است. مدير اداره اعتبارات 
بانك مركزي با تشريح عملكرد شبكه بانكي در خصوص 
پرداخت تسهيلات تكليفي قرض الحسنه ازدواج، فرزند و 
اش��تغال گفت: بانك هاي خصوصي در اين زمينه بالغ بر 
۷۰۷.۴۷۲ ميلياردريال تس��هيلات پرداخت كرده اند كه 
حدود ۶۰ درصد عملكرد شبكه بانكي را شامل مي شود. 
اين آمار نش��ان از عملكرد مناسب بانك هاي خصوصي و 
اهتمام آنها در بهره مندي بيشتر متقاضيان از تسهيلات 
ازدواج و فرزند است. صحابي گفت: حسب تبصره ۱۶ قانون 
بودجه س��ال جاري مجموعاً مبلغ ۱.۹۳۲.۰۰۰ ميليارد 
ريال تس��هيلات قرض الحس��نه ازدواج و فرزند بر شبكه 

بانكي تكليف و ابلاغ ش��ده است كه از مبلغ مزبور تا تاريخ 
۲۲ مهرماه سال جاري مجموعاً مبلغ ۱.۱۷۲.۷۷۷ ميليارد 
ريال تسهيلات قرض الحسنه ازدواج و فرزند توسط شبكه 
بانكي به متقاضيان اين تس��هيلات پرداخت شده است. 
مدير اداره اعتبارات افزود: از مبلغ تكليف شده فوق الذكر 
به ميزان ۱.۱۹۹.۸۰۰ ميلياردري��ال آن جهت پرداخت 
تس��هيلات ازدواج و فرزند به بانك هاي خصوصي محول 
شده است كه عملكرد بانك هاي خصوصي در اين خصوص 
بالغ بر ۷۰۷.۴۷۲ ميليارد ريال، حدود ۶۰ درصد عملكرد 
شبكه بانكي است كه نشان از عملكرد مناسب بانك هاي 
خصوصي و اهتمام آنها در بهره مندي بيشتر متقاضيان از 
تسهيلات ازدواج و فرزند است. صحابي خاطرنشان كرد: بر 
اساس تبصره ۱۸ قانون مزبور مبلغ ۵۰۰.۰۰۰ ميليارد ريال 
پرداخت تسهيلات اشتغال زايي به متقاضيان معرفي شده 
توسط نهادهاي حمايتي به شبكه بانكي كشور تكليف شده 
است كه متناسب با معرفي متقاضيان از طريق نهادهاي 
مربوطه قابل اعطا است. ضمناً از سهميه تعيين شده مبلغ 
۳۶۵.۰۰۰ ميليارد ريال آن )۷۳ درصد از سهميه تكليفي 
مزبور( به بانك هاي خصوصي محول شده است. طبق اعلام 
بانك مركزي، وي با اشاره به كثرت تكاليف قرض الحسنه 
محوله و كمبود منابع قرض الحسنه شبكه بانكي تصريح 
كرد: عملكرد ش��بكه بانكي در اعطاي تسهيلات ازدواج، 
فرزند و اشتغال و.... مطلوب بوده و شبكه بانكي به خصوص 
بانك هاي خصوص��ي حداكثر تلاش خوي��ش را جهت 

پرداخت تسهيلات مذكور به متقاضيان به كار گرفته اند.
 مدي��ر اداره اعتبارات در پايان گف��ت: با توجه به عملكرد 
مطلوب و مناسب شبكه بانكي كش��ور، طي مراسمي از 
سوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي از بانك هاي فعال در 
پرداخت تسهيلات اشتغال تقدير شد كه از آن جمله مي توان 
به بانك هاي كشاورزي، پارسيان، اقتصاد نوين، سپه، توسعه 
تعاون، ملت، رفاه كارگران، تجارت، ملي ايران، قرض الحسنه 
مهر و رسالت اشاره كرد. به اين ترتيب در شرايطي كه آمارها 
از بهبود شرايط اقتصادي كشور مي گويند، دولت به اين نياز 
دارد كه راهي براي بهبود واقعي زندگي مردم پيدا كند و در 
اين راستا افزايش حمايت هاي اقتصادي اهميت فراواني 
خواهد داشت، موضوعي كه بايد ديد كه در ماه هاي آينده 

چه سرنوشتي پيدا مي كند.

خشم ايران و  جهان به جنايت اسراييل  در حمله به بيمارستان غزه

حمايتازكمدرآمدهاباوامترميمميشود؟

ادامه از صفحه اول|
 وي ب��ا بيان اينكه اين شكس��ت به هيچ عن��وان ترميم 
نمي شود، تصريح كرد: كش��تن زنان و كودكان شكست 
شما را ترميم نمي كند. رژيم امريكا كه از رژيم صهيونيستي 
حمايت مي كند و حضور س��ران آنان را در سرزمين هاي 
اشغالي مي بينيم نشان مي دهد كه صحنه اين جنگ را 
امريكا مديريت مي كند. رييسي افزود: رژيم صهيونيستي 
با شكستي كه بر او وارد ش��ده فروريخته است اما امريكا 
به كمكش آمده اس��ت و تجهيزات به فلسطين اشغالي 
وارد مي كند. امروز در جلوي چش��م كشورهاي منطقه 
موشك ها را وارد فلسطين اشغالي مي كنيد و بر سر مردم 
غزه مي ريزيد. مردم غزه ش��ما را ش��ريك جنايات رژيم 

صهيونيستي مي داند.

  واكنش جدي جهاني به جنايت اسراييل
وزارت بهداشت غزه شامگاه سه شنبه اعلام كرد كه ارتش 
رژيم صهيونيستي در جنايتي تازه، بيمارستان المعمداني 
در مركز نوار غزه را بمباران كرد و طبق برآوردهاي اوليه، 
بيش از ۵۰۰ تن از فلس��طينيان در حمل��ه هوايي رژيم 
صهيونيس��تي به اين بيمارستان به ش��هادت رسيدند.  
نتانياهو، مدعي اس��ت ك��ه ارتش اين رژي��م در جنايت 
بيمارستان غزه دخالتي نداشته و تلاش كرد تا اين بمباران را 
به گردن نيروهاي مقاومت فلسطيني بيندازد كه با عمليات 
توفان الاقصي، صهيونيست ها را به زانو درآورده اند. اين در 
حالي اس��ت كه پس از اين جنايت، يكي از افراد رسانه اي 
نزديك به نتانياهو در شبكه اجتماعي ايكس از حمله ارتش 
رژيم صهيونيستي به اين بيمارستان خبر داد اما دقايقي 
بعد، آن را حذف كرد. كارشناس��ان نظامي نيز مي گويند 
گروه هاي فلسطيني موشكي را در اختيار ندارند كه بتواند 

چنين حجمي از تخريب و تلفات را ايجاد كند.
شهادت دست كم ۵۰۰ فلسطيني در بمباران بيمارستان 
»المعمدان��ي« در غزه به دس��ت رژيم صهيونيس��تي، 
محكوميت بين المللي گسترده رهبران جهان و نهادهاي 
منطقه اي و بين المللي را به  دنبال داش��ت؛ اين در حالي 
اس��ت كه كش��ورهاي غرب��ي از محكوم ك��ردن صريح 
تل آوي��و خودداري كردن��د و امري��كا در اين جنايت هم 
كنار صهيونيست ها ايستاد.جاستين ترودو، نخست وزير 
كانادا اين حمله را محكوم كرده و بر اهميت پايبندي به 
قوانين جنگي تاكيد كرد. او گفت: خبر بمباران بيمارستان 
وحشتناك و غيرقابل قبول است. قوانين بين المللي بايد در 
تمامي موارد رعايت شوند. حمله به بيمارستان قابل قبول 
نيس��ت. دولت مصر در بيانيه اي ضمن محكوميت اين 
حمله به شديدترين شكل، از جامعه بين المللي خواستار 
مداخله شد. عبدالفتاح السيسي، رييس جمهور مصر اين 
»بمباران عامدانه« رژيم صهيونيس��تي را »نقض آشكار 
قوانين بين المللي« دانست. امانوئل ماكرون، رييس جمهور 
فرانسه در واكنش به بمباران بيمارستان المعمداني توسط 
رژيم صهيونيستي گفت كه هيچ چيزي نمي تواند بمباران 
يك بيمارستان يا هدف قرار دادن افراد غيرنظامي را توجيه 
كند. او همچنين تاكيد كرد كه دسترسي غزه به كمك هاي 

بشردوستانه بايد فورا فراهم شود.
س��ائولي نينيس��ته، رييس جمهوري فنلان��د حمله به 
غيرنظاميان را يك عمل »شنيع« دانست و ضمن تاكيد 
بر ضرورت پايبندي به حقوق بين المللي بشردوس��تانه، 
خواس��تار تحقيقات درباره نقض اين حقوق شد. اولاف 

شولتس، صدراعظم آلمان كه در روز حمله در سرزمين هاي 
اشغالي حضور داشت و چند ساعت قبل از آن بر حمايت 
تمام عيار كشورش از رژيم صهيونيستي تاكيد كرده بود، 
گفت كه از تصاوير حمله به اين بيمارس��تان »وحشت« 
كرده و آغاز »تحقيقات كامل« را »ضروري« مي داند. دولت 
اندونزي ضحمن محكوميت اين حمله، از نهاد بين المللي 
خصوصا شوراي امنيت س��ازمان ملل خواست تا »فورا« 
اقداماتي ملموس و قاطع براي پايان داده به اين خشونت ها 
در غزه انجام بدهند. محمد شياع السوداني، نخست وزير 
عراق خواستار يك »قطعنامه فوري و اضطراري« از سوي 
شوراي امنيت براي پايان دادن به اين »تهاجم« شد. دولت 
عراق به ياد قربانيان اين حمله سه روز عزاي عمومي اعلام 
كرد. سيد عمار حكيم، رهبر جريان حكمت ملي عراق در 
پيامي حمله وحشيانه رژيم صهيونيستي به بيمارستان 
المعمداني را به  شدت محكوم كرد. او در اين بيانيه اظهار 
كرد: زياده روي رژيم صهيونيس��تي در ارتكاب جنايات 
وحش��يانه عليه غيرنظاميان بي پناه، همه مرزها و همه 
خطوط قرمز را درنورديده اس��ت ك��ه تازه ترين مورد آن 
حمله به بيمارستان خصوصي المعمداني در نوار غزه است 

كه صدها شهيد و زخمي در پي داشته است.
رهبر جريان حكمت ملي عراق همچنين در اين پيام تاكيد 
كرد كه اين جنايت لكه ننگي بر جبين بش��ريت و مورد 
تازه اي در سياهه جنايات خون بار رژيم صهيونيستي است.

دول��ت اردن در بيانيه اي با تاكيد بر لزوم افزايش حمايت 
بين المللي از غيرنظاميان فلسطين، نشستي چهارجانبه با 
حضور جو بايدن، رييس جمهوري امريكا را كه قرار بود امروز 
برگزار شود، لغو كرد. ايمن الصفدي، وزير خارجه اردن اعلام 
كرد كه اين نشست را به اين دليل لغو مي كند كه واشنگتن 
قادر به تصميم گيري در خصوص توقف جنگ غزه نيست.

عبدالله دوم، پادش��اه اردن نيز اي��ن حمله را يك جنايت 
جنگي دانسته و از رژيم صهيونيستي خواست تا هرچه 

سريعتر به »تهاجم وحشيانه« خود پايان بدهد.
محمود عباس، رييس تشكيلات خودگردان فلسطين 
گفت كه رژيم صهيونيستي با اين حمله »تمامي خطوط 
قرم��ز« را رد كرده و اين »قتل عام جنگي ش��نيع« قابل 

تحمل نيست.
او هم مانند دولت اردن، ديدار برنامه ريزي  ش��ده خود با 
رييس جمهوري امريكا را در پي حمله رژيم صهيونيستي 
به بيمارستان غزه لغو كرد. »اسماعيل هنيه« رييس دفتر 
سياسي جنبش حماس در واكنش به كشتار بيمارستان 
»المعمداني« گفت: اين جنايت جديد اس��راييل، خوي 
وحشي گري دشمن را نشان داده است؛ دشمني كه به هيچ 

ارزش، قانون و عرفي احترام نمي گذارد.
وزارت خارجه قطر با صدور بيانيه اي در واكنش به حمله 
تازه اسراييل اعلام كرد كه »بمباران بيمارستان المعمداني 
را محكوم كرده و آن را قتل عامي وحشيانه و جنايتي در 

حق غيرنظاميان مي دانيم.«
وزارت خارجه عربستان سعودي با صدور بيانيه اي جنايت 
بمباران بيمارستان المعمداني و همچنين تداوم حملات 

اشغالگران را به شدت محكوم كرد.
اين وزارتخانه در اين بيانيه از جامعه جهاني خواس��ت تا 
دست از سياس��ت هاي دوگانه خود برداشته و در مقابل 

اقدامات جنايتكارانه رژيم صهيونيستي موضع بگيرد.
وزارت خارجه تركيه در بيانيه اي اعلام كرد: قويا اين حمله 
وحشيانه را محكوم كرده و عميقا از كشته و مجروح  شدن 

فلسطينيان در حمله به اين بيمارستان برآشفته هستيم.
هاكان فيدان، وزير خارجه تركيه نيز گفت: به نظر مي رسد 
امريكايي ها سياس��ت ح��ذف حماس را در فلس��طين 

پذيرفته اند و اسراييلي ها براي آن تلاش مي كنند.
رجب طيب اردوغان، رييس جمهوري تركيه نيز گفت: 
حمله به بيمارستاني كه زنان، كودكان و غيرنظاميان بي گناه 
در آن بودند، تازه ترين سند فقدان هرگونه ارزش انساني در 
حملات اسراييل است. از جامعه بين المللي مي خواهم تا 
براي توقف اين توحش بي سابقه در غزه دست  به  كار شوند.

رييس جمهوري سوريه در همبس��تگي با خانواده هاي 
قربانيان جنايت بيمارستان المعمداني و ملت فلسطين از 
امروز )چهارشنبه( به مدت سه روز عزاي عمومي در سراسر 

اين كشور اعلام كرد.
دولت سوريه در بيانيه اي تاكيد كرد: قتل عام صدها نفر از 
مردم بي گناه در بيمارستان المعمداني اقدامي وحشيانه 
بوده و بيانگر ميزان كينه توزي رژيم متجاوز صهيونيستي 

است.
ديميتري مدودف، معاون شوراي امنيت ملي روسيه كشتار 
رژيم صهيونيستي در بيمارستان المعمداني غزه را يك 
»جنايت شنيع جنگي« توصيف كرده و امريكا را مسوول 

اصلي اين اقدام جنايتكارانه دانست.
همچنين ماريا زاخارووا، سخنگوي وزارت خارجه روسيه 
در پاسخ به پرسش به راديو اسپوتنيك گفت: البته كه ما 

چنين اقدامي را جنايت و غيرانساني مي دانيم
»جيمز كلورل��ي« وزير امور خارجه انگليس در ش��بكه 
اجتماعي ايكس بدون هيچ گونه اشاره اي به نام »اسراييل« 
به عنوان عامل اين حمله وحشيانه، نوشت كه موضع بريتانيا 

مشخص بوده است.
او ادامه داد: حفظ جان غيرنظاميان بايد اولويت اول باشد. 
بريتانيا با متحدان خود همكاري خواهد كرد تا دريابد كه 

چه اتفاقي رخ داده و همچنين از جان غيرنظاميان در غزه 
محافظت كند.

وزارت خارجه اسپانيا هم ضمن محكوم كردن اين حمله، 
خواستار رعايت هنجارهاي حقوق بين المللي بشردوستانه 
ش��د. آنتوني آلبانيز، نخست وزير اس��تراليا اين »حمله 
كوركورانه« را محكوم كرد و گفت كه تصاوير منتشر شده 

از اين بيمارستان بسيار نگران كننده هستند.
اين مقام استراليايي گفت: واضح است كه اين فاجعه تلفات 
بسياري در پي داشته اس��ت. هر نوع حمله كوركورانه و 
هدف گيري غيرنظاميان را محك��وم مي كنيم، از جمله 
عليه بيمارستان ها. پكن هم به فهرست طويل كشورهايي 
پيوست كه حمله ظالمانه رژيم صهيونيستي به بيمارستان 
غزه را محك��وم كرده اند. وزارت خارجه چين در بيانيه اي 
اعلام كرد: چين از تلفات س��نگين حمله به بيمارستاني 
در غزه حيرت زده شده و آن را محكوم مي كند. خواستار 
آتش بس فوري و پايان جنگ هستيم. »مايكل مارتين« 
وزير امور خارجه ايرلند در بيانيه اي اعلام كرد: از حمله به 
بيمارستان الاهلي العرب و مرگ صدها بيمار منزجر شده ام. 
او همچنين بدون اشاره به نام رژيم صهيونيستي، خواستار 
روشن شدن حقيقت درباره مسببان اين حمله و همچنين 
پاس��خگو كردن آنها ش��د. جورجيا ملوني، نخست وزير 
ايتاليا ضمن ابراز تاس��ف براي كشته  شدن بيش از ۵۰۰ 
فلسطيني در حمله به اين بيمارستان، خواستار حفاظت 
از غيرنظامياني شد كه در اين جنگ ۱۲ روزه گير افتاده اند. 
او گفت: از آنچه بر الاهلي العرب گذش��ت بسيار غمگين 
هستم. ايتاليا مراتب تسليت قلبي خود را به بازماندگان و 

خانواده هاي قربانيان اين حمله اعلام مي كند.
حزب الله لبنان در بيانيه اي در خصوص جنايت وحشيانه 
و غيرانساني رژيم صهيونيستي در بيمارستان المعمداني 
اظهار ك��رد كه اين جنايت هم مانند ديگر جنايات رژيم 

صهيونيس��تي، چهره حقيقي و جنايتكارانه اين رژيم و 
حاميانش را نش��ان مي دهد. اين حزب همچنين با بيان 
اينكه صدور بيانيه در محكوميت اين جنايات ديگر كفايت 
نمي كند، از ملت هاي عربي و اس��لامي خواست فوراً به 
خيابان ها آمده و به دولت هاي جهان فشار بياورند تا اقدامي 
در اين باره اتخاذ كنند. سازمان پزشكان بدون مرز كه از 
بمباران بيمارستاني كه در حال مداواي مجروحان و پناه 
دادن به آوارگان غزه بوده »وحشت زده« شده است. دكتر 
»غسان ابوسته« پزشك عضو اين سازمان كه در غزه مانده 
و به مداواي مجروحان مشغول است، در بيانيه اي گفت: 
اين يك قتل عام است. كميته بين المللي صليب سرخ نيز 
با محكوم كردن اين حمله، اظهار كرد كه »بيمارستان ها 
بايد پناهگاهي براي حفظ جان انسان ها باشند، نه صحنه اي 
كه در آن ش��اهد مرگ و ويراني باشيم.« احمد ابوالغيط، 
دبيركل اتحاديه عرب گفت كه رهبران بين المللي بايد 
فوراً به اين تراژدي پايان دهند. او تاكيد كرد: جنايتكاران 
نمي توانند از مجازات اعمال خود بگريزند. آنتونيو گوترش، 
دبيركل س��ازمان ملل درباره اين حمله گفت: حملات 
۷ اكتبر حماس نمي تواند مجازات دس��ته جمعي مردم 
فلسطين را توجيه كند. من از كشته  شدن صدها تن در 
بمباران بيمارستاني در غزه وحشت زده شده و خواستار 
آتش بس فوري در خاورميانه هس��تم تا اين رنج انساني 
مزمن و پيچيده كاهش يابد. س��ازمان جهاني بهداشت 
اعلام كرد كه حمله به بيمارستان المعمداني در نوار غزه 
»از لحاظ گستردگي بي سابقه« بوده و اين حمله را محكوم 
كرد. ريچارد پپركورن، نماينده سازمان جهاني بهداشت 
در كرانه باختري و نوار غ��زه گفت: تاكنون ۵۱ حمله به 
مراك��ز درماني در غزه صورت گرفته اس��ت كه منجر به 
كشته شدن ۱۵ كارمند بهداشت و زخمي شدن ۲۷ تن 

ديگر شده است.



 گلناز پرتوي مهر|
آمار رش��د اقتصادي كه اخيراً توس��ط بانك مركزي 
و مركز آمار رش��د اقتصادي ايران ب��راي بهار 1402 
منتشر ش��ده، حكايت از رشد مثبت اقتصاد كشور به 
ويژه تجارت انرژي و توس��عه ظرفيت استخراج نفت 
و گاز دارد. رش��د كلي اقتصادي با احتس��اب نفت در 
اين دوره 7.9 درصد و بدون احتساب نفت 6.1 درصد 
برآورد ش��ده است. به گزارش خبرنگار »تعادل«، اين 
آمار نش��ان مي دهد كه ايران در زمينه تجارت انرژي 
عملكرد فوق العاده اي داشته و در توسعه صنعت نفت 
و گاز خود پيشرفت چشمگيري داشته است. بخش 
توليد و تجارت نفت، گاز و فرآورده هاي مرتبط با نفت 
ش��اهد رش��د قابل توجهي در حدود 20 درصد بوده 
است كه آن را به نيروي محركه توليد ناخالص داخلي 
كشور تبديل كرده است. شايان ذكر است، رشد توليد 
و استخراج نفت سهم قابل توجهي، تقريباً 96 درصد 
را به خود اختصاص داده است. همچنين بخش هاي 
صنايع و معادن اقتصاد ايران نيز در سه ماهه نخست 
سال رش��د مثبتي داش��ته اند. علي رغم تحريم هاي 
اعمال ش��ده بر تجارت انرژي ايران كه لغو نشده و به 
گفت��ه وزارت خزانه داري امريكا حتي در يك س��ال 
گذش��ته افزايش يافته اس��ت، ايران توانسته است با 
خنثي كردن تاثير اين تحريم ها به رشد قابل توجهي 
دست يابد. اين كش��ور با كاوش در بازارهاي جديد و 
غيرتحريمي و اجراي بازطراحي اساسي سياست هاي 
تجارت انرژي خود، سياست خنثي سازي حداكثري 
را در پيش گرفته اس��ت. علاوه بر اين، پيشرفت قابل 
توجهي در اس��تخراج نفت و گاز از ميادين مشترك 
حاصل شده اس��ت. دولت سيزدهم چندين سياست 
كليدي را براي گسترش تجارت نفت خام اتخاذ كرده 
است، از جمله تمركز بر ايجاد بازارهاي جديد و ايجاد 
تقاضاي جديد. اين استراتژي شامل استفاده از ظرفيت 
كم استفاده پالايشگاه ها در نقاط مختلف جهان مانند 
آفريقا و امريكاي جنوبي و همچنين تنوع بخشيدن به 
منابع صادراتي است. ايران با به كارگيري رويكردهاي 
بازاريابي نوين در حوزه ميني پالايشگاه ها، حتي پس 
از اعمال مجدد تحريم ها در سال 2018، توانسته است 
به سطوح بي سابقه اي از صادرات به ويژه به كشورهاي 
شرق آسيا دس��ت يابد. علاوه بر اين، دولت سيزدهم 
بر تج��ارت گاز طبيعي نه تنها از طري��ق همكاري با 
كشورهاي ش��مالي، بلكه از طريق گسترش صادرات 
گاز تاكيد بيش��تري داشته است. اين تمركز منجر به 
افزايش قابل توجه صادرات گاز طبيعي در دوره مورد 
بررسي شده است. عملكرد كلي صنعت نفت و گاز ايران 
در دولت سيزدهم نشان از تحولي چشمگير و اثربخشي 
سياست هاي دولت در اين بخش دارد. عليرغم مواجهه 
با تحريم هاي شديد تجارت انرژي، ايران توانسته است 
بازارهاي جايگزين پيدا كند، پالايشگاه هاي خود را احيا 
كند و منابع صادراتي خود را متنوع كند. رشد توليد و 
استخراج نفت و گاز در كنار عملكرد مثبت بخش هاي 
صنايع و معادن، به رشد اقتصادي كشور كمك كرده 
است. موفقيت به دست آمده در تجارت انرژي و توسعه 
صنعت نفت و گاز ايران نه تنه��ا باعث افزايش توليد 
ناخالص داخلي كش��ور شده است، بلكه نقش مهمي 
در كاهش اثرات منفي تحريم ها داشته است. اين آمار 
نش��ان دهنده انعطاف و عزم دولت ايران و تعهد آن به 
يافتن راه حل هاي نوآوران��ه براي غلبه بر چالش هاي 
اقتصادي است. رشدي كه در اين دوره شاهد بوديم، 

گواهي بر اثربخشي سياست هاي تجارت انرژي ايران 
و بهره برداري مولد از منابع نفت و گاز اين كشور است. 
آمار رشد اقتصادي منتشر شده توسط بانك مركزي 
ايران و مركز آمار رش��د اقتصادي براي بهار 1402 به 
خوبي نشان دهنده عملكرد مثبت تجارت انرژي ايران 
و توسعه صنعت نفت و گاز اين كشور است. علي رغم 
تحريم هاي مداوم، ايران به رش��د قاب��ل توجهي در 
اين بخش ها دست يافته است كه منجر به رشد كلي 
اقتصادي در كش��ور شده اس��ت و اين بدان معناست 
كه ايران مي خواهد نقش قبلي خود در زمينه بازيگر 
تاثيرگذار بازار انرژي را بازپس بگيرد و قدم هاي خوبي 
نيز در اين زمينه برداشته است. سياست هاي كليدي 
دولت سيزدهم از جمله تنوع بخشي به بازار و احياي 
پالايشگاه ها نقش بسزايي در اين موفقيت داشته است. 
تحول صنعت نفت و گاز ايران نش��ان دهنده توانايي 
كشور در غلبه بر چالش ها و بهره برداري موثر از منابع 
خود است. در ادامه پيرامون اهميت تبديل شدن بخش 
نفت و گاز ايران به محور اصلي توسعه و رشد اقتصادي 
كشور و مسير طي شده در كشور در جهت بازطراحي 
تجارت انرژي ايران با فرشاد جامع كارشناس انرژي به 

گفت وگو پرداختيم كه در ادامه خواهيد خواند.

    رشد 20 درصدي توليد و تجارت نفت و گاز
فرشاد جامع كارشناس انرژي با اشاره به اهميت بخش 
نفت و گاز ايران در توس��عه و رش��د اقتصادي كشور 
گفت: بخش نف��ت و گاز به خودي خود نقش مهمي 
در رشد و توس��عه اقتصادي يك كشور دارد. در مورد 
ايران به عنوان اولين دارنده ذخاير نفت و گاز در جهان، 
تمركز بر اين صنعت و توسعه زنجيره هاي ارزش آن 
حياتي تر مي شود. دولت س��يزدهم ايران به اهميت 
تجديد ساختار تجارت انرژي خود پي برده و تصميم 
گرفته است به سمت بازار تضميني تجارت نفت خام 
خود حركت كند. ايران به روش هاي س��نتي تجارت 

نفت و مشاركت با كش��ورهاي تحريم شده يا همسو 
با ايران متكي بوده اس��ت. با اي��ن حال، اكنون دولت 
قصد دارد تمركز خود را به سمت قابليت هاي فني و 
مهندسي داخلي، همراه با استفاده از سرمايه گذاري 
مستهلك شده در پالايشگاه هايي كه نياز به بازسازي 
و نوس��ازي دارند، تغيير دهد. اين تغيير اس��تراتژي 
ش��امل جايگزيني تجهيزات گل��وگاه و فرآيندهاي 
توليد در اين پالايشگاه ها است كه نه تنها كارايي آنها 
را بهبود مي بخش��د بلكه امكان استفاده از نفت خام 
ايران را به عنوان خوراك فراهم مي كند. وي ادامه داد: 
براي تحقق اين امر، دولت در نظر دارد با شركت هاي 
توانمند دانش بنيان در صنعت پالايشگاه و صادرات 
خدمات فني و مهندسي همكاري كند. اين رويكرد نه 
تنها به بازسازي پالايشگاه ها كمك مي كند، بلكه به 
ايران اجازه مي دهد تا در پالايشگاه هاي فراسرزميني 
سهامدار ش��ود. به ويژه منطقه امريكاي لاتين داراي 
تعداد قابل توجهي پالايشگاه نيمه فعال است كه به 
دليل عدم سرمايه گذاري و تحريم ها نياز به نوسازي 
دارند. ايران از اين فرصت اس��تفاده كرده و وارد بازار 
انرژي اين منطقه شده و خود را به عنوان يك بازيگر 
كليدي معرفي كرده است. تخصص و نبوغ ايران، آن را 
به دروازه ورود نفت خام ايران در امريكاي لاتين تبديل 
كرده است و ونزوئلا اولين كش��وري است كه از اين 
ابتكار بهره مي برد. ايران با موفقيت دو پالايشگاه نيمه 
فعال را در ونزوئلا بازسازي كرده است و اكنون بيش 
از 17 پالايشگاه جديد فراساحلي با ظرفيت مجموع 
بيش از 2.5 ميليون بش��كه نفت خام در روز را هدف 
قرار داده است. اين گس��ترش صنعت نفت ايران در 
امريكاي لاتين گامي مهم در جهت تبديل اين بخش 
به محرك اصلي اقتصاد كش��ور است. اين كارشناس 
انرژي در رابطه با توس��عه تجارت گاز ايران نيز اظهار 
كرد: ايران علاوه بر بخش نفت، بر توسعه بازارهاي گاز 
خود چه در سطح منطقه اي و چه در سطح بين المللي 

تمركز دارد. هدف دولت افزايش همكاري هاي گازي 
و بهره مندي از عدم تحريم تجارت گاز اس��ت. ايران 
جدا از بازار منطقه اي به دنبال توافق هايي براي توسعه 
بازارهاي گاز خود در شرق آس��يا و آفريقا است. اين 
گسترش همكاري و صادرات گاز به رشد بخش گاز و 
تقويت بيش از پيش جايگاه ايران در بازار جهاني انرژي 
كمك خواهد كرد. رويكرد دولت سيزدهم براي تمركز 
بر تجارت گاز طبيعي در كنار توسعه زنجيره ارزش آن، 
راهبردي قابل توجه و مهم است. ايران با دانش بنيان 
شدن در صنعت نفت و گاز قصد دارد خود را به عنوان 
يك بازيگر مهم در بازارهاي جهاني و منطقه اي تثبيت 
كن��د. اين تبديل بخش نف��ت و گاز به محرك اصلي 
اقتصاد كشور، آغاز مسيري براي افزايش رشد و توسعه 
اقتصادي است. وي در پايان، با اشاره به اهميت تبديل 
ش��دن بخش نفت و گاز ايران به محور اصلي توسعه 
و رشد اقتصادي كشور و مس��ير طي شده در كشور 
در جهت بازطراحي تج��ارت انرژي ايران اظهار كرد: 
بخش نفت و گاز پتانسيل بالايي براي رشد اقتصادي 
يك كشور به ويژه در مورد ايران دارد. دولت سيزدهم 
با درك اهميت اين بخش، استراتژي جامعي را براي 
تمركز بر صنعت نفت و گاز، توسعه زنجيره هاي ارزش 
آن و تثبيت خود به عنوان بازيگر كليدي در بازارهاي 
منطقه اي و جهاني ترسيم كرده است.  هدف ايران با 
بهره گيري از توان فني و مهندسي داخلي و همكاري 
با ش��ركت هاي دانش بنيان، بازس��ازي و نوس��ازي 
پالايش��گاه ها، صادرات خدمات فني و مهندس��ي و 
سهامدار شدن در پالايشگاه هاي فراسرزميني است. 
علاوه بر اين، دولت به دنبال گس��ترش بازارهاي گاز 
خود، هم در سطح منطقه اي و هم در سطح بين المللي، 
براي افزايش بيشتر رشد بخش گاز است. اين رويكرد 
زمينه را براي تبديل شدن بخش نفت و گاز ايران به 
محرك اصلي اقتصاد كشور فراهم مي كند و مسيري 

پايدار براي شكوفايي اقتصادي فراهم مي كند.
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قرارداد »شل« براي خريد گاز 
از بخش قطري پارس جنوبي

شركت شل براي خريد گاز طبيعي مايع )ال ان جي( از 
قطر به مدت 27 سال، به توافق رسيد. به گزارش ايسنا، 
اين دومين قرارداد بزرگ فروش بلندمدت به اروپا براي 
قطر اس��ت و يك هفته پس از امضاي قرارداد مشابه با 
شركت فرانسوي توتال، اعلام شد. شركت »قطر انرژي« 
اعلام كرد تحت دو قرارداد، از س��ال 2026 به مدت 27 
سال، سالانه ۳.5 ميليون تن ال ان جي به پايانه واردات 
»گيت« روتردام هلند تحويل خواه��د داد. همزمان با 
آماده ش��دن اروپا براي دومين زمس��تان بدون واردات 
گاز روسيه، ش��ركت هاي نفتي بزرگ اروپايي، بعضي 
از طولاني مدت ترين و بزرگ تري��ن قراردادهاي خريد 
ال ان ج��ي را منعقد مي كنند. اي��ن قراردادها در حالي 
امضا مي ش��ود كه هلند در تلاش براي به صفر رساندن 
آلايندگي ها تا سال 2050 اس��ت. سعد الكعبي، وزير 
انرژي قطر اعلام كرد اين توافق ها، تعهد قطر براي كمك 
به تامين نيازهاي انرژي اروپا و تقويت امنيت انرژي اين 
منطقه را مجددا تاييد مي كند. پس از حمله نظامي روسيه 
به اوكراين كه بازارهاي انرژي را ملتهب كرد و باعث شد 
كشورهاي اروپايي، امنيت تامين انرژي را نسبت به اهداف 
انرژي سبز در اولويت قرار دهند، قراردادهاي بلندمدت 
خريد ال ان جي از قطر، جذاب تر شده اند. قطر كه با امريكا 
و استراليا بر سر جايگاه بزرگ ترين صادركننده ال ان جي 
جهان رقابت دارد، ده ها ميليارد دلار براي افزايش توليد به 
ميزان 64 درصد تا سال 2027، سرمايه گذاري كرده و به 
دنبال يافتن مشتري است. شركت شل در سال ميلادي 
گذشته، س��همي از پروژه هاي توسعه توليد ال ان جي 
قطر را خريداري كرده اس��ت. با در نظر گرفتن قرارداد 
شل، قطر تاكنون براي حدود 18.8 ميليون تن در سال 
ظرفيت ال ان جي اضافي، متعهد شده است كه معادل 
حدود 40 درصد از حجم توليد برنامه ريزي شده اضافي 
است. بر اساس گزارش بلومبرگ، پروژه توسعه »نورت 
فيلد ايست« براي ۳2 ميليون تن در سال است و پروژه 
»نورت فيلد ساوت«، 16 ميليون تن در سال به ظرفيت 

توليد قطر اضافه خواهد كرد.

در حاشيه جلسه هيات دولت
وزير نفت مطرح كرد

بنزين سوپر داريم ولي كم است
وزير نفت گفت: بنزين س��وپر داريم ولي ميزان آن كم 
است. جواد اوجي در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: در كلان شهرها در زمان وارونگي دما 
تلاش مي كنيم سوخت يورو 5 توزيع كنيم تا آلودگي 
هواي كمتري را شاهد باشيم. وزير نفت درباره بنزين 
س��وپر گفت: خوش��بختانه در نيمه اول سال 1400، 
روزي ۳6 ميليون متر مكعب گاز بيشتري به نيروگاه ها 
داده شده است. به همين ميزان روزي 20 ميليون ليتر 
سوخت مايع اعم از نفت گاز و نفت كوره نسبت به سال 
گذشته كمتر در نيروگاه ها سوخته شده است. وي ادامه 
داد: براي اولين بار سقف سوخت ارسالي به نيروگاه هاي 
كشور نسبت به سال هاي گذشته افزايش يافته است. 
اوجي يادآور ش��د: روزي 5 ميليون متر مكعب گاز به 
صنايع جزء و عمده داديم و در خصوص صنايع عمده 
نيز روزي 164 ميليون متر مكعب امسال گاز رساني 
كرديم.  وي درباره كيفي س��ازي س��وخت خودروها 
گفت: اين دولت از بدو كارش، كيفي سازي محصولات 
يا فرآورده هاي نفتي در همه پالايشگاه ها را شروع كرد 
و كمتر از يك ماه پيش شاهد بوديد كه آقاي رييسي به 
پالايشگاه اصفهان رفت و راه اندازي روزانه 20 ميليون 
گازوييل يورو 5 را توليد مي كنيم. در شازند و پالايشگاه 
خليج فارس نيز تولي��دات فرآورده ه��اي نفتي يورو 
5 است و ان ش��االله براي افتتاح پالايشگاه شيراز هم 
خواهيم رفت.  اوجي ادامه داد: كيفي سازي فرآوردهاي 
نفتي براي جلوگيري از آلودگي هوا و قانون هواي پاك 
به طور جد دنبال مي ش��ود و تا پاي��ان اين دولت اكثر 
پالايشگاه هاي ما در بحث كيفي س��ازي فرآوردهاي 
نفتي هم كمي و هم كيفي به يورو 4 و 5 مي رس��د كه 
عمدتا يورو 5 است. خوشبختانه دستاوردهاي خوبي 
در رابطه ب��ا قانون هواي پاك خواهيم داش��ت. وي با 
بيان اينكه بنزين سوپر داريم ولي كم است، گفت: در 
كلان ش��هرها تمام هم و غم ما اين اس��ت كه يورو 5 را 
توزيع كنيم. وزير نفت درب��اره اتصال كارت بانكي به 
كارت سوخت نيز گفت: در حال مطالعه آن هستيم و 
چندين دستگاه كار مشترك مي كنند و هنوز قطعي 
نيست. وي درباره كمبود گاز گفت: از شروع اين دولت 
ناتراضي گاز 250 ميليون متر مكعب در روز در فصل 
سرد بوده اس��ت و با توليد ميادين مشترك گازي و 
مستقل گازي و با تمام توان امسال ناتراضي گاز كمتري 
را داريم. توليد گاز نسبت به شروع دولت بيشتر شده 
و تلاش مي كنيم توليد نف��ت و گاز و فرآورده هاي 
نفتي و محصولات پتروش��يمي را افزايش دهيم. تا 
پايان سال 6 ميليون تن به ظرفيت هاي محصولات 
پتروشيمي اضافه مي شود. اوجي يادآور شد: ديروز 
به اتفاق معاون اول سفر فشرده اي داشتيم و يك تفاهم 
نامه خوبي بين ايران و بلاروس منعقد ش��د و كمتر 
از يك ماه آينده بخش��ي از آن به قرارداد مي انجامد. 
ايران و بلاروس ديدگاه هاي مش��ترك زيادي دارند 
و هر دو تحريم هس��تند و ظرفيت هاي خوبي دارند 
و 4 الي 5 ماه مطالعات داش��تيم و جلسات مشتركي 
در ته��ران و بلاروس صورت گرف��ت و جمع بندي آن 
در اين سفر در بحث تامين قطعات و تجهيزات مربوط 
به حوزه پالايش��گاه ها و پتروشيمي هاست و توافقات 

خوبي انجام شد. 

قيمت نفت قابل پيش بيني نيست
نماينده پيش��ين ايران در هي��ات عامل اوپك گفت: 
نمي توان قيمت معيني را براي بازه زماني بلندمدت در 
نظر گرفت چرا كه عوامل موجود در آن برهه از زمان را 
بايد مورد ارزيابي قرار داد. محمدعلي خطيبي نماينده 
پيشين ايران در هيات عامل اوپك در گفت وگو با مهر با 
اشاره به اينكه قيمت نفت تابعي از عرضه و تقاضا است، 
گفت: اكنون قيمت نفت 90 دلار است به طوري كه 
قيمت نفت تابعي از يكسري عوامل است كه مهم ترين 
آن عرضه و تقاضا است. وي ادامه داد: با توجه به اينكه 
هرچه به فصل سرد نزديك مي شويم تقاضاي فصلي 
افزايش پيدا مي كند ام��ا از طرفي هم تصميم اوپك 
پلاس مبني بر كاهش عرضه و ادامه دار شدن اين روند 
و حتي كاهش هاي داوطلبانه كه مهم ترين آنها از سوي 
عربستان و روسيه اعلام شد از اهميت ويژه اي دارد. به 
گفته اين كارشناس انرژي تا زماني كه اين رويه ادامه 
داش��ته باشد قيمت نفت بين 90 تا 100 دلار است و 
در صورتي كه اين كاهش ها از بين رود و كاهش هاي 
داوطلبانه قطع ش��ود و افزايش توليد را شاهد باشيم 
قيمت ها متناسب با آن تنظيم مي شود. وي در پاسخ 
به اين سوال كه آيا پيش بيني هاي صورت گرفته براي 
سال 20۳5 كه قيمت جهاني نفت همچنان در 100 
دلار است، گفت: نمي توان قيمت معيني را براي بازه 
زماني بلندمدت در نظر گرفت چرا كه عوامل موجود 
در آن برهه از زمان را بايد م��ورد ارزيابي قرار داد و بر 
اساس عرضه و تقاضاي آن زمان قيمت گذاري كرد. 
به عنوان مثال براي س��ال جاري مي توانيم ارزيابي و 
پيش بيني قيمت داش��ته باشيم اما براي سال آينده 
خير. خطيبي با اشاره به اينكه اتفاقات اخير در منطقه 
منجر به كاهش عرضه نشد، ادامه داد: اتفاقات اخير 
در منطقه بر روي عرضه تأثيري نداشته اما در صورتي 
كه كش��ورهاي صادركننده هاي مهم اعلام كنند به 
دليل حمايت از فلس��طين و مردم آنجا توليد خود را 
كاهش يا قطع مي كنند قطعاً بر قيمت نفت تأثيرگذار 
است. وي ادامه داد: امريكا با توجه به اينكه انتخابات 
در پي��ش دارند بايد اقداماتي انج��ام دهند كه حزب 
حاكم در انتخابات برنده ش��ود به همين دليل سعي 
مي كند قيمت ها را كاهش دهد و بنزين را ارزان كند 
تا رأي مردم را به دست آورد. نماينده پيشين ايران در 
هيات عامل اوپك در خاتمه يادآور شد: امريكايي ها 
تلاش مي كنند قيمت نف��ت را ارزان كنند و به مردم 
چنين دستاوردهايي را ارايه خواهند داد اما تحولات 
منطقه اي اجازه نخواهد داد زيرا عادي سازي روابط كه 
در حال پيشروي بود، ديگر امكان پذير نيست و حتي 
عربستان شديداً موضع گيري كرده و تا زماني كه اين 

شرايط وجود دارد عادي سازي روابط ممكن نيست.

»تعادل« بررسي كرد

معاون وزير نيرو :

ايران؛ بازيگر كليدي بازار انرژي؟!

اثرات كمبود آب به وضوح قابل مشاهده است
معاون وزير ني��رو در امور آب و آبف��ا گفت: علي رغم 
تغييرات در ميزان بارش ها و دماي كش��ور كه منجر 
به كاهش حدود ۳0 ميليارد مترمكعبي در منابع آب 
تجديدش��ونده  كشور ش��ده، ميزان مصرف آب رشد 
فزاينده اي داشته و بنابراين اثرات كمبود آب در برخي 

مناطق كشور به وضوح قابل مشاهده است.
به گزارش ايس��نا، محمد جوان بخ��ت در گردهمايي 
منطقه اي تغيير اقليم )اثرات و سازگاري(، با بيان اينكه 
امروزه تغيير اقليم به عنوان يكي از مهم ترين چالش هاي 
عصر حاضر ش��ناخته مي ش��ود، افزود: تغيير اقليم يا 
دگرگوني اقليم، پديده اي اس��ت ك��ه منجر به افزايش 
ميانگين دماي زمين و اقيانوس ها شده  است. به گفته 
وي بر اساس يافته هاي هيات بين الدول، تغييرات آب  و 
هوايي )IPCC(، نقش بشر در ايجاد و گسترش تغييرات 
جوي غيرقابل انكار است. فعاليت هاي انساني از قبيل 
جنگل زدايي و تغيير كاربري زمين، مصرف سوخت هاي 
فس��يلي و دامپروري هاي صنعتي از مهم ترين عوامل 
تشديد شرايط تغيير اقليم به حساب مي آيند. معاون وزير 
نيرو در امور آب و آبفا گفت: تغييرات اقليم با اثرگذاري 
بر دما و افزايش آن، علاوه بر تغيير دادن الگوي بارش و 
افزايش تبخير و تعرق گياهان، موجب كاهش كميت و 
كيفيت منابع آب شده است. جوان بخت با بيان اينكه 
چرخه هيدرولوژيكي بيش��ترين اثرپذيري را از تغيير 
اقليم دريافت مي كند، خاطرنشان كرد: به احتمال زياد 
تا پايان اين قرن، بارش باران هاي شديد در عرض هاي 
مياني زمين و مناطق مرطوب گرمسيري بيشتر خواهد 
شد. اين در حالي است كه در همين دوره، انتظار افزايش 
شديد تعداد خشكسالي ها و افت جريان هاي سطحي 
نيز وج��ود دارد. وي گفت: طبق گزارش مراجع معتبر، 
موقعيت جغرافيايي اي��ران در محدوده اي اس��ت كه 
بيش��ترين تبعات منفي تغيير اقليم متوجه آن است. 
تبعات اين تغييرات، محدود به متوسط متغيرهاي آب 

و هوايي نيست، بلكه به ش��دت وقايع هيدرولوژيكي را 
تحت تأثير قرار مي دهد. رخدادهايي از اين دست طي 
سال هاي اخير، به طور مكرر در كشور ايران و همسايگان 
قابل مشاهده  بوده است. معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا 
اظهار كرد: امروزه كشورهاي مختلف جهان نحوه تعامل 
و رويارويي با پيامدهاي نامطلوب اقتصادي، اجتماعي 
و محيط  زيس��تي تغيير اقليم را به عن��وان مولفه اي با 
اولويت بالا در دكترين امنيت ملي خ��ود قرار داده اند، 
بنابراين، بايد اين پديده در برنامه ريزي هاي توس��عه از 
جمله توسعه طرح ها و زيرساخت هاي آبي و بهره برداري 
از آنها به رسميت شناخته شده و مورد توجه قرار گيرد. 
طبق اعلام وزارت نيرو، جوان بخت خاطرنش��ان كرد: 
توجه به راهكارهاي سازگاري با پيامدهاي تغيير اقليم، 
در كنار تس��كين يا كاهش انتش��ار گازهاي گلخانه اي 
از وظايف حاكميتي به حس��اب مي آي��د. جهت انجام 
اين كار و انتخاب گزينه هاي مناس��ب، بايد بيش از هر 
اقدامي، ارزيابي دقيقي از شرايط آتي انجام داد. سپس 
با س��رمايه گذاري در فناوري هاي نوي��ن، به خصوص 
فناوري هايي كه توجه آنها در جهت صرفه جويي مصرف 
آب يا افزايش بهره وري آب در بخش هاي مختلف مصرف 
است، توان سازگاري را افزايش داد. همچنين با پايش 
مس��تمر ميزان ردپاي كربن در محصولات و كالاهاي 
توليدي، كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي مورد توجه 
قرار گيرد. وي توانمندس��ازي س��ازمان هاي رسمي و 
جامعه براي آمادگي در جهت سازگاري با پديده تغيير 
اقليم را امري گريزناپذير دانس��ت و بيان كرد: امروزه ما 
بيش از هر زماني نياز به توسعه سازمان هاي يادگيرنده 
داريم، سازمان هايي كه دانش فرا مي گيرند، دانش توليد 
مي كنند، دانش به اشتراك مي گذارند و توانايي لازم را 
براي تعامل با تغييرات محيطي دارند. معاون وزير نيرو 
در امور آب و آبف��ا افزود: از طرفي ارتقاي حكمراني آب 
در جهت تطبيق تصميم گيري ه��اي بخش آب براي 

مديريت تبعات اين پديده بسيار ضروري است. ضمن 
آنكه با توجه به فرابخش��ي بودن موض��وع آب، تحقق 
اين امر تنها معطوف به وزارت نيرو و بخش آب نيست. 
جوان بخت گفت: مطابق توصيه IPCC جهت افزايش 
سازگاري با شرايط جديد اقليمي و كاهش آسيب پذيري 
ناش��ي از آن، همزمان بايد هم بر افزايش عرضه و هم بر 
مديريت تقاضا توجه داشت. وي به ضروري ترين اقدامات 
سازگاري بيشتر با تغييرات اقليمي در بخش تقاضا اشاره 
كرد و اظهار كرد: بهبود راندمان آب مصرفي از جمله از 
طريق بازيافت و بازچرخان��ي آب، كاهش تقاضاي آب 
براي كشاورزي از طرق تغيير الگوي كشت، روش هاي 
كشاورزي، زمان كاش��ت، مديريت آب مجازي و غيره، 
كاهش ش��دت مصرف آب در بخ��ش صنعت، اصلاح 
الگوي مصرف ش��رب و كاهش هدررفت، توسعه بازار 
آب از جمله ضروري ترين اقدامات است. جوان بخت با 
تشريح ضروري ترين اقدامات براي سازگاري بيشتر با 
تغييرات اقليمي در بخش عرضه، از برداشت آينده نگر 
از منابع آب زيرزميني و مديريت توامان آبهاي سطحي 
و زيرزميني، مديريت ريسك، پيش بيني كوتاه مدت و 
ميان مدت و بلندمدت و استفاده از آنها در به هنگام سازي 
قواعد بهره برداري از تأسيسات آبي، توسعه استفاده از 
منابع آب نامتعارف، اس��تحصال آب باران و استفاده از 
منابع تجديدپذير و كاهش وابستگي به منابع محدود 
انرژي و به نوعي تنوع بخشي به سبد منابع انرژي نام برد. 
معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا با بيان اينكه كش��ور 
ما نيز به شدت تحت تأثير پديده تغيير اقليم قرار دارد، 
بيان كرد: طي يك دوره 55 ساله از آمار بارش در كشور، 
ميزان متوسط بارندگي تقريباً هر 10 سال يك بار كاهش 
محس��وس داش��ته به نحوي كه ميزان بارش از حدود 
متوسط 248 ميلي متر به 224 ميلي متر طي 15 سال 
اخير رسيده و ميزان دما نيز حدود 1.1 درجه سانتي گراد 
طي بيش از 50 س��ال افزايش داشته است. جوان بخت 

گفت: بنابراين ما در بخش آب كش��ور بايد برنامه هاي 
سازگاري و تسكين اثرات پديده تغيير اقليم را با جديت 
دنبال كنيم. از اين منظر جاي بسي خوشوقتي است كه 
اين كارگاه منطقه اي با ابتكار مركز مديريت آب شهري 
در كشور ما برگزار مي ش��ود و با حضور خبرگان ملي و 
بين المللي مي توانيم از تجربيات آنها براي مديريت اين 
پديده استفاده كنيم. وي خاطرنشان كرد: اميدوارم اين 
نشست تخصصي بتواند به چند سوال اساسي پاسخ بدهد 
و دبيرخانه اين نشست علمي- تخصصي جمع بندي لازم 
را انجام و نتيجه را به عنوان يكي از دس��تاوردهاي اين 
نشست در اختيار وزارت نيرو قرار دهد. معاون وزير نيرو 
در امور آب و آبفا بيان كرد: يكي از سوالات اساسي كه در 
اين نشست مهم تخصصي بايد به آن پاسخ داده شود اين 
است كه چه معيارهايي را بايد در طراحي زيرساخت هاي 
آبي در نظر گرفت تا بتوانيم آس��يب پذيري كمتري از 
پيامدهاي تغيير اقليم داشته باشيم؟ جوان بخت ادامه 
داد: ما در اين زمينه از سناريوسازي و تحليل حساسيت 
استفاده مي كنيم. مثلًا براي طراحي سازه هاي تأمين و 
انتقال آب از دوره هاي درازمدت آماري استفاده مي كنيم 
تا امكان پوش��ش دهي پديده هاي حدي خشكسالي و 
سيل فراهم باشد. اما در مورد طراحي شبكه هاي آبياري 
و زهكشي از دوره هاي كوتاه مدت استفاده مي كنيم. آيا 
اين اين اقدام درست و كافي است يا بايد به گونه ديگري 
اقدام كرد. وي خاطرنش��ان كرد: به هر حال نمي توان با 
ابزار س��نتي و معمول، تهديد و چالش تغيير اقليم را به 
فرصت تبديل كرد. اص��ولًا در رويارويي با چالش هاي 
جديد نيازمند اس��تفاده از ابزارها، روش ها، راهنماها و 
دستورالعمل هاي نو جهت سازگاري هستيم. اين ابزارها 
و روش ها كدامند؟ معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا در 
پايان گفت: اميدوارم ضمن پاسخگويي به اين سوال مهم، 
بتوان مس��ير جديدي را براي سازگاري با پديده تغيير 

اقليم در پيش گرفت.

قيمت نفت جهش يافت

قيمت نفت در معاملات روز چهارش��نبه بازار آس��يا با 
تشديد تنش در خاورميانه و نگراني ها نسبت به احتمال 
مختل شدن عرضه نفت اين منطقه، افزايش يافت. بهاي 
معاملات نفت برنت با يك دلار و 69 سنت معادل 1.9 
درصد افزايش، به 91 دلار و59 سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با يك 
دلار و 84 سنت معادل 2.1 درصد افزايش، به 88 دلار 
و 50 سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص در ابتداي 
معاملات، بيش از دو دلار افزايش يافته و به بالاترين حد 
خود در دو هفته اخير صعود كرده بودند. پس از حملات 
شب گذشته به غزه، بازارها نرخ ريسك را در قيمت ها 
لحاظ كردند. اردن نشس��تي كه قرار بود در آن ميزبان 
جو بايدن، رييس جمهور امريكا و سران مصر و فلسطين 
باشد را لغو كرد. ويويك ديهار، تحليلگر بانك كامن ولث 
استراليا در يادداشتي نوشت: لغو نشست ميان بايدن و 
سران عرب، احتمال راه كار ديپلماتيك براي درگيري 
ميان گروه هاي مبارز فلسطيني و رژيم صهيونيستي 
را كاهش داده است. بازارها نگران عمليات زميني رژيم 
صهيونيستي در غزه هس��تند. ديهار در اين باره گفت: 
اشغال طولاني ممكن است باعث گسترش اين درگيري 
شده و قيمت نفت برنت را به بالاي 100 دلار در هر بشكه 
برساند. بايدن روز چهارشنبه از سرزمين هاي اشغالي 
ديدار خواهد كرد و قرار است در اين ديدار، حمايت خود 
از رژيم صهيونيستي در برابر گروه هاي مبارز فلسطيني 
را ابراز كند. كاخ سفيد اعلام كرد بايدن روشن خواهد كرد 
كه نمي خواهد اين درگيري، گسترش پيدا كند. عامل 
ديگري كه از قيمت نفت حمايت كرد، كاهش ذخاير 
نفت امريكا به ميزان حدود 4.4 ميليون بشكه در هفته 
منتهي به 1۳ اكتبر طبق آمار موسسه امريكن پتروليوم 
بود. اين كاهش، بيش��تر از كاهش ۳00 هزار بشكه اي 
است كه تحليلگران پيش بيني كرده بودند. آمار رسمي 
ذخاير نفت و فرآورده هاي نفتي، بعدازظهر روز چهارشنبه 
منتشر خواهد شد. در بخش تقاضا، آمار رسمي نشان 
داد اقتصاد چين سريع تر از حد انتظار در سه ماهه سوم 
امسال رشد كرده است و تدابير سياستي به تقويت روند 
احياي اقتصاد اين كشور كمك كرده است. آمار رسمي 
همچنين نشان داد نرخ پالايش روزانه نفت در چين، در 
سپتامبر 12 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزايش يافته كه تحت تاثير افزايش فعاليت پالايشگاه ها 
براي بهره بردن از تقاضاي قوي در هفته تعطيلات طلايي 
و بهبود فعاليت بخش توليد بوده است. اما تحليلگران 
نسبت به رشد اقتصادي چين نظر محتاطانه اي داشتند 
زيرا بخش املاك اين كشور همچنان در ركود است. در 
اين بين، فروش بخش خرده فروشي امريكا در سپتامبر، 
رشد بيش از حد مطلوبي داشت و انتظارات براي يك دور 
افزايش نرخ بهره امريكا تا پايان سال را برانگيخت. افزايش 
نرخ بهره براي مقابله با تورم، باعث كندي رشد اقتصادي و 
كاهش تقاضا براي نفت مي شود. بر اساس گزارش رويترز، 
دولت ونزوئلا و مخالفانش روز سه شنبه درباره انتخابات 
رياست جمهوري سال 2024 به توافق رسيدند و به اين 
ترتيب، زمينه براي كاهش بيشتر تحريم هاي امريكا عليه 

صادرات نفت از اين كشور امريكاي جنوبي هموار شد.



تابلوي معاملات بورس تهران در آخرين روز كاري هفته 
سرخ پوش شد تا مثبت هاي روزهاي اخير خود را تعديل 
كند. بورس تهران پس از منفي هاي سنگين و انتقادهاي 
بسيار شديد بالاخره توانسته بود با تزريق هزار ميليارد 
تومان پول و وعده هاي مختلف سه روزي مثبت شود؛ اما 
در نهايت روز اخير بازدهي معاملات منفي شد. شاخص 
كل بورس تهران در اين روز 0.3 درصد منفي خورد و در 

تراز دو ميليون و 23 هزار واحدي ايستاد.
نكته حائز اهميت اينجاست كه طي چند هفته اخير حتي 
روزهايي كه بازار و معاملات منفي شاخص همچنان در 
محدوده دو ميليوني باقي مانده بود و به نظر مي رس��د 
بازارهاي همچنان همين روند ادامه دار باشد و شاخص 

نزول سنگيني را تجربه نكند.
علت ري��زش بورس مش��خص نيس��ت! ام��ا برخي از 
كارشناسان مي گويند كه حمله اسراييل به فلسطين علت 
ريزش بورس است. ولي در عين حال اغلب كارشناسان 
عقيده دارند كه اخبار سياسي و جنگ تنها دو تا سه روز 
مي توانند روي بازار س��رمايه تاثيرگذار باشند و پس از 
آن بازار به حالت عادي خود باز مي گردد. تركش جدال 
و جنگ ميان فلسطين و اس��راييل به جاي بورس هاي 
همسايه به بورس تهران رسيده كه خود جاي تعجب دارد.

   بورس ركودي است!
كارشناسان عقيده دارند بازار روز گذشته ركودي بوده و 
همچنان بورس درگير ركود، ارزش معاملات و فعاليت 
پايين اس��ت. از طرفي روند مثبتي كه در روزهاي قبل 
ش��اهد بوديم كمرنگ ش��د و به نظر مي رس��د كه فعلًا 
در همين محدوده هاي فعلي ق��رار بگيريم. دراين بين 
باتوجه به انتشار گزارش هاي شش ماهه آن صنايعي كه 
گزارش هاي خوبي منتشر مي كنند را مي توان به عنوان 
پيش��تاز معرفي كرد. صحبت هاي شنيده مي شود كه 
صنعت بانك در شرف انتش��ار گزارش هاي  خوب است 
همچنين صنعت غذايي و دارويي هم محتمل است كه 
گزارش خوب منتشر كنند.در مورد شرايط بازار تا پايان 
سال همه چيز به جهت انتظارات تورمي، نرخ ارز و بهره 
بستگي دارد كه به كدام سمت حركت مي كند. اگر شرايط 
فعلي )قدرت كنترل بانك مركزي در بازار ارز و هدف هاي 
بالايي نرخ بهره( ادامه يابد، در كليت بازار به سختي رشد 
معناداري را شاهد خواهيم بود. از طرفي در تك سهم ها و 
شركت هاي كه به هر دليلي رشد سودآوري دارند افزايش 
قيمت محتمل است. البته اگر اتفاقي رخ دهد كه بار ديگر 
انتظارات تورمي تحريك شود و نرخ ارز روند صعودي در 
پيش بگيرد يا اينكه بانك مركزي هم از سياست انقباضي 
خود عقب نشيني كند، همچنين پول جديد تزريق شود 
و نرخ رشد نقدينگي افزايش يابد از جمله محرك هايي 
هس��تند كه بازار تا پايان س��ال حركتي داش��ته باشد. 
هرچقدر به زمستان نزديك تر شويم احتمالا قيمت نفت 
بالا مي رود و نه تنها سود پالايشگاه ها را افزايش مي دهد 
بلكه روي درآمد شركت هايي كه مشتقات و فرآورده هاي 
نفتي هم مي فروش��ند تاثير مي گ��ذارد به همين دليل 
بر معاملات سهام اين ش��ركت ها تاثير مي گذارد و اين 
موضوع نه تنها سود پالايشگاه ها را افزايش مي دهد بلكه 
روي درآمد شركت هايي كه مشتقات و فرآورده هاي نفتي 
هم مي فروشند تاثير مي گذارد به همين دليل بر معاملات 

سهام اين شركت ها تاثير مي گذارد.
تشديد تورم در نيمه دوم سال هم سناريو ديگري است 
كه روي بازاره��ا تاثير مي گذارد و به ط��ور قطع يكي از 

محرك هاي رش��د قيمت ها افزايش نرخ ارز است و اگر 
در نيمه دوم سال بار ديگر با جهش نرخ ارز مواجه شويم 
شاهد رشد بورس و س��اير بازارها خواهيم بود. در حال 
حاضر خبرهاي سياسي نشان از پيچيده شدن وضعيت 
خاورميانه مي دهد و اين موضوع ريسك سرمايه گذاري 
در بورس را بالا برده اس��ت، اما با توجه به اينكه افزايش 
قيمت نفت و همچنين رصد قيمت دلار در نيمه دوم سال 
در حال وقوع است احتمالا شاهد موج جديدي در رشد 

بورس هم خواهيم بود.

   گزارش ماهانه وضعيت بازار سرمايه 
در شهريورماه ۱۴۰۲

بر اساس گزارش ماهانه وضعيت بازار سرمايه كشور در 
ش��هريورماه، ارزش بازار حدود ۱02.3۶۷ هزار ميليارد 
ريال بوده است كه نسبت به ماه گذشته ۷.۶ درصد افزايش 
را نشان مي دهد. همچنين ارزش معاملات بازار طي اين 
ماه حدود ۱2.۹3۱ هزار ميليارد ريال بوده كه در مقايسه 
با ماه قبل ۱۹.۹ درصد كاهش يافته است. جذب و تجهيز 
منابع مالي از طريق بازار سرمايه از دو روش سرمايه اي 
و بدهي از ابتداي سال حدود 2.۴۸2 هزار ميليارد ريال 

بوده است.
در پايان معاملات ش��هريور ماه ۱۴02 ارزش بازار اوراق 
بهادار ش��امل ارزش  كل بورس تهران، فرابورس ايران، 
بورس ان��رژي و بورس كالا به ۱02.3۶۹ ه�زارميلي�ارد 
ري�ال رس��ي�د كه در مقايسه با ماه گذشته حدود ۷.۵۶ 
درصد افزايش داشته اس��ت. بررسي شاخص هاي بازار 
سرمايه نش��ان مي دهد در پايان معاملات شهريور ماه، 
شاخص كل )وزني ارزشي( بورس اوراق بهادار حدود ۹.۴۴ 
درصد افزايش و ش��اخص  كل )وزني ارزشي( فرابورس 
ايران حدود ۵.۷۷ درصد افزايش نسبت به پايان ماه قبل 
داشته  اند. بيش��ترين و كمترين كميت ثبت شده براي 
ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران طي شهريور ماه 
س��ال ج��اري 2.۱۵0.۹۷۵ و ۱.۹۴۶.۵۹۴ واحد و براي 
شاخص كل فرابورس ايران به ترتيب 2۶.۷۷۷ و 2۴.۹۶۸ 
واحد به ثبت رسيده اس��ت. شاخص صكوك فرابورس 
ايران نيز در پايان مرداد ماه سال ۱۴02، حدود ۷۱0 واحد 
بوده است كه در پايان معاملات شهريور ماه با ۱.0۷ درصد 

افزايش به حدود ۷۱۸ واحد رسيده است.
مجموع ارزش معاملات بورس ها بدون احتساب ارزش 
معامله اوراق بدهي در عملي��ات بازار باز )بورس تهران، 

فرابورس ايران، ب��ورس كالا و بورس ان��رژي( در پايان 
شهريور ماه ۱۴02 به رقم ۴.۴۱۵ هزارميليارد ريال رسيد 
كه حدود ۱.2۸ درصد كاهش نسبت به ماه قبل را نشان 
مي دهد. كميت مذكور در دوره ۱3 ماهه اخير به تفكيك 

بورس  ها شده است.
ارزش ج��ذب و تجهيز منابع به تفكيك س��رمايه اي و 
بدهي )بدون احتس��اب تغيي��رات ارزش صندوق هاي 
سرمايه  گذاري( از ابتداي سال تا پايان شهريور ماه ۱۴02 
حدود 2.۴۸2 ه�زارميلي�ارد ري�ال بوده اس��ت. اين در 
حالي اس��ت كه ارزش جذب و تجهي��ز منابع در دوره 
مشابه سال ۱۴0۱ حدود 2.0۱۶ هزارميليارد ريال بوده 
است. همچنين ارزش مانده اوراق بدهي منتشره در پايان 
شهريور ماه س��ال جاري ۶.۶۶۴ هزارميليارد ريال بوده 
اس��ت كه از اين مقدار، دولت ناشر ۷2.02 درصد اوراق، 
سهم ناشران غيردولتي 2۵.23درصد و سهم شهرداري  ها 
مجموعاً 2.۷۵ درصد است. همچنين از منظر نوع اوراق، 
بيش��ترين ارزش مانده اوراق به ترتيب مربوط به اوراق 
مرابحه با ۴۸.۹ درصد اسناد خزانه با 2۸.۸ درصد، اوراق 

اجاره با ۱۱.۹ درصد و اوراق گام با ۴.3 درصد است.

   سيگنال جديد براي بازارها
گزارش تجاري چين حكاي��ت از كاهش ۶.2 درصدي 
صادرات نس��بت به س��ال قبل دارد، هرچند نسبت به 
كاه��ش ۸.۸ درصدي ماه قبل بهب��ود يافته اما كاهش 
طولاني مدت در انتقال محموله ها به ش��ركاي تجاري 
اصلي بر چالش هاي ادامه دار در بخش خارجي تاكيد دارد 
و اين موضوع منجر شده اين سيگنال را به توليدكنندگان 
كاموديتي ها بدهد كه تقاضا در بازار جهاني روندي نزولي 
دارد و اگ��ر تحت تاثير قيمت دلار نرخ ها بالا برود بازهم 

نمي تواند افت تقاضا را جبران كند.
از طرف ديگر ش��اخص س��ي پي اي چين با كاهش 3.2 
درصدي سالانه در قيمت مواد غذايي برخلاف انتظارات 
بر ش��رايط ركودي بازار دلالت دارد و اين موضوع نشان 
مي دهد كه رشد قيمت سال گذشته تحت تاثير جنگ 
روسيه و اوكراين به صورت هيجاني اتفاق افتاده است و 
اگر تنش جديدي بروز نكند قيمت مواد غذايي تثبيت 

خواهد شد و البته در ساير بازارها هم ركود جدي است.
با توجه به اينكه طبق آم��ار وزارت بازرگاني هند، اين 
كشور در ماه گذش��ته نفت روسيه را با قيمت متوسط 
حدود ۸۶ دلار بر بش��كه دريافت كرده به نظر مي رسد 

كه چشم انداز نفت ۱00 دلاري را براي زمستان امسال 
ترسيم مي كند. مديرعامل جي پي مورگان مي گويد 
»اكنون ممكن اس��ت خطرناك ترين زماني باشد كه 
جهان در دهه هاي اخير ديده است. ما هنوز از پيامدهاي 
بلندمدت انقباض كمي كه باعث كاهش نقدينگي در 
سيستم مي شود، نمي دانيم. ريسك اين است كه از اينجا 
نرخ هاي بهره بيشتر افزايش يابند. اوكراين و اسراييل 
ممكن است تأثيرات گسترده اي بر بازارها داشته باشند.« 
از طرف ديگر پيش بيني شده كه سال آينده ۵.۵ تريليون 
دلار از اوراق بدهي شركت ها در جهان سررسيد مي شود 
در ش��رايطي كه نرخ هاي بهره در كشورهاي پيشرفته 
نسبت به اواخر سال 202۱، چهار درصد و در كشورهاي 
نوظهور ۶.۵ درصد افزايش داشته و خطر جدي وجود 
دارد كه در سراس��ر جهان كس��ب و كارهاي كوچك 
و متوسط كه مش��كل نقدينگي دارند اين بدهي ها را 
نكول كنند. همچنين با توجه به اينكه طبق آمار وزارت 
بازرگاني هند، اين كشور در ماه گذشته نفت روسيه را 
با قيمت متوسط حدود ۸۶ دلار بر بشكه دريافت كرده 
به نظر مي رسد كه چشم انداز نفت ۱00 دلاري را براي 
زمستان امس��ال ترسيم مي كند. هرچند ميزان توليد 
نفت كش��ورهاي عضو اوپك در ماه سپتامبر با افزايش 
2۷3 هزار بشكه به مقدار 2۷ ميليون و ۷۵۵ هزار بشكه 
در روز رسيده و توليد نفت ايران نيز با افزايش ۱۵ هزار 
بشكه به ميزان 3 ميليون و ۵۸ هزار بشكه در روز رسيده 
است و اگر دوباره به سطح توليد قبل برگردند به طور قطع 

قيمت نفت در زمستان به مرز صد دلار خواهد رسيد.
پش��ت پرده ها هم حكاي��ت از اين دارد كه روس��يه و 
عربس��تان هم به دنبال اعمال شرايطي براي افزايش 
قيمت نفت هستند و ادامه تنش هاي سياسي مي تواند 
به افزايش قيمت سوخت دامن بزند، زيرا ميزان تقاضا 
به صورت كاذب بالا خواهد ب��ود و اثر آن بر قيمت ها 

نمايان خواهد شد.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه2۶ 
مهر ماه، ش��اخص كل بورس تهران ۷ هزار و ۶۹۸ واحد 
نسبت به روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح 2 
ميليون و 23 هزار و ۵۴۶ واحد رسيد.شاخص كل هم وزن 
بورس نيز با ريزش ۶ هزار و ۹۵3 واحد در رقم ۶۸2 هزار 
و ۹۸۷ واحدي ايستاد.ش��اخص كل فرابورس با كاهش 
2۶0 واحدي به رقم 2۵ هزار و 2۶ واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با افت 2 هزار و ۴۱ واحد به 
س��طح ۱2۱ هزار و ۵۹۷ واحد رس��يد. روز چهارشنبه 
خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار منفي شد و 
۷۱۱ ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد.

ط��ي روز مذكور ارزش معاملات كل بازار س��هام به ۱۵ 
هزار و 2۹ ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۶ هزار و ۹2۶ ميليارد تومان بود كه 
۴۶ درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل 
مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۱۱ درصدي 
به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۴ هزار و ۱۴۱ ميليارد 
تومان رسيد. در معاملات چهارشنبه، 2۷ نماد صف خريد 
داش��تند و 30 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با افت ۵2 درصدي نسبت به روز 
كاري قبل به ۱0۷ ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش 3۷ درصدي به 3۹۱ 

ميليارد تومان رسيد.
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برگزاري جلسه اي براي آشنايي 
 سرمايه گذاران نهادي

با دستورالعمل حاكميت شركتي
ندا رسولي، كارشناس مسوول اداره ميزهاي صنعت و 
رتبه بندي ناشران حفظ حقوق سهامداران بيان كرد: 
يكي از اهداف تشكيل اداره ميزهاي صنعت و رتبه بندي 
ناش��ران، فراهم كردن و ايجاد تس��هيلات لازم جهت 
گسترش آموزش نظام مند، تخصصي و مستمر براي 
مديران و متوليان صنايع فعال در بازار سرمايه با هدف 
ارتقاء دانش و آشنايي هر چه بيشتر با مقررات نظارتي 
و انضباطي اس��ت. وي افزود: در همين راستا اين اداره 
جلسه اي با حضور سرمايه گذاران نهادي بازار سرمايه 
جهت آشنايي آنها با دستورالعمل حاكميت شركتي 
ناشران ثبت شده نزد س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
تاريخ ۱۴02/۷/۱۶ به مدت دو س��اعت در محل سالن 
همايش هاي ساختمان مطهري برگزار نمود كه در اين 
دوره پس از ارايه دستورالعمل توسط آقاي محمودي از 
كارشناسان بازار سرمايه، در پنل پرسش و پاسخ با حضور 
آقايان ولي الله جعفري مديريت نظارت بر ناشران و امير 
طايفه ابراهيمي رييس اداره ميزهاي صنعت و رتبه بندي 
ناشران به رفع سوالات و ابهامات موجود در دستورالعمل 
مذكور پرداخته شد. كارشناس مسوول ناشران حفظ 
حقوق س��هامداران در خصوص اهميت برگزاري اين 
دوره بيان كرد: سرمايه گذاران نهادي يكي از مكانيزم هاي 
حاكميت ش��ركتي نيرومند را بازنمايي مي كنند كه 
مي توانند بر مديريت ش��ركت نظارت داش��ته باشند 
چرا كه آنان هم مي توانند به مديريت شركت، نفوذي 
چشمگير داشته باشند و هم مي توانند منافع مديريت را 
با منافع گروه سهامداران هم جهت كنند. رسولي ادامه 
داد: تمركز مالكيت در دست س��رمايه گذاران نهادي 
مشكلات نمايندگي را كنترل كرده و حمايت از منافع 
سرمايه گذاران را بهبود مي بخشد و حضور سرمايه گذاران 
نهادي و حقوقي در دايره مالكين شركت هاي سهامي 
عام بر نحوه حكمراني و راهبري سازمان ها و همچنين 
عملكرد آنها تأثير بسزايي دارد. وي در پايان خاطرنشان 
ك��رد: از آنجايي كه جايگاه س��رمايه گذاران نهادي به 
عنوان يكي از مكانيزم هاي كنترل خارجي و نقش آنها 
در راستاي نظارت س��هامداران و ذينفعان بر عملكرد 
مديريت شركت و نظارت بر وظيفه پاسخگويي مديريت 
از اهميت ويژهاي برخوردار اس��ت، آموزش و افزايش 
آگاهي سرمايه گذاران نهادي از ضوابط دستورالعمل، بر 

اجراي موثرتر آن تاثيرگذار خواهد بود.

برگزاري پانزدهمين همايش 
بين المللي بازار سرمايه اسلامي

مديريت پژوهش، توسعه و مطالعات اسلامي از برگزاري 
همايش بين المللي بازار سرمايه اسلامي )توسعه بازار 
سرمايه اس��لامي به منظور همگرايي امت( در تاريخ 
۵ و ۶ آذرماه خبر داد. اين همايش به صورت س��الانه با 
مشاركت سياست گذاران، اقتصاددانان، پژوهشگران و 
فعالان بخش خصوصي با محوريت موضوعات روز مالي 
اسلامي برگزار مي شود. هدف از برگزاري اين همايش 
بحث و بررسي و تبادل نظر حول ايده هاي جديد بين 
خبرگان و ذينفعان است. پژوهشگران، مسوولان بازار 
سرمايه و فعالان بازار سرمايه مي توانند آخرين نتايج 
پژوهش هاي خود را در اين هماي��ش ارايه كنند. زير 

محورهاي اين همايش عبارتند از؛ 
   چارچوب بهينه حاكميت شرعي در نهادهاي مالي 

اسلامي؛ 
   طراح��ي اوراق مال��ي اس��لامي جه��ت حمايت از 

توافق هاي پولي دوجانبه و چند جانبه؛ 
   انتشار اوراق مسووليت اجتماعي جهت تقويت ثبات 

اقتصاد در امت؛ 
   معاملات رمزدارايي ها و توكنايز كردن دارايي هاي 

مالي در چارچوب اسلام؛ 
   شفافيت و الزامات افشا در ابزارهاي مالي اسلامي؛ 

   طراح��ي ابزارهاي كوتاهمدت ب��راي تأمين مالي 
بنگاه هاي اقتصادي؛ 

   ابزاره��اي تأمين مالي جمع��ي در چارچوب مالي 
اسلامي براي افزايش رفاه و عدالت اقتصادي؛ 

   الزام��ات قانوني و مقرراتي براي انتش��ار اوراق مالي 
اسلامي بين المللي.

پژوهشگران مي توانند متن كامل مقاله خود را تا 2۵ آبان 
ماه به دبيرخانه اين همايش ارسال كنند. لازم به ذكر 
است مقالات بايد به زبان انگليسي و در قالب بارگذاري 
شده در س��ايت همايش، ارايه شود. مقالات برگزيده 
در همايش تا تاريخ 30 آبان ماه به افراد برگزيده اعلام 
خواهد شد. جايزه 3 مقاله برتر براي شركت كنندگان 
خارجي شامل بليت هواپيماي رفت و برگشت و اقامت 
در هتل ب��وده و جايزه 3 مقاله برتر داخلي 30 ميليون 
تومان جايزه نقدي به علاوه 20 ميليون تومان گرنت 

پژوهشي است.

افزايش شفافيت، اثربخشي
و ارايه اطلاعات سه مشخصه اصلي 

تجديد ارزيابي
سعيد جمشيدي فرد، حس��ابدار رسمي و مشاور 
حقوقي با تاكيد بر اينكه صورت هاي مالي شركت ها 
بايد داراي اطلاعات مربوط و قابل اس��تفاده براي 
س��هامداران باش��د و ق��درت پيش بيني پذيري و 
تاييدكنندگي را به اس��تفاده كنندگان خود دهد، 
گف��ت: تجدي��د ارزيابي در گزارش��ي ك��ه عنوان 

صورت هاي مالي است بايد خود را نشان دهد.
وي هدف صورت هاي مالي را ارايه مناسبي از عملكرد 
و وضعيت مالي و همچنين انعطاف پذيري مالي يك 
شركت به طيف وسيعي از استفاده كنندگان عنوان 
كرد و افزود: اطلاعات مالي بايد مفيد باش��د و اين 
مفيد بودن از زبان حس��ابداري و اس��تانداردها دو 
ويژگي كلي دارد نخست اينكه اطلاعات مربوط به 
صورت هاي مالي بايد مربوط باشد يعني تحليل گران 

و استفاده كنندگان اثبات كنند كه مفيد است.

۶۴ درصد عرضه شمش فولاد 
بدون مشتري ماند

اكوايران| عقبگرد نرخ ارز در بازار آزاد و كاهش احتمال 
اثرگذاري جنگ در نوار غزه بر بازارهاي داخلي باعث شد 
تا از حجم فروش شمش فولاد در رينگ صنعتي بورس 
كالا كاسته شود. در اين شرايط آغاز اولين موج بارندگي 
پاييزي در كشور و احتمال تشديد ركود در بخش تقاضاي 
مصرفي نيز از كاهش حجم معاملات فولاد حمايت كرد. 
۱0۴ هزار تن شمش فولادي در سومين هفته از مهر ماه 
در رينگ صنعتي بورس كالاي ايران مورد معامله قرار 
گرفت؛ اين رقم كمترين ميزان فروش اين محصول از اين 
بازار پس از هفته ابتدايي شهريور ماه بود. ظرف سومين 
هفته از مهر ماه امسال بالغ بر 2۸۵ هزار تن شمش فولادي 
در رينگ صنعتي بورس كالاي ايران عرضه شد؛ براي اين 
محصول تقاضايي بالغ بر ۱۶۸ هزار تن به ثبت رسيد كه 
در نهايت به فروش ۱0۴ هزار تن شمش فولاد از اين بازار 
انجاميد. به اين ترتيب در سومين هفته از مهر ماه، حدود 
3۶ درصد عرضه شمش فولاد از رينگ صنعتي بورس 
كالاي ايران مورد معامله قرار گرفت كه اين رقم نسبت 
به درصد فروش هاي هفتگي نسبتا محدود بود. عقبگرد 
نرخ ارز در ب��ازار آزاد ظرف هفته جاري مهم ترين دليل 
فروكش تقاضا در رينگ فولادي ها بود. در عين حال با آغاز 
اولين موج بارندگي و سرما در كشور، فعالان بازار احتمال 
تشديد ركود مصرفي در بخش مقاطع طويل فولادي را 
مي دهند و اين موضوع باعث مي شود تا از تمايل به خريد 
ش��مش فولاد در ميان نوردكاران كاس��ته شود. به اين 
ترتيب مجموع موارد بيان شده، رينگ فولاد را به سمت 
ركود سوق داد. كف و سقف قيمت پايه شمش فولاد براي 
عرضه در بازار فيزيكي بورس كالاي ايران نسبت به هفته 
قبل كاهش داشت؛ اما اين كاهش نتوانست متقاضيان 
را براي خريد به اين بازار جذب كند. شمش فولاد در اين 
هفته با نرخي در ب��ازه ۱۸ هزار و 200 تومان تا ۱۹ هزار 
۶00 تومان روانه رينگ صنعتي ش��د. به اين ترتيب در 
بازه هفتگي كف قيمت پايه افتي ۱00 توماني و سقف 
آن كاهشي 3۵0 توماني داش��ت. كاهشي كه تاثيري 
بر خريداران برجاي نگذاش��ت. ركود در رينگ شمش 
فولاد به افت ميانگين بهاي فروش شمش نيز منجر شد؛ 
ميانگين نرخ فروش شمش فولاد از بازار فيزيكي بورس 
كالاي ايران در سومين هفته از مهر ماه نسبت به هفته 
قبل كاهش��ي حدود 300 توماني داشت و به ۱۹ هزار و 
200 تومان رسيد. با احتس��اب ماليات ارزش افزوده و 
كارمزد اركان بورس بهاي تمام شده شمش فولاد براي 

خريدار به 2۱ هزار تومان مي رسد.

پنج مزيت معاملات گواهي 
شمش طلا

بورسان| رسول علي محمدي، كارشناس بازار سرمايه 
با اشاره به مزيت هاي ابزارهاي مالي بورس كالا به ويژه 
در حوزه طلا گفت: مزيت متمايز ابزارهاي مالي، سهولت 
انجام معاملات به دليل برخط بودن و نبود ريسك هاي 
قديمي در مبادلات س��نتي همچون ريسك كيفيت و 
كميت كالاي خريداري ش��ده يا ريسك نگهداري كالا 
است.  وي فلسفه تشكيل بازارهاي مالي مدرن و آنلاين 
را كاهش اين نوع ريسك ها عنوان كرد و افزود: غير از بحث 
ريسك هاي نگهداري، سهولت معامله در اين بازارها به 
عنوان مزيت اصلي ابزارهاي مالي مبتني بر دارايي هاي 

مختلف به ويژه فلزات گران بها با سردمداري طلا است.
علي محمدي خاطرنشان كرد: مزيت ديگري كه مي توان 
به آن اشاره كرد، واكنش به هنگام و آنلاين بازيگران بازار 
در مقابل نوسان  قيمت هاست. به عبارت ديگر مي توان 
براساس ش��رايط بازار با اعمال استراتژي هاي مختلف، 
موقعيت هاي قديمي را بس��ت و موقعيت جديد ايجاد 
كرد، اين درحالي است كه در بازار سنتي اين امكان وجود 
ندارد.  به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، نقدشوندگي 

بازارهاي مالي مزيت اين بازارها را دو چندان مي كند.
وي با اشاره به معاملات گواهي سپرده شمش طلا ادامه 
داد: در هر مقياس و با هر ميزان نقدينگي مي توان در اين 
بازار ورود و فعاليت كرد. اين ويژگي ممتاز مي تواند عمق 
بازار را بيشتر كند، چراكه سرمايه هاي كم و كوچك از 
اين طريق جذب بازار مي شوند؛ كما اينكه شاهد ورود 
س��رمايه گذاران بزرگ و متوسط نيز هستيم. علاوه بر 
اين، از حضور شركت هاي حقوقي هم مي توان بهره برد. 
ش��ركت هاي حقوقي به واسطه بوروكراسي ها تمايلي 
به فعالي��ت در بازارهاي فيزيكي ندارن��د، اما به راحتي 
مي توانند در بازارهاي مالي فعال شوند و با تنوع بخشي 
در پرتفوي سرمايه گذاري شان، حاشيه سود ايجاد كنند. 
علي محمدي تاكيد كرد: ورود س��رمايه گذاران خُرد از 
منظر پوشش ريسك و سرمايه گذاري آربيتراژ مي تواند به 
عمق بازار كمك كند. وي با اشاره به معافيت مالياتي خريد 
و فروش شمش طلا در بازار گواهي سپرده كالايي گفت: 
معافيت مالياتي نيز باعث مي شود تا به مرور خريداران 
و فروشندگان قوي تري در اين بازار ظاهر شوند. به گفته 
اين كارشناس بازار سرمايه، ثبت سفارش برخط معاملات 
يكي از خصيصه هاي متمايز بازار مالي با بازار فيزيكي 
اس��ت. وي در بخش ديگ��ري از صحبت هايش يادآور 
شد، تكميل شدن سبد سرمايه گذاري در بازار مشتقه 
به ويژه در حوزه شمش طلا، فرصت ايجاد سود يا امكان 
آربيتراژگري را بيشتر مي كند. اين در حالي است كه با 
تنوع بخشي در ابزار و پرتفوي سرمايه  گذاري مي توان با 

استراتژي هاي مختلف، موقعيت هاي جديد خلق كرد.
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، ابزارهاي جديد، 
تنوع استراتژي را به دنبال دارد و همين تنوع، مي تواند با 
جذب سرمايه گذاري همراه شود. جذب سرمايه گذاري 
نيز تعميق بازار، كاهش حباب و مديريت ريس��ك را 
به دنبال دارد به همين دليل هرچه س��بد محصول ها 
و ابزارهاي مالي متنوع باش��د، مش��اركت كنندگان، 
بازيگران و سرمايه گذاران بيشتري جذب و همين امر 
پويايي و كارايي بازار را شكل مي دهد. علي محمدي در 
پايان صحبت هايش توصيه كرد، افرادي كه دورنماي 
طلا را صعودي مي بينند، بخشي از پرتفوي شان را روي 
اين دارايي سرمايه گذاري كنند، چون با توجه به وسعت 
بازارها، سرمايه گذاران فرصت لازم براي ايجاد سود را به 

دست خواهند آورد.

»تعادل«گزارشميدهد

درنشستحكمرانيتامينماليازطريقبازارسرمايهمطرحكرد؛

تركش جنگ به بورس تهران

بهبود ابزارهاي تامين مالي در بازار سرمايه
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
نشست حكمراني تامين مالي از طريق بازار سرمايه بيان 
كرد: در مقايسه با سهم بازار سرمايه و بازار پول در تامين 
مالي ارقامي  منتش��ر مي شود كه اين مقايسه صحيح 
نيست. به عنوان مثال منابعي كه طي سال ها از بانك ها 
انباشته شده با منابعي كه در يك سال گذشته از بازار 
سرمايه تامين شده، مقايسه مي شود؛ حال آنكه بايد 
منابع انباشته شده در يك زمان مساوي مورد مقايسه 
قرار بگيرد. با اين حساب سهم بازار سرمايه در تامين 
مالي اقتصاد، 30 درصد است. وي افزود: براي افزايش 
سهم بازار س��رمايه در تامين مالي اقتصاد، ملزومات 
حقوقي لازم اس��ت. س��ازمان بورس و اوراق بهادار با 
طراحي ابزارهاي مختلف توانسته اين بستر را فراهم 

كند و اين امر تا حدودي محقق شده است.
عش��قي ادامه داد: بحث بعدي، توسعه نهادهاي مالي 
است كه در سال هاي اخير اقداماتي در راستاي توسعه 
كارگزاري ها، ش��ركت هاي رتبه بندي، صندوق هاي 
سرمايه گذاري و... صورت گرفته است تا سطوح مختلف 
ريسك براي سلايق مختلف معرفي شود. نهادهاي مالي 
تا چند سال نمي توانس��تند مجوز بگيرند اما در دوره 
كنوني ما توانستيم مجوز ۱۱ شركت سرمايه گذاري 
و س��بدگردان را صادر كنيم. رييس س��ازمان بورس 
گفت: ركن ديگر تامين مال��ي ابزارهاي تامين مالي 
اس��ت. در اين حوزه ابزارهاي بدهي صكوك، گواهي 
سپرده، اوراق مرابحه و اوراق عقود اسلامي كه توسط 
دولت و بخش خصوصي منتشر مي شود؛ ارايه شده و 
س��عي ما بر افزايش سهم تامين مالي از سمت بخش 

خصوصي است.
وي افزود: هدف ما توسعه ابزارهاي تركيبي اعم از اوراق 
بدهي و سرمايه گذاري است. با توجه به تورمي كه وجود 
دارد خيلي از سرمايه گذاران نيازمند اين اوراق هستند 
و خيلي از افراد قابليت سرمايه گذاري در برخي پروژه ها 
را ندارند. ابزارهاي مالي اين قابليت را دارند كه اين نياز 

را هم مرتفع كنند. وي افزود: عمده سرمايه گذاري در 
مسكن توسط سرمايه بخش خصوصي صورت گرفته 
است. ابزارهاي مالي براي تامين مالي بخش مسكن 
و تامين مالي مس��تقيم پروژه هاي مس��كوني از بازار 
س��رمايه كافي نبوده و ابزارهاي قبلي نتوانسته است 
مستقيما در ساخت وساز مشاركت داشته باشند. ما 
بايد ابزارهايي طراحي كنيم كه بتواند نوسانات حوزه 

مسكن را منعكس كند.
رييس سازمان بورس گفت: بحث بعدي عدم آشنايي 
و آگاهي مردم اس��ت. يكي از اهداف جدي ما تسريع 
فرآيندها، تامين مالي و توسعه خدمات آموزشي است.

عش��قي اظهار ك��رد: دارايي هاي ديجيت��ال يكي از 
بحث هاي جدي بازارهاي مالي دنياست كه بسياري از 
كش��ورها در آن بلاتكليف هس��تند و در كشور ما هم 
تصميم جدي براي آن اتخاذ نشده است. ما نمي توانيم 
به اين حوزه بي توجه باشيم؛ چرا كه نقدشوندگي بسيار 

زيادي دارد و بازار مناسبي  براي تامين مالي هاي خرد 
است. استفاده از فناوري هاي نوين براي تغيير شكل 
بازار سرمايه يك امر ضروري است و سازمان بورس و 
اوراق بهادار مصوبه جديدي ب��راي اين فناوري ها در 

آينده تدارك ديده است.

    صندوق املاك و مستعلات
پل ارتباطي ميان بازار سرمايه و بازار مسكن

حسين عبده تبريزي در نشست حكمراني تامين مالي 
از طريق بازار سرمايه در رابطه با تامين مالي مسكن از 
بازار سرمايه بيان كرد: رابط بين بازار سرمايه و مسكن، 
صندوق هاي املاك و مستغلات و بخش بازار سرمايه 
هستند. الان در بخش مسكن در بدترين شرايط قرار 
داريم و به دليل ماليات نامناسب بخش زمين، قدرت 

خريدها بسيار محدود شده است.
وي افزود: در كشور ما عمده سرمايه گذاران به دنبال 

سود س��رمايه اي هس��تند و براي رفع اين چالش، 
صندوق ه��اي املاك و مس��تغلات ابزار مناس��بي 

محسوب مي شود.

   لزوم توسعه ابزارهاي بازار سرمايه 
در حوزه مسكن

علي مروي، مدير انديش��كده كس��ب و كار ش��ريف 
در نشس��ت حكمراني تامي��ن مالي از بازار س��رمايه 
بيان كرد: از س��ويي، بازيگر اقتصاد ما دولت اس��ت و 
مس��تقيم يا غيرمس��تقيم در امور توليدكنندگان، 
بنگاه ها و عرضه كنندگان مداخله دارد. از سوي ديگر، 
سياس��ت هاي اقتصادي به گونه اي اس��ت كه خيلي 
اشخاص انگيزه اي براي فعاليت در بازارها ندارند؛ مگر 

اينكه مثلا از رانت تسهيلات بانكي بهره مند شوند.
وي اف��زود: البته با توجه به عمق زي��اد برخي بازارها 
مانند بازار زمين، دولت ها نمي توانند در آن اثر بگذارند. 
بررسي هاي ميداني نشان مي دهد ابزارهايي كه بتواند 
دارندگان سرمايه را به اين فرصت هاي سرمايه.گذاري 
وصل كند وجود ندارد. مروي گفت: نظام تامين مالي 
عملا در دست بانك هاست؛ چراكه بخش قابل توجهي 
از بازار س��رمايه ما به س��هام اختصاص دارد و شكاف 
از حالت مطلوب بس��يار زياد است. دلايل اين شكاف 
زياد؛ هزينه بالاي تامين مالي از طريق ابزارهاي بازار 
بدهي براي بنگاه ها و نيز دش��واري هاي عرضه اوليه و 
ورود به بازار سرمايه است. وي تصريح كرد: در مجموع 
نظام تامين مالي ما اعم از نظام بانكي و بازار س��رمايه 
نتوانسته اند به خوبي پروژه ها را به سرمايه گذاران وصل 
كند و به همين دليل هنوز رشد اقتصادي ما وابسته به 
نفت است و بخش خصوصي واقعي شكل نگرفته است. 
ما پروژه هاي زياد و حياتي براي كش��ور داريم كه بايد 
راه اندازي شود و تقويت ارتباط بين صندوق توسعه و 
بازار سرمايه بصورت سيستماتيك مي تواند به تحقق 

اين امر كمك كند.



گروه راه و شهرسازي |
فعالان حمل و نقل بار جاده اي مي گويند، به ميزاني كه 
كاميون هست، بار نيست! شايد با خواندن اين جمله اين 
سوال ايجاد شود كه چرا گفته مي شود، كاميون كم داريم 
و توليد داخل هم كفاف نوسازي ناوگان را نمي دهد و بايد 
از خارج كاميون وارد كش��ور كنيم؟ آيا اين گزاره اشتباه 
است؟ به طور قطع، اين جملات صحيح هستند اما مساله 
در جاي ديگري اس��ت. آن گونه كه فع��الان اين عرصه 
گفته اند، همزمان با ورود كاميون هاي نوس��از به ناوگان 
ج��اده اي، كاميون هاي اس��قاطي از اين ن��اوگان خارج 
نمي شوند و به حيات پرهزينه خود براي كشور )مصرف 
بالاي س��وخت، آلودگي هوا، افزايش احتمال تصادفات 
ج��اده اي و...( ادامه مي دهند. در اي��ن حالت، از آنجا كه 
ميزان بار در كشور تقريبا رقم ثابتي است، بنابراين، بار به 
ميزان كافي براي كاميون هاي فعال به ويژه كاميون هايي 
كه نو هس��تند و توان فعاليت بيش��تري را دارند، وجود 
ن��دارد. اين مس��اله در برخي از بزنگاه ه��اي اقتصادي و 
سياسي همچون ش��يوع كرونا يا بروز جنگ در منطقه 
غرب آسيا تشديد مي شود و ميزان بارها كاهش مي يابد و 
به اصطلاح، مدت خواب كاميون هاي فعال بيشتر مي شود 
و در نتيجه درآمد صاحبان آنها كاهش مي يابد به گونه اي 
كه هزينه تامين لاستيك و روغن خودرو براي آنها سخت 

و سخت تر مي شود.
به گزارش »تعادل«، اينك اين سوال مطرح است كه 
چرا كاميون هاي فرس��وده و قديمي علي رغم برخي 
هزينه هاي س��نگين دوره اي مانند تعويض روغن يا 
لاس��تيك همچنان به فعاليت خود ادامه مي دهند؟ 
پاسخ را بايد در ارزان بودن سوخت در ايران جست وجو 
كرد. البته نبود مقررات كافي براي اسقاط كاميون هاي 
قديمي و فرسوده و عدم توان مالي كاميونداران براي 
تبديل به احسن كردن كاميون خود نيز در اين زمينه 
نقش قابل توجه��ي دارند. با وجود اين دو عامل اخير، 
اگر نرخ سوخت ارزان نباش��د، كاميونداران بالاجبار 
كاميون اس��قاطي خود را مي فروش��ند يا ديگر از آن 
اس��تفاده نمي كنند اما تا زماني كه سوخت ارزان در 
دس��ترس اس��ت، اين كاميون ها در جاده هاي كشور 
حضور خواهند داشت و فضای كار را براي كاميون هاي 

نو نيز تنگ خواهند كرد.

   تردد كاميون هاي جنگ جهاني دوم
در جاده هاي كشور

سيد جلال موس��وي، نايب رييس كانون انجمن هاي 
صنفي كاميونداران كشور در اين رابطه تصريح كرد: 
در حال حاض��ر كاميون هاي جنگ جهان��ي دوم در 
جاده هاي اي��ران در حال تردد هس��تند هر چند در 
مس��افت طولاني امكان حمل بار را ندارن��د اما براي 
مسافت هاي كوتاه در حال كار هستند و اين وضعيت 

ناوگان باري كشورمان است.
وي گفت: همين كاميون هاي اس��قاطي باقيمانده از 

جنگ جهاني دوم 2 ميليارد تومان قيمت دارند.

   60 هزار كاميون مازاد در ناوگان
موسوي با اشاره به كاميون هاي مازاد در ناوگان باري 
كشور اظهار كرد: دو سال گذش��ته 60 هزار دستگاه 

كاميون مازاد در ناوگان باري داشتيم كه در اين مدت 
20 هزار كاميون هم وارد شده و البته بايد كاميون هاي 
توليد شده داخل را حس��اب كنيم. در اين شرايط هر 
چه كاميون وارد ناوگان مي ش��ود كاميون اس��قاطي 
از مدار خارج نمي ش��ود و در نتيجه كاميون بيشتر از 
ميزان حجم تردد بار در كشور است و در نهايت درآمد 
رانندگان هم كاهش پيدا مي كند. كاميون فراوان است 
و بار كمتر از اين ميزان تقاضا براي حمل بار اس��ت در 
حالي كه رانندگان اقس��اط بالايي دارن��د و درآمدي 

ندارند.
وي تاكيد كرد: اخيرا جنگ اس��راييل و فلسطين هم 
باعث ش��د كه تردد براي حمل بار كمتر شود و خواب 

كاميون ها بالا رفته است.

   اراده اي براي نوسازي ناوگان باري
وجود ندارد

نايب رييس كانون انجمن هاي صنفي كاميونداران 
كش��ور گفت: موضوع مهم اين اس��ت كه اراده اي 
براي نوس��ازي ناوگان ب��اري در دولت وجود ندارد 
و با حجم قابل توجهي از كاميون هاي فرس��وده در 
ناوگان مواجه هستيم. اگر همين 60 هزار كاميون 
مازاد فرس��وده از ناوگان خارج شود، وضعيت بهتر 
خواهد شد. منتفع اصلي در اين موضوع وزارت نفت 
است چراكه نوس��ازي ناوگان باري به شدت ميزان 
مصرف سوخت را كاهش مي دهد و وزارت نفت بايد 
براي نوسازي ناوگان س��رمايه گذاري كند و يارانه 
دهد اما در عمل اقدامي نمي بينيم و در انتهاي اين 
پيگيري ها تنها خس��تگي براي ما و رانندگان باقي 

مانده است. 

   افزايش 20 درصدي قيمت لاستيك
 او در گفت وگو با ايلنا درباره افزايش 20 درصدي قيمت 
لاستيك و توان خريد رانندگان اظهار كرد: واقعيت اين 
است كه هر چند با وضعيت اقتصادي رانندگان افزايش 
قيمت 20 درصدي لاس��تيك توان خري��د رانندگان را 
كاهش مي دهد اما اگر لاستيك با همين ميزان افزايش 
قيمت هم به دست رانندگان برسد، رانندگان خوشحال 
مي شوند چراكه لاستيكي در سامانه نيست. وي ادامه داد: 
افزايش 20 درصدي قيمت لاستيك ظاهر موضوع است. 
وقتي رانندگان خريد لاستيك را در سامانه ثبت و حواله 
دريافت مي كنند براي تحويل كه به بازار مراجعه مي كنند 
به آنها اعلام مي ش��ود كه لاستيك در سامانه موجودي 
نداريم. اما در واقعيت افرادي اين لاستيك هاي سامانه را 
در بازار به قيمت آزاد مي فروشند در نهايت راننده مجبور 
مي شود كه لاستيك را با قيمت آزاد در بازار خريداري كند 
كه اين 20 درصد هم به آن اضافه مي ش��ود.  نايب رييس 
كانون انجمن ه��اي صنفي كاميونداران كش��ور گفت: 
اين افراد 20 تا 50 برگه س��بز در اختيار دارند مي توانند 
لاستيك را از سامانه خارج و در بازار آزاد به فروش برسانند 
و در نهايت لاس��تيك با حواله به دست راننده نمي رسد 
و اختلاف قيمت لاستيك در س��امانه و بازار آزاد در نوع 
ايراني حدود 5 ميليون تومان و در نوع چيني آن حدود 7 
ميليون تومان است. موسوي افزود: بنابراين اگر لاستيك 
سامانه اي با افزايش 20 درصدي هم به دست رانندگان 

برسد، خوشحال مي شوند.

   احتكار روغن كاميون
وي تاكيد ك��رد: اين رفت��ار را در روغن هم مي بينيم 
و كارخانج��ات تولي��د روغن ب��ا فاصل��ه در توزيع ها 

و احتكار به دنبال تش��نه كردن بازار هستند و وقتي 
تقاضا انباشت مي شود، در عرضه جديد شاهد افزايش 
قيمت ها هستيم. نايب رييس كانون انجمن هاي صنفي 
كاميونداران كشور با اشاره به تاخير در تعويض لاستيك 
كاميون ها در اين روند فعلي و افزايش قيمت ها و تبعات 
عدم رعايت اس��تانداردها گفت: مدت زمان تعويض 
لاستيك به عوامل متعددي بستگي دارد اما حداقل 
استاندارد اين است كه 6 حلقه لاستيك در يك سال 
تعويض ش��وند اما رانندگان توان خريد و رعايت اين 

استاندارد را ندارند.

   ريسك افزايش تصادفات
با لاستيك هاي ترميمي

موس��وي ادامه داد: در حال حاضر ب��ا اين روند توزيع 
لاستيك و افزايش قيمت ها رانندگان به جاي تعويض، 
لاس��تيك را ترميم مي كنند تا بتوانند مدت زماني از 
آن استفاده كنند اما اين اقدام ريسك تردد را افزايش 
مي ده��د و تركيدن لاس��تيك  در ج��اده خود عامل 
تصادفات زنجيره اي مي شود و خسارت جاني و مالي 
تصادفات را به ش��دت افزايش مي دهد. وي افزود: در 
اين وضعيت راننده مقصر نيست بلكه نظارت در فروش 
و توزيع لاستيك به رانندگان وجود ندارد. اخيرا اقدام 
به خريد لاستيك چيني در بازار آزاد كردم و تنها 10 
روز پس از آن براي خريد مجدد همان لاستيك 2.5 
ميليون تومان افزايش قيمت داشت و چطور ممكن 
است يك كالا در كمتر از دو هفته تا 2.5 ميليون تومان 
افزايش پيدا كند. هر جفت از اين لاستيك بيش از 30 
ميليون تومان است و در اين شرايط اقتصادي راننده 

بايد 6 حلقه لاستيك را در يك سال تعويض كند .
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هشدار درباره فعاليت سامانه بارشي 
با احتمال بارش برف 

سازمان هواشناسي كشور با اعلام وضعيت جوي زرد در 
بيش از 10 استان اعلام كرد: بارش ها در نقاط سردسير به 
شكل برف است كه از تا روز يكشنبه آينده )30 مهرماه( 
ادامه خواهد داشت. به گزارش ايرنا، سازمان هواشناسي 
با صدور هشدار زرد اعلام كرد: رگبار و رعدوبرق، وزش 
باد شديد موقتي و در نواحي مستعد گردوخاك، كاهش 
نسبي دما و در ارتفاعات و نقاط سردسير احتمال بارش 
برف طي امروز در آذربايجان غربي، آذربايجان شرقي، 
اردبيل، ارتفاعات زنجان، گيلان، مازندران، خوزستان، 
جنوب ايلام، چهارمحال و بختياري، شمال كهگيلويه 
و بويراحمد، غرب و جنوب اصفهان و ارتفاعات در نيمه 
شرقي هرمزگان و جنوب شرق سيستان و بلوچستان 
پيش بيني مي ش��ود. بارش ها روز جمع��ه در گيلان، 
مازندران، گلس��تان، خراسان شمالي، شمال خراسان 
رضوي، سيس��تان و بلوچس��تان و ارتفاعات در نيمه 
شرقي هرمزگان، روز شنبه در سيستان و بلوچستان، 
كرمان، ش��مال و ش��رق هرمزگان و روز يكش��نبه در 
سيستان و بلوچس��تان، جنوب كرمان و ارتفاعات در 
نيمه ش��رقي هرمزگان ادامه دارد. مخاطرات سامانه تا 
زمان فعاليت سامانه بارشي احتمال لغزندگي جاده ها، 
احتمال آبگرفتگي معابر، احتمال جاري شدن روان آب، 
احتمال بالا آمدن ناگهاني سطح آب رودخانه ها )به ويژه 
در جنوب ش��رق(، وزش باد ش��ديد موقتي، احتمال 
خسارت به سازه هاي موقت از جمله بنرها، داربست ها و 
تابلوهاي تبليغاتي و احتمال شكستن درختان كهن سال 
و احتمال تاخير در پرواز است. هواشناسي به عدم برپا 
كردن چادرهاي مسافرتي در بستر و حاشيه رودخانه ها، 
احتياط در عبور از حاشيه رودخانه ها و مسيل ها، احتياط 
در فعاليت هاي كوه نوردي و جابه جايي عشاير، آمادگي 
دستگاه هاي اجرايي و امدادي و پاك سازي دهانه پل ها، 
لايروبي كانال ها و آب روها، اجتناب از پارك خودرو در 
كنار درختان فرسوده و ساختمان هاي نيمه كاره توصيه 

كرده است.

تمركز خشكسالي ها
در خاورميانه و ايران 

رييس س��ازمان هواشناس��ي كش��ور گف��ت: از نظر 
خشكس��الي و افزايش خش��كي نيز در خاورميانه به 
ويژه ايران بيشترين خشكسالي را شاهد هستيم كه با 
روند افزايش دما و افزايش بارش هاي حدي در كش��ور 
همراه شده است.  سحر تاج بخش مسلمان ظهر امروز 
در كارگاه منطقه اي »تغيير اقليم - اثرات و سازگاري« 
در ش��ركت توس��عه منابع آب و نيروي اي��ران اظهار 
داشت: در سناريوهاي بدبينانه گرم شدن زمين يعني 
افزايش چهار درجه اي دما ممكن است برخي گونه هاي 
اكوسيستم هاي دريايي نظير مرجان ها از بين بروند. وي 
افزود: بخشي از آثار و پيامدهاي ديدباني شده تغيير اقليم 
به اثرات منفي آن بر اكوسيستم هاي دريايي و خشكي 
بر مي گيرد كه اكنون ش��اهد وقوع آن هستيم. معاون 
وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: تغيير اقليم همچنين 
پيامدهاي منفي در حوزه منابع آب، سلامت انسان ها، 
شهرنش��يني و افزايش مهاجرت هاي انس��اني دارد. 
تاج بخش تصريح كرد: تغيير اقليم يك امر بديهي و مهم 
است و همه كشورها بايد بر اساس قوانين و مقررات ملي 
و بين المللي براي پيامدهاي تغيير اقليم برنامه ريزي 
كلان داشته باشند وي ادامه داد: گزارش هاي بين المللي 
نشان مي دهد كه قاره اروپا بيشترين افزايش دما را در بين 
قاره ها داشته است. آسيا نيز در 30 سال گذشته در رتبه 
دوم افزايش دما بوده است. رييس سازمان هواشناسي 
با بيان اينكه از نظر تغييرات بارش نيز خاورميانه و آسيا 
آس��يب پذير بوده اند، گفت: بارش هاي شديد كه سال 
گذشته ميلادي پاكستان را تحت تاثير قرار داد و حدود 
22 استان كشور ما را نيز درگير نمود مي تواند از جمله 
پيامدهاي تغيير اقليم در منطقه باشد. وي ادامه داد: از 
نظر خشكسالي و افزايش خشكي نيز در خاورميانه به 
ويژه ايران بيشترين خشكسالي را شاهد هستيم كه با 
روند افزايش دما و افزايش بارش هاي حدي را در كشور 
همراه ش��ده اس��ت .تاج بخش بر ضرورت سازگاري با 
تغيير اقليم تاكيد كرد و گفت: سمن ها و مردم يكي از 
اساسي ترين نقش ها را در هدايت جامعه به سمت توسعه 

پايدار در برابر اين شرايط دارند.

4 سناريو براي سيلاب
در مناطق مستعد سيل تهران

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
از برگزاري تمرين شبيه سازي سيلاب بر اساس چهار 
سناريو پيش بيني شده مرتبط با مناطق مستعد سيل در 
تهران براي ارتقاي آمادگي ميان دستگاه هاي تخصصي، 
خدمات اضط��راري و امدادي امروز چهارش��نبه 26 
مهرماه در درياچه فشافويه خبر داد. به گزارش ايلنا، علي 
نصيري با بيان اينكه در نخستين دوره مهارت آموزي 
بقا در شرايط سخت كه طي روزهاي 25 و 26 مهرماه از 
سوي سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
در حال برگزاري است، اظهار كرد: تمرين شبيه سازي 
 سيلاب در پهنه هاي شهر تهران بر اساس چهار سناريو 
پيش بيني ش��ده از جمله سيل درياچه چيتگر، سيل 
برگردان غرب و رودخانه كن، فرحزاد و پهنه شمال تهران 
و سيل برگردان شرق و سرخه حصار در درياچه فشافويه 
برگزار شد. وي افزود: سناريوهاي اختصاصي براي اين 
مانور تهيه شده و ارزيابان حرفه اي اين مانور را ارزيابي 
كردند. رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران در تشريح روند برگزاري نخستين دوره مهارت 
آموزي بقا در شرايط س��خت، افزود: همچنين در اين 
دوره آموزشي موضوعاتي از جمله عمليات جست وجو 
و نجات با قايق، احياي غرق شدگان و اقدامات لازم براي 
هماهنگي ميان دستگاه ها، موارد HSE و اطلاع رساني 
تمرين مي شود. وي گفت: روز گذشته نيز در اين مانور 
در يك فضاي اردوگاهي عمليات مرتبط با آتش نشاني، 

هلال احمر و چادر زني تمرين شد.

183 هزار »مسكن خالي« پُر شد
قانون ماليات بر خانه هاي خالي با تكميل اطلاعات سامانه 
ملي املاك و اسكان اثر گذار شده و تاكنون 183 هزار 
مسكن خالي به بازار عرضه شده است. به گزارش فارس، 
در طول اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي از سال 
1400 تاكنون 570 هزار واحد مسكوني خالي شناسايي 
شده كه از اين تعداد 183 هزار ملك در بازار عرضه شده 
است. همچنين           تاكنون 11.3 ميليون پيامك طي سه 
سال گذشته براي مالكان داراي خانه هاي خالي ارسال 
و از آنها درخواست شده تا نسبت به تعيين تكليف واحد 
مسكوني خود اقدام كنند. با توجه به اطلاعات وزارت راه 
و شهرسازي، تاكنون 18 هزار و 183 خانه خالي مرتبط 
با مالكاني كه بالاي 20 خانه خالي دارند، به سازمان امور 
مالياتي معرفي ش��ده است. اين اطلاعات كه مرتبط با 
سال 1401 مي باشد، 12 مالك حقوقي را                              در بر گرفته كه 
بالاي 100 واحد مسكوني خالي دارند و تعداد واحدهاي 
مسكوني خالي متعلق به اشخاص حقوقي كه بالاي 100 
مسكن عرضه نشده به بازار دارند، 12 هزار و 436 واحد 
مسكوني است. همچنين 81 شخص حقوقي ديگر نيز 
بين 20 تا 100 واحد مسكوني خالي دارند. در اين رابطه، 
جواد احمدي كارشناس مسكن بيان كرد: در صورتي 
كه ما قصد ساخت 183 هزار واحد مسكوني را                              داشتيم 
و مساحت هر واحد مسكوني نيز به طور متوسط 100 
مترمربع در نظر گرفته شود، به رقمي بالغ بر 183 هزار 
ميليارد تومان براي ساخت احتياج بود، اما قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي بدون صرف يك ريال هزينه زمين زمينه 
عرضه اين تعداد واحد مسكوني را                              به بازار فراهم مي كند.

اين كارش��ناس مسكن گفت: خوش��بختانه سرعت 
شناسايي واحد مسكوني خالي با تكميل اطلاعات سامانه 
ملي املاك و اسكان سرعت گرفته و همين مساله نويد 
خروج سوداگران از بازار مسكن را                              مي دهد. قانون ماليات 
بر خانه هاي خالي از سال 1393 براي اجرا به دولت ابلاغ 
شده بود، اما به دليل عدم توجه به راه  اندازي سامانه ملي 

املاك و اسكان، اين قانون مسكوت مانده بود.                                            

ايران بيست و سومين قدرت 
تجارت دريايي جهان شناخته شد

آنكتاد در جديدترين گزارش خود از ظرفيت 19 ميليون 
و 300 هزار تني ناوگان كشتيراني ايران خبر داد و اعلام 
كرد ايران به عنوان بيست و سومين قدرت تجارت دريايي 
جهان شناخته شده است. به گزارش تسنيم، كنفرانس 
تجارت و توسعه سازمان ملل )آنكتاد( در جديدترين 
گ��زارش خود از وضعيت صنع��ت حمل ونقل دريايي 
جهان اعلام كرد كل كشتي هاي تجاري جهان اعم از 
نفتكش ها، كشتي هاي كانتينري و كشتي هاي فله بر در 
پايان سال 2022 بالغ بر 56 هزار و 591 فروند بوده است. 
ظرفيت حمل بار اين كشتي ها بالغ بر 2 ميليارد و 253 
ميليون تن برآورد ش��ده است. آنكتاد كل كشتي هاي 
ايران را 253 فروند اعلام كرده است كه از اين رقم 241 
فروند با پرچم مل��ي و 11 فروند با پرچم خارجي تردد 
داشته اند. كل ظرفيت حمل بار ناوگان كشتيراني ايران 
در سال 2022 بالغ بر 19 ميليون و 300 هزار تن برآورد 
شده است كه مقايسه ايران با ساير كشورها از اين نظر 
نشان مي دهد اين كشور جزو قدرت هاي بزرگ تجارت 
دريايي در جهان قرار دارد و در واقع از نظر ظرفيت حمل 
بار دريايي در رتبه 23 قرار گرفته است. ظرفيت ناوگان 
كشتيراني ايران از بسياري از كشورهاي صنعتي مثل 
فرانسه، ايتاليا و كانادا و كشورهايي مثل عربستان و برزيل 
بيشتر بوده است . ظرفيت ناوگان كشتيراني فرانسه 17 
ميليون و 200 هزار تن و كانادا 9 ميليون و 700 هزار تن 
اعلام شده است. به عقيده كارشناسان، برخورداري ايران 
از يك ن��اوگان دريايي بزرگ و متنوع در كنار موقعيت 
ژئوپلتيك و دسترسي گسترده به مسيرهاي مواصلاتي 
دنيا نقش مهمي در بي اثر كردن تحريم هاي امريكا عليه 
اين كشور داشته است. بر اساس گزارش آنكتاد، يونان 
بزرگ ترين ناوگان دريايي جهان از نظر ظرفيت حمل 
بار را داراست. ظرفيت حمل بار كل كشتي هاي يوناني 
393 ميليون تن اعلام شده است. تعداد كل كشتي هاي 
يونان 4936 فروند برآورد شده است. چين با ناوگاني با 
ظرفيت حمل بار 301 ميليون تن در رتبه دوم و ژاپن با 
237 ميليون تن در رتبه سوم از اين نظر قرار گرفته اند. 
امريكا كه عنوان بزرگ ترين اقتصاد دنيا را يدك مي كشد 
با 1758 فروند كشتي و ظرفيت حمل بار 51 ميليون 
تني در جايگاه 11 جهان قرار گرفته است. بزرگي ناوگان 

امريكا 2.6 برابر ناوگان كشتيراني ايران است.

جريمه 168 ميليارد توماني 
مشاوران املاك متخلف

همزمان ب��ا بازرس��ي وزارت راه و شهرس��ازي از 
مشاوران املاك در استان ها 45 درصد از مشاوران 
املاك فعال مورد بازرس��ي قرار گرفتند و 7 درصد 
از مشاوران املاك بازرسي شده متخلف شناسايي 

شدند.
به گزارش فارس، بر اساس اطلاعات رسيده از وزارت 
راه و شهرس��ازي در حوزه س��امان دهي مشاوران 
املاك، تا ابتداي مهرماه س��ال 1402، 80 هزار و 
506 مشاور املاك بازرسي ش��ده كه از اين تعداد 
5612 مش��اور املاك معادل 7 درصد بنگاه هاي 
بازرسي ش��ده متخلف شناس��ايي ش��ده و پلمب 
ش��ده اند. علاوه بر پلمب مشاوران املاك متخلف 
167.9 ميليارد تومان جراي��م تعزيراتي نيز براي 

متخلفان از قانون تعيين شد.
بر اين اساس بيشترين بنگاه بازرسي شده مرتبط 
با اس��تان تهران با 11 هزار بازرسي است كه از اين 
تعداد 1400 بنگاه مشاور املاك متخلف شناسايي 
شده و 88 ميليارد تومان جريمه در نظر گرفته شده 
است. تخلفات انجام شده توسط بنگاه هاي مشاور 
املاك كه منتهي به پلمب و اخذ جرايم تعزيراتي 
مي شود، شامل تباني در معاملات، فروش مال غير، 
فروش و اجاره مسكن به قيمت بالاتر از عرف و عدم 

ثبت رسمي معاملات مي شود.
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باطرحهايغيركارشناسينميتوانمسكنساخت

پشتپردهناترازيدربازارحملونقلجادهاي

برزخ ساخت مسكن دولتي
گروه راه و شهرسازي|

رسانه ها و محافل كارشناسي نزديك به دولت همچنان 
بحث لزوم كاهش قيمت ساخت مسكن از طريق كاهش 
قيمت مصالح ساختماني به ويژه قيمت سيمان و فولاد را 
داغ نگه داشته اند و در گفت وگو ها و گزارش هاي خود تلاش 
مي كنند تا نظر كارشناسان همسو را دريافت و منعكس 
كنند. اين در حالي اس��ت كه به گفته اعضاي كميسيون 
عمران مجلس به عنوان كميسيون تدوين كننده قانون 
جهش توليد مسكن موسوم به ساخت 4 ميليون مسكن در 
4 سال، علي رغم گذشت دو سال از زمان اجرايي شدن اين 
قانون، 80 درصد از اين قانون هنوز اجرايي نشده است! معنا 
و مفهوم اين مساله اين است كه دولتمردان به جاي اجراي 
اين قانون، درگير مسائل حاشيه اي شده اند و تاكنون نه تنها 
وعده ساخت 2 ميليون مسكن در دو سال اول فعاليت دولت 
سيزدهم را تحقق نبخشيده اند كه كارنامه قابل توجهي هم 
در اين زمينه از خود به جاي نگذاشته اند. بررسي اظهارات 
مسوولان دولتي نشان مي دهد، به طور متوسط دولت ها 
موفق شده اند س��الانه بيش از 68 هزار واحد مسكوني در 
قالب طرح مسكن مهر ساخته و به متقاضيان تحويل دهند. 
در اين ميان، كارنامه دولت سيزدهم در حوزه مسكن مهر 
نشان مي دهد كه اين دولت توانسته است طي دو سال اول 
كاري خود 100 هزار و به طور متوسط سالانه 50 هزار واحد 

مسكن مهر را تكميل و به متقاضيان عرضه كند.
اگر طبق قانون جهش توليد مسكن در مهر و آبان 1400 
مساله زمين هاي مورد نياز براي ساخت 4 ميليون مسكن 
يا دست كم دو ميليون واحدي كه براي دو سال اول وعده 
داده شده بود، حل مي شد؛ دولت با تورم مصالح ساختماني 
اين دوره مواجه نمي شد و واحدهاي مورد نظر نيز ساخته 
مي شدند. از اين رو، مي توان به عدم مديريت صحيح زمان 
از س��وي مديران دولتي انتقاد وارد كرد و اين مس��اله را 
يكي از علل عمده عدم موفقيت در ساخت مسكن دولتي 
برشمرد. به ويژه آنكه هم اينك كارشناسان طرفدار خروج 
س��يمان و فولاد از بورس، از ساخت خانه هايي در عرض 
130 روز سخن مي گويند و بر اين باورند كه اگر سيمان و 
فولاد تامين شود، پروژه ساخت مسكن دولتي با سرعت 

بالا پيش خواهد رفت!

   بي اعتنايي به تجربه هاي جهاني
فراتر از همه اينها، سوال اين است كه معضل مسكن در ايران 
چگونه حل مي شود؟ ديگران در اين رابطه چه كرده اند؟ 
بي گمان تجربه هاي جهاني، راه حل هاي مشخصي هستند 
كه بارها و بارها از س��وي كارشناسان و رسانه ها بيان شده 
است، اما متاسفانه مديران داخلي اعتقادي به اين تجربه ها و 
راهكارها ندارند و حتي در حالي كه بورس - با همه نقايصي 
كه ممكن است داشته باشد - شناخته شده ترين راه كشف 
قيمت كالاها در ايران و جهان به ش��مار مي رود، از سوي 
مديران وزارت راه رد مي شود. در واقع مديراني كه سكان 
امور را در دس��ت گرفته اند، به جاي انجام وعده هاي خود، 
تلاش دارند تا زمين بازي را به طرزي غيركارشناسانه كه 
خود مي تواند سرمنشا يك سلسله مشكلات بعدي براي 

اقتصاد و جامعه شود، عوض كنند.

   بورس راهكار مقابله با رانت و فساد
در اين حال، عليرضا ورناصري، عضو كميس��يون انرژي 
مجلس اظهار كرد: راه جلوگيري از رانت و فساد در مبادلات 
كالايي كشور، عرضه محصولات در بورس كالاست چون از 
اين طريق كالاها در يك مكانيزم كاملًا شفاف، روشن و قابل 

حسابرسي عرضه و معامله مي شوند.
نماينده مردم مسجد س��ليمان اظهار كرد: در سال هاي 
گذشته دلالان اين حوزه با استفاده از روش هاي غيرشفاف 
و رانتي سودهاي كلاني به جيب زدند، اما با عرضه اين كالاها 
در بورس كالا شاهد ساماندهي قيمت هاي اين محصولات 
بوديم و امروز طرح خروج سيمان و فولاد از بورس كالا دليل 
منطقي ندارد. به گزارش مهر، عضو كميسيون انرژي مجلس 
اظهار كرد: نقش سيمان و فولاد در قيمت تمام شده مسكن 
تعيين كننده نيست ضمن آنكه اين محصولات در شفافيت 
كامل در بورس كالا معامله مي شود؛ بنابراين كساني كه به 
دنبال تسهيل در ساخت مسكن هستند در حوزه خدمات، 
عوارض ناشي از ساخت مسكن، انشعابات و قيمت زمين 

هدف گذاري كنند.
ورناصري افزود: براي ساخت مسكن بايد تصميمات منطقي 
و واقعي اتخاذ شود چون در اين حوزه دچار ناترازي هستيم 
و تصميمات غيركارشناسي مي تواند آسيب جدي به اين 

حوزه وارد كند. اين نماينده مجلس در پايان گفت: بهترين 
راه براي عرضه فولاد و س��يمان، بورس كالاست و تجربه 
نشان داده كه سازوكار بورس شيوه موفقي براي ساماندهي 

اين بازار بوده است.

   ساخت مسكن در ايران فقط در 4 ماه
در نقطه مقابل اما، محمدرضا انبيايي، كارشناس مسكن 
اظهار كرد: به نظر مي رسد سياست هاي بخش مسكن در 
دولت سيزدهم نسبت به گذشته جنبه علمي تري پيدا كرده 
و افق هاي روشن تري را نسبت به گذشته پيش روي جامعه 
دانشگاهي كشور قرار داده است. بدنه علمي و تخصصي نيز 
از تصميمات مسوولان حمايت بيشتري نسبت به قبل دارد.

وي در گفت وگو با ايس��نا افزود: پيشرفت علمي در همه 
سطوح بخش مسكن شايد به يك اندازه نباشد اما به طور 
مثال در س��ازه هاي فولادي پيشرفت هاي خوبي حاصل 
شده است. با اين حال بايد بپذيريم در صنعتي سازي چند 
دوره از دنيا عقب هستيم كه چالش اصلي ما در اين زمينه 
منابع مالي و ضعف در ايجاد اتصال بين بدنه علمي و بدنه 

اجرايي كشور است.

   امكان كاهش قيمت ساخت مسكن 
اين استاد دانشگاه با بيان اينكه استفاده از تكنولوژي در حوزه 
صنعتي سازي نقش مهمي در كاهش تمام شده مسكن دارد 
گفت: به طور نمونه در بخش فولاد اگر بتوانيم مواد اوليه را 
با روش ارزان تري به كارخانجات برسانيم، آنها مي توانند 
محصولات نوردي را با قيمت كمتري وارد بازار كنند و به تبع 
آن قيمت سازه 2 تا 3 درصد كاهش پيدا مي كند. در ساير 
نهاده هاي ساختماني نيز اگر به اين ترتيب عمل شود قيمت 

تمام شده مسكن تا 20 درصد پايين مي آيد.
به گفته انبيايي، طراحان و مهندسان كشور در حال تلاشند 
تا سازه هاي سبك تر، ايمن تر، سريع تر و ارزان تري را توليد 
كنند كه به نتايج خوبي هم رسيده اند. نمونه هاي متعددي 
وجود دارد كه از روز كلنگ زني تا روز تحويل سازه و نصب 
پرده هاي خانه 130 روز طول كشيده، يعني ظرف 4 ماه 
و 10 روز پروژه تحويل متقاضي ش��ده اس��ت. اين اتفاق 
كوچكي نيس��ت اما بخش پژوهش��ي و اجرايي كشور در 

بخش مسكن نياز به حمايت و منابع مالي مشخص دارد. 
وي در پاسخ به اينكه آيا در طرح نهضت ملي مسكن تعاملي 
بين دانشگاهيان با مس��وولان ايجاد شده است گفت: بله 
نشست هاي چندجانبه اي در اين راستا تشكيل شده كه 
حوزه هاي طراحي، اجرا و توليد مصالح را كنار هم قرار دهيم. 
اينكه بگوييم يكدفعه مي توانيم يك ميليون مسكن بسازيم 
شايد چندان منطقي نباشد اما اگر بسترهايي را ايجاد كنيم 
تا قيمت تمام شده را كاهش دهيم و رقابت هاي ناسالم را از 
بين ببريم، طيف گسترده تري از جامعه را در توليد مسكن 
فعال مي كنيم و به هدف ساخت سالانه يك ميليون واحد 

مسكوني دست مي يابيم.
اين اس��تاد حوزه عمران در حاش��يه سيزدهمين كنگره 
بين المللي مهندسي عمران گفت: وقتي قيمت پايه توسط 
توليدكننده فولاد در بورس اعلام مي شود سود مدنظر در 
آن لحاظ شده است. اما به اعتقاد من اين فرآيند عليه طرح 
نهضت ملي مسكن عمل مي كند؛ چرا كه باعث مي شود 
قيمت نهايي 20 تا 30 درصد بالاتر قيمت پايه عرضه شود. 
برخي افراد گفتند سازه فولادي بخش اندكي از هزينه هاي 
مسكن را به خود اختصاص مي دهد اما وقتي صحبت از فولاد 
مي كنيم در و پنجره، كليد و پريز، كانال كولر و بسياري ديگر 
از تجهيزات را شامل مي شود. مخالفتي با عرضه محصولات 
در بورس نداريم اما انتظار داريم نهاده هاي س��اختماني با 

قيمت پايه به دست مصرف كننده برسد.

   لزوم افزايش تعامل و پژوهش
در بخش مسكن

همچنين حامد ضيايي، رييس انجمن توليدكنندگان و 
صادركنندگان سازه هاي فولادي در حاشيه اين نشست به 
ايسنا گفت: راهكارهاي افزايش سهم سازه هاي فولادي و 
كاهش قيمت از جمله موضوعات مهم اين كنگره بود و ما 
معتقديم قيمت فولاد در كشور بالاست و فولاد بايد ارزان تر 
عرضه ش��ود. وي اظهار كرد: آسيب شناسي كمتر نتيجه 
گرفت��ن از اين نوع رويداده��ا را در پنل اين كنگره مطرح 
كرديم كه با يك رويداد نمي توان به نتيجه رسيد، لذا اين 
نوع نشست ها بايد تداوم داشته باشد و به طور منظم به آن 

پايبند باشيم.



اسپيدتست ماهانه گزارشي را درباره سرعت اينترنت ثابت 
و موبايل در جهان و كشورهاي مختلف منتشر مي كند و 
حالا طبق جديدترين گزارش آن براي ماه سپتامبر 2023، 
س��رعت اينترنت ثابت در ايران كاهش و سرعت اينترنت 
موباي��ل افزايش يافته، بااين حال رتبه كش��ورمان هم در 
اينترنت ثابت و هم اينترنت موبايل كاهش را تجربه كرده 
است. در حال حاضر ميانه س��رعت اينترنت ثابت كشور 
۱۱.۶۶ مگابيت برثانيه و جايگاه آن در رده بندي اسپيدتست 
با يك پله سقوط رده ۱۵3 است اما سرعت اينترنت موبايل 
از 3۱.33 مگابيت گزارش قبلي، به 3۱.۶7 مگابيت بر ثانيه 
افزايش يافته، اما رتبه ايران 3 پله كاهش داشته است و حالا 

در رتبه 7۵ام جهان قرار دارد.
در گزارش اسپيدتست براي ماه سپتامبر 2023، ميانگين 
س��رعت اينترنت ثابت و موبايل در دنيا نسبت به گزارش 
آگوست اسپيدتست افزايش يافته است. ميانگين سرعت 
اينترنت موبايل جهان از 43.۱9 مگابيت بر ثانيه، به 47.82 
مگابيت بر ثانيه رسيده و ميانگين سرعت اينترنت ثابت هم 
از 82.7۶ مگابيت بر ثانيه، به 8۵.3۱ مگابيت بر ثانيه افزايش 
يافته است. در سطح جهان، هنگ كنگ جاي سنگاپور را 
گرفته اس��ت و حالا سريع ترين اينترنت ثابت جهان را در 
اختيار شهروندانش قرار مي دهد. ميانگين سرعت اينترنت 
ثابت در هنگ كنگ برابر 2۶۵.۱7 مگابيت بر ثانيه است. در 
رده دوم سنگاپور با ميانه سرعت 2۵9.۱۱ مگابيت برثانيه 
قرار دارد و جايگاه آن در رده بندي نس��بت به ماه قبل يك 
پله سقوط كرده است. نكته جالب در رده بندي كشورهايي 
با بيشترين ميانه سرعت اينترنت ثابت آن است كه جايگاه 
8 كشور ديگر در رده هاي نخست اين رده بندي نسبت به 
ماه قبل هيچ تغييري نكرده است. در رده سوم و چهارم به 
ترتيب شيلي )24۶.39 مگابيت برثانيه( و امارات متحده 
عربي )23۱.98 مگابيت برثانيه( قرار دارند. در رده پنجم، 
ششم و هفتم به ترتيب تايلند )2۱9.۱0 مگابيت برثانيه(، 
امريكا )2۱3.7۵ مگابيت برثانيه( و چين )2۱2.92 مگابيت 
برثانيه( قرار دارند. پس از آن در رده هاي هشتم، نهم و دهم 
به ترتيب دانمارك )204.49 مگابيت برثانيه(، اس��پانيا 
)۱88.49 مگابيت برثانيه( و ايس��لند )۱87.۵7 مگابيت 

برثانيه( قرار دارند.

   آماري از سرعت اينترنت موبايل در جهان
در رده بندي كشورهايي با بيشترين ميانه سرعت اينترنت 
موبايل رده نخست و دوم مانند ماه سپتامبر به ترتيب به 
امارات متحده عرب��ي )2۱۱.۵8 مگابيت برثانيه( و قطر 
)۱87.۵۵ مگابيت برثانيه( تعلق دارد. در رده هاي س��وم 
و چهارم به ترتيب چين با ميانه س��رعت اينترنت موبايل 
۱۶7.98 و كويت با ميانه سرعت ۱۶۱.۶۶ مگابيت برثانيه 
قرار دارند. جايگاه چين در اين رده بندي 2 پله رشد و كويت 
يك پله سقوط كرده است. در رده پنجم، ششم و هفتم به 
ترتيب ماكائو )۱۵۱.94 مگابيت برثانيه(، نروژ )۱43.44 
مگابيت برثانيه( و ايسلند )۱3۱.۶2 مگابيت برثانيه( قرار 
دارند. جايگاه ماكائو در اين فهرست نسبت به ماه آگوست سه 
پله رشد، نروژ دو پله سقوط و ايسلند 2 پله رشد كرده است. 
در رده هشتم نيز بلغارستان با ميانه سرعت اينترنت موبايل 

۱28.83 مگابيت برثانيه قرار دارد و جايگاه آن در رده بندي 
نسبت به ماه گذشته 7 پله رشد كرده است. از سوي ديگر 
دانمارك )۱27.۵0 مگابيت برثانيه( و كره جنوبي )۱2۱.07 
مگابيت برثانيه( به ترتيب در رده هاي نهم و دهم كشورهايي 
با بيشترين ميانه س��رعت اينترنت موبايل در جهان قرار 
دارند. البته بايد اشاره كرده جايگاه هريك از اين كشورها در 

رده بندي 3 پله سقوط كرده است.

   سرعت اينترنت ثابت و موبايل در ايران
طبق اين گزارش ميانه سرعت اينترنت موبايل از 3۱.33 
مگابيت گزارش قبلي به 3۱.۶7 مگابيت برثانيه رس��يده 
و جايگاه آن در رده بندي كشورهايي با بيشترين سرعت 
اينترنت موبايل رتبه 7۵ اس��ت كه نس��بت به ماه قبل 3 
پله سقوط كرده است. برخلاف اينترنت موبايل، سرعت 
اينترنت ثابت در ايران كاهش يافته اس��ت. سرعت ثابت 
اينترنت كشورمان از ۱۱.92 مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، 
به ۱۱.۶۶ مگابيت بر ثانيه رسيده كه همين موضوع باعث 
كاهش يك پله اي رتبه كش��ورمان شده است. حالا ايران 
در رتبه ۱۵3ام فهرست سريع ترين اينترنت ثابت جهان 
قرار دارد. اين در حالي اس��ت كه در ماه گذش��ته ميلادي 
)آگوست( ميانه س��رعت اينترنت موبايل ايران 3۱.33 و 
اينترنت ثابت ۱۱.92 مگابيت برثانيه بوده است. جايگاه 
ايران در رده بندي كشورهايي با بيشترين اينترنت موبايل 
و ثابت به ترتيب 72 و ۱۵2 بوده اس��ت. به عبارت ديگر، با 
وجود افزايش ميانه سرعت اينترنت موبايل و ثابت در جهان، 
اين شاخص ها در ايران همچنان روندي نزولي داشته است. 

   اگر اپراتورها سرمايه گذاري نكنند
كيفيت شبكه پايين مي آيد

در اين ميان روز گذش��ته، عيسي زارع پور، وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات اع��لام كرد اي��ن وزارتخانه برنامه اي 
براي افزاي��ش تعرفه اينترنت ندارد اما اگ��ر اپراتور نتواند 
سرمايه گذاري كند كيفيت ش��بكه پايين مي آيد و بايد 
فكري براي اين مس��اله كرد. زارع پور در حاش��يه جلسه 
هيات دولت گفت: »برنامه اي براي گران شدن بسته هاي 
اينترنتي نداريم. اين حوزه دست بخش خصوصي است و 
اگر نتواند سرمايه گذاري كند كيفيت شبكه پايين مي آيد. 
بايد فكري براي اين مساله كرد.« اين در حالي است كه به 
تازگي در جلسه اي كه با حضور اپراتورهاي اينترنت و جمعي 
از مدي��ران وزارت ارتباطات برگزار ش��د، اين افراد بر لزوم 
افزايش تعرفه اينترنت تاكيد كردند. آنطور كه اپراتورها بيان 
مي كنند با ثابت ماندن تعرفه اينترنت، توان سرمايه گذاري 

آنها در حال كاهش است و بايد قيمت ها اصلاح شود. 

   كاهش تاخير در شبكه
زارع پور همچنين گفت: »كميته اي براي بررسي وضعيت 
اينترنت در مركز ملي فضاي مجازي تشكيل شد. دلايلي 
در مورد وضعيت اينترنت اس��تخراج شد كه برخي از آنها 
تاريخي اس��ت. بارها گفته ام در برخي از زيرساخت هاي 
شبكه سرمايه گذاري لازم صورت نگرفته است. راهكارهاي 
كوتاه مدتي هم پيش��نهاد شد كه اعمال كرديم. دو ماهي 
است كه تاخير در ش��بكه )rtt( حدودا 30 درصد كاهش 
يافته اس��ت.« اواي��ل تير ماه ب��ود كه ابراهيم رييس��ي، 

رييس جمهور دستور داده بود وزارت ارتباطات و مركز ملي 
فضاي مج��ازي كندي اينترنت را پيگيري كنند. يك ماه 
پس از آن، گزارشي در اين خصوص در شوراي عالي فضاي 
مجازي ارايه شد و رييسي به عنوان رييس اين شورا دستور 
داد كارگروه بررسي وضعيت اينترنت تا جلسه بعدي شورا 
به فعاليتش ادامه دهد. زارع پور همچنين گفت: س��رعت 
ارتباطات ثابت مان ۱۱.8 مگابيت بر ثانيه است و ميانگين 
دنيا 80 -90 است. ميانه بالاترين كشور 240 است. پروژه 
بزرگ فيبر نوري شروع شده است و ان شاءالله سرعت ها را 
تا هزار مگابيت بر ثانيه افزايش مي دهد. همين هفته پيش 
در ش��هر كازرون كه صد درصد تحت پوشش قرار گرفته 
است مردم تا 9۵0 مگابيت بر ثانيه سرعت دريافت كردند 
يعني 80 برابر س��رعت فعلي. اين كارها بايد در گذش��ته 

انجام مي شد.

   از اينترنت ماهواره اي استقبال مي كنيم
وزير ارتباطات بار ديگر در مورد استقبال دولت از فعاليت 
ارايه دهندگان اينترنت ماهواره اي به شرط رعايت قوانين 
كشور توضيح داد: قبلا هم اعلام كردم به هر فراهم كننده 
اينترنت ماه��واره اي ك��ه قواعد س��رزميني جمهوري 
اسلامي ايران را رعايت كند خوشامد مي گوييم. ما قواعد 
سرزميني مان را سال ۱400 تصويب كرديم و به اپراتورهاي 
اينترنت ماهواره اي اعلام كرديم. در كميس��يون تنظيم 
مقررات جهاني نيز مصوب ش��د ارايه دهندگان خدمات 
اينترنت ماهواره  اي مخصوصا اسپيس ايكس بايد ضوابط 

جمهوري اسلامي ايران را رعايت كنند.
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آمازون مشتري
مايكروسافت ۳۶۵ شد

مايكروس��افت س��رگرم مذاكره با آم��ازون براي عرضه 
ابزارهاي بهره وري ابري 3۶۵ خود در قراردادي به ارزش 
يك ميليارد دلار اس��ت. به گزارش ايس��نا، وب س��ايت 
اينسايدر به نقل از منابع آگاه نوشت: فروشگاه اينترنتي 
آمازون به مدت پنج سال به مايكروسافت براي استفاده 
از مجوزهاي مايكروس��افت 3۶۵، يك ميليارد دلار پول 
پرداخت خواهد كرد. مايكروسافت كه سهامش حدود يك 
درصد پس از انتشار اين گزارش افزايش يافت، در اين باره 
اظهارنظر نكرد. آمازون هم به درخواست اظهارنظر رويترز، 
پاسخ نداد. بر اساس گزارش رويترز، انتظار مي رود آمازون 
در اوايل نوامبر، به مايكروسافت 3۶۵ مهاجرت كند. اين 
ش��ركت در حال حاضر از يك نسخه محصولات آفيس 
مايكروسافت اس��تفاده مي كند. آمازون و مايكروسافت 
در گذش��ته، در ابتكارهاي مختلفي همكاري كرده اند. 
آمازون اپليكيش��ن الكس��ا را در فروشگاه مايكروسافت 
منتشر كرده و مايكروسافت هم بعضي از اپليكيشن هاي 
خود را در اكوسيس��تم اين ش��ركت عرضه كرده است. 
بعلاوه، دو شركت در سال 202۱، رسما براي حمايت از 
اپليكيشن هاي اندرويدي در ويندوز ۱۱، همكاري كردند.

سيستم عامل ۱۳ ساله شيائومي 
بازنشسته مي شود

شيائومي سيستم عامل جديدي به نام HyperOS را 
جايگزين سيستم عامل قديمي MIUI خواهد كرد كه 
علاوه بر تلفن هاي هوشمند، در خودروهاي برقي هم 
استفاده مي ش��ود. به گزارش ايسنا، اين شركت تاييد 
كرد سيس��تم عامل HyperOS، به صورت جهاني و 
با سري ۱4 شيائومي، عرضه خواهد شد. سيستم عامل 
HyperOS به تدريج جاي سيستم عامل MIUI را 
خواهد گرفت كه حدود ۱3 س��ال از عمر آن مي گذرد. 
سيستم عامل HyperOS براي استفاده در محصولات 
مختلف شيائومي طراحي شده و تنها مختص تلفن هاي 
هوشمند نخواهد بود. اين ش��ركت اعلام كرد نرم افزار 
جديد، در كل اكوسيس��تم 200 ش��اخه محصول از 
جمله دستگاه هاي خانگي هوشمند و خودروها، مرتبط 
مي شود. لي جون، مديرعامل شيائومي در پستي در ويبو 
نوشت: در سال 20۱4، هنگامي كه كسب و كار اينترنت 
اشياء شكل گرفت، ما توسعه اكتشافي و بررسي آن را آغاز 
كرديم. در سال 20۱7، تحقيق و توسعه يك سيستم 
جديد براي پشتيباني از همه دس��تگاه ها و برنامه اي 
اكولوژيكي با چارچوب سيستم يكپارچه به طور رسمي 
راه اندازي شد. اين فعاليت ماست. به گفته مديرعامل 
شيائومي، سيستم عامل HyperOS بر اساس ادغام 
اندرويد تكامل يافته و سيستم Vela شيائومي، بازنويسي 
كامل معماري زيربنايي و آماده سازي يك پايگاه عمومي 
براي اينترنت اشياء براي ده ها ميليارد دستگاه و ده ها 

ميليارد اتصال در آينده است. 

تدوين برنامه ملي توسعه
هوش مصنوعي ظرف شش ماه 

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: وزارت ارتباطات 
و مركز ملي فضاي مجازي مكلف ش��دند ظرف ۶ ماه 
»برنامه ملي توس��عه هوش مصنوعي« را تدوين و به 
تصويب شوراي عالي فضاي مجازي برسانند. به گزارش 
خبرنگار مهر، عيسي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در شبكه اجتماعي ويراستي گفت: دوشنبه 
در صحن علني مجلس، وزارت ارتباطات و مركز ملّي 
فضاي مجازي مكلف شدند در جهت بهره گيري از هوش 
مصنوعي براي تحول در بخش هاي مختلف كشور، ظرف 
۶ ماه »برنامه ملّي توسعه هوش مصنوعي« را تدوين و به 
تصويب شوراي عالي فضاي مجازي برسانند. وي افزود: 
هوشمندسازي يكي از محورهاي مهم برنامه هفتم است.

ايكس رسما پولي شد
پلتفرم اجتماعي ايكس )توييتر سابق( طرح جديد حق 
عضويتي را آزمايش  مي كند كه از كاربران براي استفاده 
از ويژگي هاي ساده سالانه يك دلار دريافت  مي كند. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، طرح جديد حق 
عضويت كه » Not A Bot« نام گرفته از كاربران براي 
لايك ها، بازنشر پست ها يا كوت كردن پست حساب هاي 
كاربري ديگر و همچنين ذخيره )بوك مارك( پست ها 
در نسخه وب پلتفرم هزينه دريافت  مي كند. به گفته 
ايكس هدف از ارايه ط��رح جديد حق عضويت مقابله 
با بات ها و اسپمرها اس��ت. علاوه بر آن هزينه دريافتي 
برحس��ب نرخ تبادل ارز متفاوت خواهد بود. اين روش 
نخست براي كاربران نيوزلند و فيليپين اجرا  مي شود. 
طي مرحله آزمايشي كاربران قبلي تحت تاثير برنامه 
مذكور قرار نمي گيرند، اما كاربراني كه تمايلي به عضويت 
ندارند، فقط  مي توانند پست ها را ببينند و بخوانند، ويدئو 
تماشا يا حساب هاي كاربري ديگران را دنبال كنند. از 
زماني كه ايلان ماسك اين شركت را خريد، بات ها يك 
چالش مداوم براي آن به حساب  مي آمدند. ايكس در ماه 
جولاي محدوديتي را براي تماشاي توئيت ها وضع كرد تا 
حقيقي بودن كاربر احراز شود. در اوايل ماه جاري ميلادي 
نيز رويترز به نقل از يك منبع اعلام كرد مديرعامل ايكس 
با وام دهندگان اين پلتفرم ديدار و اعلام كرده ش��ركت 
سرويس عضويت 3 لايه اي را براساس تعداد تبليغاتي 

كه به كار نشان داده  مي شود، به كار  مي گيرد. 

محدوديت صادرات تراشه امريكا 
از چين به ايران و روسيه هم رسيد

دولت بايدن تصمي��م دارد ارس��ال محموله هاي 
بيشتر از تراشه هاي پيش��رفته هوش مصنوعي را 
به چين متوقف كند همچني��ن در قوانين جديد، 
ايران و روسيه نيز شامل محدوديت صادرات تراشه 
مي شوند. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، 
اين بخشي از مجموعه اقداماتي است كه دولت چين 
را از دستيابي به فناوري هاي نوين چين و قدرتمندتر 
كردن ارت��ش خود باز مي دارد. قوانين مذكور كه از 
30 روز ديگر اجرايي مي شود، طيف وسيع تري از 
تراشه هاي پيشرفته و ابزارهاي تراشه سازي را براي 
تعداد بيشتري از كش��ورها از جمله ايران و روسيه 
در بر مي گيرد و همچني��ن »مور تردز« و »بايرن« 
طراحان تراشه چيني را در فهرست سياه قرار داده 
است. به گفته جينا ريموندو وزير بازرگاني امريكا، 
اقدامات جديد شكاف ها در قوانيني را كه در اكتبر 
2022 مي��لادي اعلام ش��دند و احتم��الًا حداقل 
به طور سالانه آپديت مي شوند را از بين برده است. 
او با تاكيد بر آنكه امريكا به دنبال ضربه اقتصادي به 
چين نيست، افزود: هدف قانون جديد محدودسازي 
دسترس��ي چين به نيمه رساناهاي پيشرفت هاي 
است كه مي تواند به دستاوردهايي در زمينه هوش 
مصنوعي و رايانه هاي پيچيده منجر شود كه در چين 
كاربردهاي نظامي دارند. اين درحالي است كه چين 
همچنان نيمه رساناهاي امريكايي به ارزش چند صد 
ميليارد دلار را وارد مي كند. سخنگويي در سفارت 
چين اعلام كرد دولت كش��ورش به شدت مخالف 
محدوديت هاي جديد است. اقدامات جديد نشان 
مي ده��د دولت بايدن براي كندت��ر كردن جريان 
تراشه و ابزارهاي تراشه سازي به چين همچنان در 
حال تقلا است. حال آنكه نگراني ها درباره استفاده از 
فناوري امريكا براي نوين سازي ارتش چين همچنان 

وجود دارد.

آفريقاي جنوبي درباره
گوگل و متا تحقيق مي كند

كميس��يون رقابت آفريقاي جنوب��ي درباره اينكه 
آيا پلتفرم هايي مانند متا و گوگل به طور ناعادلانه 
با ناش��ران اخبار رقابت و با استفاده از محتواي آنها 
درآمدزايي مي كنند، تحقيقاتي انجام مي دهد. به 
گزارش مهر به نقل از رويترز، اين كميسيون درباره 
مسائل مختلف از جمله ويژگي هاي بازار كه احتمالا 
رقابت را براي دس��تيابي به درآمد تبليغاتي ميان 
رس��انه ها و پلتفرم هاي ديجيتال مختل مي كند و 
همچنين آيا اين موارد تحت تاثير بي توازني قدرت 
چانه زني هستند يا خير، بررسي هايي انجام مي دهد. 
دوريس تشپ كميسيونر رقابت آفريقاي جنوبي در 
اين باره مي گويد: تحقيق در مرحله اي حساس براي 
صنعت رسانه انجام مي شود زيرا دسترسي به اخبار 
به سرعت به حالت آنلاين منتقل شده است. از سوي 
ديگر منابع مالي سنتي به كار رفته براي انتشار اخبار 
و درآمد تبليغاتي پخش اخبار نيز كاهش يافته اند. 
جيمز هاج اقتصاد دان ارشد و معاونت كميسيونر در 
اين باره معتقد است مشتريان رسانه بيش از پيش 
به پلتفرم هاي اشتراك گذاري ويدئو، سرويس هاي 
تجميع اخبار و شبكه هاي اجتماعي براي دسترسي 
به اخبار و درآمد متكي هس��تند و ني��از به ترويج 
متنوع سازي در روزنامه نگاري اخبار و منافع عمومي 
وجود دارد. تحقيق كميس��يون آفريقاي جنوبي 
موتور جست وجوهاي عمومي مانند گوگل و بينگ، 
شبكه هاي اجتماعي مانند متا و ايكس، پلتفرم هاي 
تجميع اخبار، پلتفرم هاي اش��تراك گذاري ويدئو 
مانند يوتيوب و تيك تاك و شبكه هايي مانند گوگل 
ادز را در برمي گيرد. علاوه بر آن سيستم هاي هوش 
مصنوعي مولد مانند چت جي پي تي شركت اوپن اي 
آي و شيوه استفاده از محتواي خبري اورجينال در 

بازده آن نيز تحت بررسي قرار مي گيرد.

خسارت ۳،۵ تريليون دلاري 
جهان از حمله سايبري بزرگ

شركت خدمات مالي لويدز لندن هشدار داد حمله 
سايبري بزرگ به سيستم پرداخت خدمات مالي، 
ممكن اس��ت به 3.۵ تريليون دلار خسارت جهاني 
منجر ش��ود كه عمده آن تحت پوش��ش بيمه قرار 
ندارد. به گزارش ايس��نا، طبق س��ناريوي ريسك 
سيستماتيك كه توسط لويدز لندن و مركز مطالعات 
ريسك كمبريج طراحي شده است، امريكا از چنين 
حمله س��ايبري بزرگي كه در مدت پنج سال باعث 
اختلال گس��ترده در تجارت جهاني مي شود، ۱.۱ 
تريليون دلار خسارت خواهد ديد. لويدز اعلام كرد 
در همي��ن مدت، چين، 470 ميلي��ارد دلار و ژاپن 
200 ميليارد دلار خس��ارت خواهن��د ديد. بروس 
كارنگي ب��راون، رييس هيات مديره لويدز گفت: به 
هم پيوستگي سايبري جهاني به معناي آن است كه 
يك ريسك خيلي قابل توجهي است كه يك بخش 
بخواهد به تنهايي با آن مواجه شود و بنابراين، ما بايد 
به اشتراك گذاري دانش، تخصص و ايده هاي نوآورانه 
بين دولت، صنعت و بازار بيمه ادامه دهيم تا مطمئن 
شويم كه جامعه تاب آور در برابر ابعاد احتمالي چنين 
ريسكي مي سازيم. لويدز اعلام كرد بيمه سايبري، در 
سال 2022 بيش از 9 ميليارد دلار حق بيمه كتبي 
ناخالص داشته است و پيش بيني مي شود اين رقم 
تا سال 202۵، به ۱3 تا 2۵ ميليارد دلار افزايش يابد. 
به گفته كارگزاران بيمه، نگراني در مورد هزينه چنين 
بيمه اي و اينكه آيا در مواقع جنگ پوششي را فراهم 
مي كند، برخي از مشتريان بالقوه را منصرف مي كند. 
بيش از 20 درصد از حق بيمه سايبري جهان در بازار 
لويدز اس��ت. بر اساس گزارش رويترز، شركت هاي 
بيمه گر سايبري بزرگ بيزلي و هيزكاكس در ميان 

بيش از ۵0 شركت بيمه در بازار لويدز هستند.

اينترنت ثابت ايران در رده بندي اسپيدتست، با يك پله سقوط در رده ۱۵۳ قرار دارد

كاهش سرعت اينترنت ثابت در كشور

امكان استفاده از اينترنت پر سرعت مبتني بر فيبر نوري با تعرفه مناسب فراهم مي شود

آخرين خبرها از تدوين سند راهبردي فضاي مجازي

رييس فراكس��يون راهبردي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: در صورت اجرايي شدن مصوبه مجلس در ايجاد 
صندوق توسعه فيبر نوري، مردم مي توانند از اينترنت 
پر سرعت مبتني بر فيبر نوري با تعرفه مناسب بهره مند 
شوند. به گزارش ايسنا، سيدمحمدرضا ميرتاج الديني 
با اشاره به مصوبه مجلس دربارت ايجاد صندوق توسعه 
شبكه فيبر نوري گفت: اين مصوبه پيشنهاد فراكسيون 
راهبردي مجلس اس��ت كه از ابتداي مجلس يازدهم 
فعاليت هاي مختلفي داشته و سعي كرده با هدف گذاري 
تقنيني در حوزه هاي تخصصي، طرح هاي ملي را مدنظر 
قرار دهد و زمينه ساز رفاه اجتماعي براي مردم شود. وي 
با بيان اينكه حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات يكي از 
مهم ترين بخش هايي است كه مردم با آن روبرو هستند، 
گفت: اينترنت ب��ه عنوان يك موضوع مهم در س��بد 
خانوارها مطرح و سطح كيفي اينترنت و مناسب سازي 
دسترسي به اينترنت مورد توجه تمامي دولت ها و بخش 
حاكميتي كشور بوده است. ميرتاج الديني با اشاره به 
اينكه طي چند سال اخير تمركز بر شبكه اينترنت موبايل 
بوده است، عنوان كرد: متاسفانه شبكه اينترنت ثابت 
نتوانست به خوبي و به صورت متوازن با شبكه اينترنت 
موبايل توسعه پيدا كند. در همين راستا كميته ارتباطات 

و فناوري اطلاعات فراكسيون راهبردي مجلس با نگاه 
تخصصي به اين موضوع طي دو سال گذشته در بودجه 
۱40۱ و ۱402 مواردي را در راستاي توسعه شبكه فيبر 
نوري ثابت براي منازل لحاظ كرد و امكانات و منابع مالي 
خوبي در اختيار دولت قرار گرفت تا با اس��تفاده از آنها 
بتواند توسعه دسترسي مردم به شبكه پهن باند ثابت 
مبتني بر فيبر نوري را رقم بزند. وي با اشاره به مصوبه 
مجلس در ماده ۶۶ لايحه برنامه هفتم توسعه بيان كرد: 
با توجه به نگاه ويژه نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
به مقوله رفاه مردم و توسعه دسترسي به شبكه اينترنت 
اين موضوع به تصويب رس��يد كه به موجب آن دولت 
مي تواند از منابعي كه از محل اين طرح يعني س��الانه 
بيش از ۵ هزار ميليارد تومان، بخش عمده نياز مردم به 
فيبر نوري را تامين كند.همچنين با اجرايي شدن اين 
مصوبه مردم مي توانند از اينترنت پر سرعت مبتني بر 
فيبر نوري با تعرفه مناسب بهره مند شوند. اين نماينده 
مجلس ش��وراي اس��لامي بيان كرد: همچنين دولت 
مكلف ش��ده است س��الانه ۵ ميليون اشتراك مبتني 
بر فيبر نوري بر اس��اس منابعي ايجاد كن��د كه از اين 
صندوق در اختيارش قرار مي گيرد. گزارش هاي سالانه 
را در اختيار كميسيون هاي تخصصي مجلس شوراي 

اسلامي جهت نظارت قرار دهد. در همين رابطه سهيل 
يحيي زاده رييس كميته ارتباطات و فناوري اطلاعات 
فراكسيون راهبردي مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
ش��اهد نياز روز افزون به حوزه توس��عه پهناي باند در 
زندگي مردم هستيم؛ توسعه يافتگي پهناي باند با توجه 
به توسعه يافتگي فعاليت هاي خدماتي مثل حوزه هاي 
محتوايي، حوزه vodها و حوزه هاي مديايي در سطح 
دنيا رخ داده اس��ت. وي ادامه داد: بحث اينترنت اشياء، 
شهر و خانه هاي هوشمند در بخش هاي مختلف زندگي 
مردم جاري و در حال اجرايي ش��دن است و در حوزه 
ارتباطات به عنوان يكي از لايه هاي اساس��ي بايد روي 
مقوله توسعه يافتگي حوزه هاي فناوري اطلاعات نگاه 
ويژه اي به آن صورت گيرد. مهم ترين مساله در بخش 
ارتباطات براي زيرساخت هاي ارتباطي در سطح كشور، 
امكان ايجاد شبكه فيبر نوري براي منازل و است، عنوان 
كرد: اين امكان موجب خواهد شد تا مشتركان بتوانند 
از حوزه پهن باند ثابت بهره مند شوند. وي افزود: يكي 
ديگر از موارد قابل اشاره در توسعه ارتباطات در شبكه 
مبتني بر فيبر نوري توس��عه اينترنت اشيا در زندگي 
روزمره مردم اس��ت و م��ردم مي توانن��د از تجهيزات 
تكنولوژيكي، تلويزيون هاي هوش��مند، گوشي هاي  

هوشمند، تجهيزات خانگي هوشمند استفاده كنند. 
با اس��تفاده از منابع صندوق توسعه شبكه فيبر نوري، 
اپراتورها به وي��ژه اپراتورهاي ثابت ش��ركت هايي كه 
داراي پروانه هاي ارتباطات ثابت هستند، مي توانند از 
اين منابع براي توسعه شبكه استفاده كنند كه استفاده 
از اين منابع باعث مي شود توسعه شبكه فيبر ثابت براي 
اپراتورها، اقتصادي ش��ود. ريي��س كميته ارتباطات و 
فناوري اطلاعات فراكسيون راهبردي مجلس شوراي 
اسلامي همچنين گفت: در تمام دولت ها بابت توسعه 
شبكه فيبر براي مردم تسهيلات يا يارانه هايي را لحاظ 
مي كنند. در كشور ما اين اتفاق نيفتاده بود اما با استفاده 
از منابعي كه در اين صن��دوق تخصيص پيدا مي كند 
دولت تعهدات خود را در بخش توسعه ارتباطات براي 
بهبود رفاه اجتماعي و توس��عه مقول��ه تكنولوژيكي و 
فناوري براي مردم افزايش خواهد كرد. با اس��تفاده از 
اين صندوق، توس��عه متوازن و عادلان��ه بين اپراتورها 
و مجموعه س��رمايه گذاراني كه مي خواهند به صورت 
واقعي در حوزه فيبر نوري سرمايه گذاري كنند، اتفاق 
مي افتد و دولت مي تواند نقش متولي بحث رگولاتوري 
و حوزه هاي تنظيم گري را در اين حوزه داشته باشد تا از 

انحصار جلوگيري شود. 

به تازگي مركز ملي فضاي مجازي از سوي مجلس موظف 
شده است شاخص هاي اجرايي سند راهبردي جمهوري 
اسلامي ايران در فضاي مجازي را ظرف چهار ماه پس از 
لازم الاجرا ش��دن اين قانون، تدوين و به تصويب شوراي 
عالي فضاي مجازي برس��اند. به گزارش ايسنا، تابستان 
سال گذشته بود كه س��ند راهبردي جمهوري اسلامي 

ايران در فضاي مجازي مصوب جلس��ه هشتاد و چهارم 
شوراي عالي فضاي مجازي پس از استحضار مقام معظم 
رهبري، براي اجرا به دستگاه هاي مربوطه ابلاغ شد. اين 
س��ند در افق ۱4۱0 در چهار بخش ارزش ها، چشم انداز، 
اهداف و اقدامات كلان تنظيم ش��ده است كه پيشتر دو 
بخش ارزش ها و چشم انداز آن ابلاغ شده بود. بر اساس اين 
سند، اقدامات كلان تمامي دستگاه ها و مراكز كشور در افق 
۱4۱0 در حوزه فضاي مجازي تبيين و تقسيم كار ملي در 
اين حوزه صورت گرفته است؛ همچنين تحكيم و تقويت 
حكمراني، اعمال حاكمي��ت و اقتدار ملي بر تمامي ابعاد 
و لايه هاي فضاي مجازي كشور، ترويج گفتمان انقلاب 
اسلامي، گس��ترش عمق راهبردي نظام و تحقق تمدن 
نوين اسلامي در فضاي مجازي، دستيابي به قدرت فضاي 
مجازي س��ايبري در تراز جهاني، تأمين حقوق، امنيت و 
منافع مل��ي در فضاي مجازي و تحقق چندجانبه گرايي 
دولت ها در حكمراني اينترنت، ارتقاي سطح هوشمندي 

در نظامات ملي، تأمين امنيت همه جانبه فضاي مجازي 
كشور در بالاترين سطح، تكميل و روزآمدي شبكه ملي 
اطلاعات مطابق با تح��ولات فناوري هاي فضاي مجازي 
و تحقق زيست بوم فضاي مجازي سالم، مفيد، ايمن، در 
دسترس و استطاعت پذير از جمله اهداف اين سند در نظر 
گرفته شده است. پس از ابلاغ اين سند، نشست مشورتي 
اجراي سند راهبردي فضاي مجازي كشور با حضور مشاور 
رييس پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، معاون 
پژوهش و توس��عه ارتباطات علمي پژوهش��گاه، روسا و 
مديران پژوهشكده ها و مراكز پژوهشگاه برگزار و پيرامون 
موضوعات آن بررسي هايي انجام شد. حال با گذشت يك 
س��ال از ابلاغ اين س��ند اخيرا با تصويب مجلس شوراي 
اسلامي، شوراي عالي فضاي مجازي، به عنوان نقطه كانوني 
سياست گذاري، تصميم گيري و هماهنگي در موضوعات 
مربوط به فضاي مجازي تعيين شد. نمايندگان مجلس 
ش��وراي اسلامي در جلس��ه نوبت صبح روز دوشنبه 24 

مهرماه و در جريان رسيدگي به گزارش كميسيون تلفيق 
برنامه هفتم توسعه جمهوري اسلامي ايران با تصويب بند 
الحاقي ۱ ماده ۶۵ به موافقت كردند. در بند الحاقي ۱- گفته 
شده شوراي عالي فضاي مجازي، به عنوان نقطه كانوني 
سياست گذاري، تصميم گيري و هماهنگي در موضوعات 
مربوط به فضاي مجازي است و حسب مورد، مصوبات آن 
براي كليه دستگاه هاي اجرايي لازم الاجرا است. از سوي 
ديگر در تبصره اي مركز ملي فضاي مجازي موظف شد با 
همكاري ساير دستگاه هاي مرتبط، آيين نامه تقسيم كار 
نهادي، نحوه حكمراني فضاي مجازي، به ويژه حوزه امنيت 
فضاي مجازي و ش��اخص هاي اجرايي »سند راهبردي 
جمهوري اسلامي ايران در فضاي مجازي« را ظرف چهار 
ماه پس از لازم الاجرا شدن اين قانون، تدوين و به تصويب 
ش��وراي عالي فضاي مجازي برس��اند و نتاي��ج اقدامات 
دس��تگاه هاي اجرايي را پيگيري و گزارش آن را هر شش 

ماه، به شوراي عالي فضاي مجازي اعلام كند. 
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تعادل|
رقم صادرات نفت و فرآورده هاي نفتي چقدر اس��ت؟ 
بنابر آم��اري كه در همايش س��الانه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفتي ارايه ش��د، صادرات ارزي ايران در 
حوزه قير، هيدروكربن و روغن تا پايان ۶ ماهه نخست 
سال ۱۴۰۲ معادل۲ ميليارد و ۳۰ ميليون دلار بوده 
است. البته رييس هيات مديره اوپكس مي گويد: طبق 
آمار منتشرشده از س��وي اتاق ايران، در ۶ ماه نخست 
س��ال ۱۴۰۲، در مجموع ۲۲ ميليارد دلار صادرات و 
۳۰ ميليارد دلار واردات نفتي و غيرنفتي در كش��ور 
داش��ته ايم كه اين ۶ ميليارد اخت��اف نيز در صورت 
تدوين سياس��ت هاي بازگش��ت ارز از س��وي دولت، 
مي تواند حذف ش��ود. در همين ح��ال؛ رييس مركز 
پژوهش هاي اتاق بازرگاني ايران كه در همايش سالانه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفتي سخنراني مي كرد، 
در اظهاراتي با ابراز نگراني از افول س��رمايه گذاري در 
ايران مي گويد: كش��ور نياز به تزري��ق حجم انبوهي 
سرمايه براي گذر از وضعيت فعلي دارد كه اين منابع 
ح��دودا ۲۰۰ ميليارد دلار اس��ت. در غير اين صورت 
ضمن استهاك شديد زيرساخت اولا به تدريج بنيه 
توليدي كشور تضعيف خواهد شد و ثانيا امكان بهبود 
درآمد سرانه مردم به شكل پايدار وجود نخواهد داشت.

   رقم صادرات فرآورده هاي نفتي 
رييس هيات مديره اوپكس در جمع خبرنگاران گفت: 
صادرات ارزي ايران در حوزه قير، هيدروكربن و روغن 
تا پايان ۶ ماهه نخست س��ال ۱۴۰۲، ۲ ميليارد و ۳۰ 
ميليون دلار بوده است. احمد معروفخاني در حاشيه 
برگ��زاري ش��انزدهمين كنفرانس س��الانه اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروش��يمي 
ايران، اف��زود: طبق آمار منتشرش��ده از س��وي اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، در ۶ ماه 
نخس��ت س��ال ۱۴۰۲، در مجموع ۲۲ ميلي��ارد دلار 
صادرات و ۳۰ ميليارد دلار واردات نفتي و غيرنفتي در 
كشور داشته ايم كه اين ۶ ميليارد اختاف نيز در صورت 
تدوين سياست هاي بازگشت ارز از سوي دولت، مي تواند 
حذف شود.رييس هيات مديره اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي درباره آمار صادرات 
محصولات پايين دستي صنعت نفت در سال ۱۴۰۱ 
بيان كرد: بخش خصوصي به ويژه در حوزه صنايع نفت، 
گاز و پتروش��يمي تاش مي كند در قالب واحدهاي 
توليدي خود را معرفي كند و پارس��ال توانس��ت ۴.۸ 
ميليارد دلار صادرات محصولات پايين دستي صنعت 
نفت را محقق كند و اميدواريم با تسهيات و تمهيدها 
از س��وي بخش هاي دولتي در اين ح��وزه اين روند را 
بهبود بخش��يم.معروفخاني درباره وضع لايحه هفتم 
توس��عه در بحث معافيت هاي مالياتي براي صادرات 
فرآورده هاي نفتي گفت: از پارسال پيشنهادهاي خود را 
در اين زمينه ثبت و نشست هاي مختلفي با نمايندگان 
مجلس شوراي اس��امي برگزار كرديم و با مشاركت 
اتاق بازرگاني، صحبت ها و پيشنهادهاي خوبي در اين 
زمينه ارايه شده است.وي افزود: اميدواريم با اختصاص 
وقت بيشتر از سوي نمايندگان مجلس شوراي اسامي، 
برنامه هفتم توسعه يك برنامه مشوق محور در حوزه 
صادرات باش��د و خروجي مناسبي در اين باره حاصل 
ش��ود.رييس هيات مديره اتحادي��ه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت،  گاز و پتروشيمي تأكيد كرد: اساس 
اين برنامه حمايت از بخش ه��اي توليدي و صادراتي 
بوده و اميدواريم سياس��ت هاي تصويبي در قالب اين 
برنامه به ويژه در صنايع نفت،  گاز و پتروشيمي به شكل 

شايسته اجرا شود.

   درآمد نفتي چقدر است؟ 
حمي��د حس��يني عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت،  گاز و پتروش��يمي 
نيز در حاشيه اين همايش درباره صادرات نفت ايران به 
خبرنگاران گفت: گزارش هاي شركت ملي نفت ايران، 
شركت هاي بين الملي و رصد كشتي ها، حاكي است 
كه صادرات و توليد نفت ايران افزايش پيدا كرده است.

حس��يني درباره افزايش صادرات نفت ايران توضيح 
داد: روندي كه قابل پيش بيني بود، چون در گذشته، 
توليد برخي چاه هاي نفتي اي��ران به دليل تحريم ها 
متوقف شده بود، ولي در دولت سيزدهم با تعميراتي 
كه صورت گرفت، روند توليد دوباره افزايش پيدا كرد 
و به ۳ ميليون و ۴۰۰ هزار بشكه رسيد. همچنين يك 
ميليون و ۴۰۰ هزار بشكه از اين ميزان در داخل و يك 

ميليون و ۶۰۰ هزار بشكه آن صادر مي شد.
بنابر آماري كه حسيني اعام كرد: صادرات نزديك به 
سه ميليون بشكه نيز كه چندي پيش از آن صحبت 
مي شد، تحت تاثير محموله هاي نفتي روي دريا بود، 
چون اي��ران حدود دو ميليون بش��كه نفت روي دريا 
ذخيره داشت؛ بنابراين، افزايش سه ميليون بشكه اي 
صادرات نف��ت در آن بازه زماني تح��ت تاثير همين 
موضوع بود، ولي گزارش هاي اخير حاكي از آن است 
كه صادرات ايران كاهش پيدا كرده و بنابراين مي توان 

گفت محموله هاي روي آب ايران تمام شده است.
او اف��زود: همچني��ن گزارش هاي رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه حاكي است كه ۳۳ درصد درآمدهاي 
بودجه محقق نشده است. حال به نظر مي رسد بخش 
عمده اي از اين عدم تحقق بودجه مربوط به نفت باشد. 
طبق اظهارات رييس سازمان برنامه و بودجه در نيمه 
نخست امسال، فقط ۶۷ درصد از بودجه كشور تامين 
شد و دولت ۳۳ درصد كسري بودجه در شش ماه اول 

سال داشته است.
 حس��يني تصريح كرد: بنا بر يك حساب سرانگشتي 
مجموعه شركت نفت حدود ۲۰۰ ميليون دلار درآمد 
بايد داش��ته باش��د؛ درآمدي كه بايد از صادرات نفت 
خام، ميعانات گاز، ال پي جي، سي ان جي و مازوت به 

دست آيد. با اين حال، به نظر مي رسد چنين درآمدي 
محقق نمي ش��ود، زيرا هم اكنون تخصيص ارز براي 
واردات كالاي اساسي با مشكل مواجه است، بازار ارز 
ثبات چنداني ندارد و مواردي از اين قبيل كه با توجه 

به افزايش صادرات نفت توجيه پذير نيست.

   انزواي ايران در صحنه اقتصاد جهاني
در همايش ش��انزدهمين كنفرانس س��الانه اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت،گاز و پتروش��يمي 
ايران كه در مركز همايش هاي صداوسيما برگزار شد، 
سخنرانان ديدگاه هاي خود را در خصوص چشم اندازهاي 
كسب و كار بازار فرآورده هاي نفتي و چشم انداز اقتصاد 
كشور، ارايه كردند.يوسفي كارشناس اقتصادي در اين 
همايش به چالش هاي بخش خصوصي اش��اره كرد و 
گفت: ما ٩٢۶ هزار واحد توليدي داريم كه اين واحدها 
معمولا با فقدان دانش در تعامات بين المللي مواجه اند. 
فقدان بهره مندي نيروي متخصص در بخش خصوصي 
وج��ود دارد. به عبارتي بخش خصوص��ي فاقد نيروي 
متخصص اس��ت زيرا ٩ درصد جمعيت ايران در طول 
اين س��ال ها مهاجرت كرده اند.وي ادامه داد: از سوي 
ديگر متاس��فانه از بخش خصوصي حمايت نمي شود، 
درحالي كه شعار حمايت از بخش خصوصي دايم تكرار 
مي ش��ود. همچنين صندوق بين المللي پول گزارش 
مي دهد كه ش��اخص هزينه مصرف در ايران بالارفته 
است.وي در سخنان خود به تحريم ها و انزواي ايران به 
ويژه از سوي برخي كشورهاي اروپايي اشاره و بيان كرد: 
جامعه بين المللي به ويژه اروپا در حال ايجاد هاب هاي 
قوي در منطقه هستند و با عربستان، قطر و كويت در 
حال تعامل هستند كه اين موضوع مشكات عديده اي 
در خصوص صادرات ما ايجاد خواهد كرد و در نتيجه به 
كاهش مبادلات براي ما خواهد بود كه بايد به اين نكته 

در تعامات بين المللي بيشتر توجه شود.

   افول سرمايه گذاري در ايران
محمد قاس��مي ريي��س مركز پژوهش ه��اي اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران در اين 

مراسم نيز اعام كرد: ١۴ فصل پياپي يعني از سال 
١٣٩٨ تا بهار ١۴٠٢ بنگاه هاي اقتصادي كش��ور با 
۵٠ درصد ظرفيت كار كرده اند. فضاي كسب و كار از 
ناحيه تحريم و جهش هاي شديد ارزي، جهش هاي 
تورمي و سياس��ت گذاري هاي اقتصادي به ش��دت 
تضعيف شده است.وي ادامه داد: متاسفانه ريسك 
جاي خ��ود را ب��ه نااطميناني داده اس��ت و امنيت 
س��رمايه گذاري در هاله اي از ابهام قرار دارد.رييس 
مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني ايران به سياس��ت 
ترازنامه بانك ها اش��اره كرد و گفت: اين سياس��ت 
ترازنامه بانك ها موجب ش��ده است بار كنترل تورم 
بر دوش بخش خصوص��ي بيفتد درحالي كه دولت 
رفتار خود را عوض نكرد و همچنان كس��ري مالي 

خود را دارد.
قاس��مي گفت: دش��واري در تامين و تخصيص ارز 
از چالش هاي بخش خصوصي اس��ت. كشور ما بايد 
براي سياست گذاري انرژي مصرف انرژي را مديريت 
كند. متاس��فانه تفكر حاكم بر توزيع نقدي يارانه را 
كه اش��تباها هدفمندي نام گرفته است، بازار ايران 
آن را گروگان گرفته است. بايد اقدامات اصاحي و 

راهگشايي براي تغيير آن طراحي شود. 
او اف��زود: در مرحله اجرا بايد به س��ه موضوع مهم 
آن پرداخته ش��ود ك��ه آن موضوع��ات عبارتند از 
»امكان پذي��ري فن��ي، امكان پذي��ري اقتصادي و 
امكان پذيري مالي« ب��راي انتقال از وضعيت فعلي 
است. قاس��مي در بخش ديگري از سخنان خود به 
كاهش سرمايه گذاري در كشور اشاره كرد و گفت: 
افول سرمايه گذاري به عنوان يكي از محدوديت ها و 
تنگناهي اساسي در تحقق بخشي به رشد اقتصادي 
پايدار و فزاينده خواهد بود. وي ادامه داد: كشور نياز 
به تزريق حجم انبوهي سرمايه براي گذر از وضعيت 
فعلي دارد كه اي��ن منابع حدودا ۲۰۰ ميليارد دلار 
اس��ت. در غير اين صورت ضمن اس��تهاك شديد 
زيرساخت اولا به تدريج بنيه توليدي كشور تضعيف 
خواه��د و ثانيا امكان بهبود درآمد س��رانه مردم به 

شكل پايدار وجود نخواهد داشت.
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افزايش ۸۰ تا ۱۷۰ ميليوني 
قيمت ۸ خودرو به بهانه آپشن

در حالي شوراي رقابت با چراغ سبز وزارت صمت، مجوز 
گراني ۸محصول ايران خودرو به بهانه نصب آپشن جديد 
را داده كه بايد پرسيد، آيا صرفا با نصب آپشن، نام خودروي 
جديد مي توان بر آن گذاشت و قيمت را افزايش داد؟البته 
هنوز درباره اين آپشن ها هم اطاع رساني نشده است. به 
گزارش تسنيم، شوراي رقابت در جديدترين مصوبه خود 
مجوز افزايش قيمت ۸ محص��ول جديد ايران خودرو را 
صادر كرد و براساس آن قيمت خودروها با افزايش حدود 
۸۰ تا ۱۷۰ ميليون توماني به بهانه آپشن هاي جديد روبه 
رو شده اس��ت. در مقايسه با قيمت هاي قبلي دنا پاس 
حدود ۸۰ ميليون تومان، س��ورن حدود ۱۰۰ ميليون 
تومان، پژو ۲۰۷ حدود ۸۰ ميليون تومان، رانا پاس حدود 
9۰ ميليون تومان، تارا با دنده دستي حدود ۱۶۰ ميليون 
تومان و تارا اتوماتيك نيز نزديك به ۱۷۰ ميليون تومان 
گران شده است.  البته در طول ماه هاي اخير خودروسازان 
به بهانه هاي مختلف سعي در دريافت مجوز افزايش قيمت 
همه خودروها براي جبران ضرر و زيان خود داشتند و حتي 
با احتكار خودرو درصدد امتياز گي��ري از وزارت صمت 
براي تغييرات قيمتي بودند اما با توجه به اينكه تصميم 
افزايش قيمت با موافقت وزارت صمت و سازمان حمايت 
روبه رو نشد، با شگردي جديد تصميم به نصب آپشن بر 
روي خودروها و دريافت هزينه بالاتر از مشتريان شده اند. 
اما سوال اينجاس��ت چرا خودروسازان بايد براي اجراي 
استانداردهاي جديد خودرو يا نصب آپشن نام خودروي 
جديد را بهانه و از متقاضي��ان هزينه بالاتري را دريافت 
كنند. در اين شرايط تكليف مصرف كننده چيست؟ در 
حال حاضر هنوز اطاعات جديدي از اين ۸ مدل خودرو 
توسط ايران خودرو منتشر نشده اما در شرايط فعلي به نظر 
مي رسد خودروساز مي خواهد براي جبران هزينه هاي 
خود محصولات قديمي خود را رنگ و لعاب داده و به نام 
خ��ودروي جديد راهي بازار كند اما چرا وزارت صمت به 
عنوان متولي صنعت خودرو آنها را همراهي كرده و الزام 
به توسعه محصول نمي كند؟ با اين رويكرد بايد منتظر 
تغيير نام ساير محصولات شركت هاي خودروساز به بهانه 
استاندارد يا ارتقا يافته باشيم و خبري از ارايه محصولات 

جديد نباشد.

دريافت عوارض صادراتي از 
مواد معدني متوقف شد

مديركل صنايع معدني وزارت صمت گفت: ديوان عدالت 
اداري عوارض صادرات مواد معدني را كه نيم درصد بود 
متوقف كرد و ما هم در تاشيم تا در اين شرايط نامناسب 
بازار، عوارضي گرفته نش��ود. سيف الله اميري مديركل 
صنايع معدني وزارت صنعت معدن و تجارت در مصاحبه 
راديويي درباره اقدامات وزارتخان��ه براي كاهش خام 
فروشي اظهار كرد: خام فروشي در مورد كالاهايي كه در 
داخل كشور به آنها نياز داريم و تكميل زنجيره آنها بايد در 
جهت حمايت از واحدهاي داخلي تكميل شود، بي معنا 
و اشتباه محض اس��ت. وي افزود: خام فروشي در مورد 
برخي كالاها مانند سنگ آهن كه تكنولوژي تبديل آن را 
نداريم مشكلي نيست چون اگر اين مواد را صادر نكنيم 
حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ معدن در كشور تعطيل مي شوند و 
لذا براي حمايت از اين معادن، بايد خام فروشي كنيم. 
مديركل صنايع معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت 
يادآور ش��د: ما در سال ۱۳9۴ حدود ۱۵ تا ۲۰ ميليون 
تن س��نگ آهن صادر مي كرديم كه الان به حدود ۱. ۵ 
ميليون تن رسيده است. اميري با اشاره به اينكه برنامه 
وزارت صمت، حماي��ت از توليد داخلي و جلوگيري از 
خام فروشي به هر طريقي است، گفت: اگر ما تكنولوژي 
تبديل سنگ آهن را داش��تيم و آن وقت خام فروشي 
كرديم مي توان به آن ايراد گرفت. اين مقام مسوول در 
مورد گايه مندي صادركنندگان از عوارض صادراتي 
براي مواد معدني اظهار كرد: ديوان عدالت اداري عوارض 
صادرات مواد معدني را كه نيم درصد بود متوقف كرد و ما 
هم در تاشيم كه در اين شرايط نامناسب بازار، عوارضي 
گرفته نش��ود. مديركل صنايع معدني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت همچنين در مورد واردات ماشين آلات 
گفت: در خصوص ماشين آلات مشكلي خاصي نداشتيم 
اما اخيراً بانك مركزي تصميمي گرفته كه در اين كار 
خدشه ايجاد شده و به همين دليل هم نشست هايي را 

براي حل كردن اين مساله برگزار كرديم.

هدف گذاري افزايش
مبادلات تجاري ايران و بلاروس 

تا ۴۰۰ ميليون دلار
معاون وزير و رييس سازمان توسعه تجارت ايران گفت: 
هدف گذاري شده است مبادلات تجاري ايران و باروس 
تا دو س��ال آينده به ۴۰۰ ميليون دلار برس��د. مهدي 
ضيغمي در حاشيه ش��انزدهمين اجاس كميسيون 
اقتصادي مشترك ايران و باروس اظهار داشت: در اين 
اجاس توافقات خوبي در حوزه هاي مختلف از جمله مواد 
معدني و ماشين آلات مربوط به اين حوزه، تراكتور سازي، 
قطعات فني و مهندس��ي و تجهيزات پزشكي صورت 
گرفت. وي افزود: سفر آتي معاون اول رييس جمهور به 
باروس هم مي تواند در توسعه روابط دو كشور به ويژه 
در حوزه اقتصادي موثر باشد و اجرايي كردن توافقات دو 
كشور از جمله در همين كميسيون را تسريع ببخشد. 
معاون وزير و رييس سازمان توسعه تجارت ايران اضافه 
كرد عاوه بر اين سفر، ايران و اتحاديه اقتصادي اورسيا 
يك توافق تجارت ترجيحي دارند كه تا پايان س��ال به 
تجارت آزاد تبديل مي شود كه مي تواند دريچه اي به روي 
تجارت ايران با باروس و همچنين با چهار كشور ديگر 
اين اتحاديه بگشايد. شانزدهمين اجاس كميسيون 
اقتصادي مشترك ايران و باروس ديروز با حضور وزراي 
صمت دو كش��ور به عنوان روس��اي ايراني و باروسي 
كميس��يون برگزار ش��د. در كنار اين اج��اس، هيات 
باروسي همچنين چند ماقات از جمله با معاون اول 
رييس جمهور، وزراي نفت، راه و شهرسازي و كشاورزي 

و همچنين رييس كل بانك مركزي انجام دادند.

آخرين خبرها از تامين ارز 
واردات شيرخشك

بانك مرك��زي اعام كرد كه اين بانك از ابتداي س��ال 
تا ۲۵ مهرماه بنابر ثبت س��فارش ها و اعام اولويت ها 
و نظر دس��تگاه س��ازمان غذا و دارو، فقط براي واردات 
شيرخش��ك، ماده اوليه و مكمل ها ب��ا ارز ترجيحي، 
مجموع��ا ۱۵۶ ميليون دلار تخصي��ص داده كه ۱۰۶ 
ميليون دلار آن تامين و پرداخت شده است. به گزارش 
ايسنا، طبق اعام بانك مركزي، روز گذشته سازمان غذا 
و دارو براي واردات شيرخشك، ماده اوليه و مكمل ها با 
اولويت به ميزان ۱۲ ميليون دلار در قالب ارز ترجيحي 
ثبت سفارش كرده كه بانك مركزي هم بافاصله ارز آن 
را تامين كرده و طي چند روز آينده پرداخت خواهد شد. 
بر اين اساس، وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو تاكنون 
هر ثبت سفارش��ي را كه در حوزه دارو و شيرخشك، با 
اولويت ارسال كرده  است، بانك مركزي ارز آن را بافاصله 

تخصيص داده و تامين كرده است.

انتصاب جديد در اتاق اصناف ايران
طب��ق نظر هيات رييس��ه اتاق اصناف اي��ران، مهدي 
اميدوار سخنگوي اين اتاق شد. طبق اعام اتاق اصناف 
ايران، باتوجه به بند ۷ مصوبه مورخ ۱۴ مهرماه ۱۴۰۲ 
هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران، مهدي اميدوار، عضو 
هيات رييسه اتاق اصناف ايران و رييس اتاق اصناف مركز 
استان خراسان شمالي به عنوان سخنگوي اتاق اصناف 
ايران انتخاب ش��د. در بخشي از حكم مجتي صفايي، 
رييس اتاق اصناف ايران خطاب به مهدي اميدوار آمده 
است: با توجه به سطح دانش علمي و تعامل جنابعالي با 
رسانه ها، نسبت به برقراري ارتباط في مابين اتاق اصناف 

ايران با رسانه هاي معتبر اقدام لازم انجام شود. 

لزوم داشتن گواهي اسقاط براي 
شماره گذاري كشنده هاي وارداتي 

رييس ستاد نوسازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده 
گفت: كش��نده هاي وارداتي بايد براي ش��ماره گذاري 
گواهي اسقاط ارايه كنند. به گزارش سازمان گسترش 
و نوس��ازي صنايع ايران ، مهران س��الاريه با بيان اينكه 
كشنده هاي وارداتي بايد براي ش��ماره گذاري گواهي 
اسقاط ارايه كنند، اظهار داشت: بر اساس اصاحيه قانون 
ساماندهي صنعت خودرو، رانندگان كاميون، كاميونت 
و كش��نده تريل��ر داراي كارت هوش��مند خودمالك و 
شركت هاي حمل و نقل خودمالك )شركت هاي حمل و 
نقل عمومي( صرفا براي يك بار و يك دستگاه براي مدت 
۱۰ سال مي توانند در صورت عدم وجود گواهي اسقاط به 
اندازه كافي، ۵ درصد ارزش گمركي خودروهاي وارداتي 
مذكور را به صندوق حمايت از تحقيقات و توسعه صنايع 
پيشرفته جهت دريافت مجوزشماره گذاري پرداخت 
كنند. وي با اشاره به اينكه از زمان اباغ اين قانون تاكنون 
حدود ۲۰۰۰ دستگاه كشنده وارداتي از پرداخت نقدي 
بهره مند شد، افزود: در حال حاضر با توجه به وجود گواهي 
اسقاط به ميزان كافي، از اين پس اين دسته از متقاضيان 
بايد نسبت به ارايه گواهي اس��قاط اقدام كنند. رييس 
ستاد نوس��ازي ناوگان و اسقاط خودروهاي فرسوده در 
خصوص تعداد گواهي اسقاط لازم براي شماره گذاري 
كش��نده هاي وارداتي گف��ت: تا زمان تصوي��ب و اباغ 
آيين نامه جديد، به ازاي هر دستگاه كشنده وارداتي تعداد 
۸ گواهي اسقاط ديزلي نياز است؛ به عنوان مثال به ازاي 
اس��قاط هر كاميون فرسوده، دو دستگاه كشنده مجوز 
ش��ماره گذاري خواهند داشت. وي در خصوص قيمت 
گواهي هاي اسقاط خودروهاي سنگين گفت: برابر اعام 
انجمن مراكز اسقاط، مبلغ هر گواهي اسقاط اين دسته 
از خودروها حداكثر ۵۵ ميليون تومان اس��ت. به گفته 
س��الاريه موارد فوق تا قبل از تصويب آيين نامه اجرايي 
ماده ۱۰ قانون ساماندهي معتبر است و پس از تصويب 
ممكن است تغييراتي ايجاد شود.  رييس ستاد نوسازي 
ناوگان و اس��قاط خودروهاي فرسوده با اشاره به برنامه 
اين ستاد براي الكترونيكي كردن سبد عرضه و تقاضاي 
گواهي اس��قاط گفت: طرحي در اين خصوص در حال 
انجام است كه با اتمام آن به زودي فرايند خريد و فروش 
گواهي اسقاط نيز برخط خواهد شد. وي اضافه كرد: تا 
قبل از راه اندازي سرويس برخط، واردكنندگاني كه قصد 
خريد گواهي اسقاط براي دريافت مجوز شماره گذاري 
دارند، در صورتي كه در سامانه nnhk.ir ثبت نام كرده و 
فرايند را طي كرده باشند، مي توانند به مراكز اسقاط مجاز 
و معتبر كشور يا انجمن صنفي مراكز اسقاط مراجعه كنند.

دست رد مجلس به درخواست 
توليدكنندگان تجهيزات پزشكي

 نماين��دگان مجلس اعمال قيمت  دس��توري بر روي 
تجهيزات و ملزومات پزش��كي را براي مدت پنج سال 
آينده تمديد كردند و با اين تصميم دست رد به سينه 
تامين كنندگان تجهيزات پزش��كي زدند. درحالي كه 
بارها فعالان حوزه تجهيزات پزشكي چه توليدكنندگان 
و چه واردكنندگان نسبت به قيمت گذاري دستوري 
هش��دار داده اند. چندي پيش س��اقي باقري نيا دبير 
اتحاديه توليدكنن��دگان و صادركنندگان تجهيزات 
پزش��كي گفت: يكي ديگ��ر از معضات اي��ن حوزه، 
قيمت گذاري هاي دستوري در بخش تجهيزات پزشكي 
است كه دست توليدكننده بسته مي شود و طبق عرضه و 
تقاضا قيمت گذاري انجام نمي شود. موضوعي كه ظاهرا 
سياست گذاران قصد ندارند آن را متوقف كنند. در جلسه 
علني ديروز )چهارشنبه ۲۶ مهر ماه( و در ادامه بررسي 
جزييات لايحه برنامه هفتم توسعه، بند الحاقي ۱ ماده 
۷۱ اين لايحه كه مرب��وط به قيمت گذاري تجهيزات 
و ملزومات است؛ تصويب كردند. براساس اين مصوبه 
دولت مكلف به قيمت گذاري تجهي��زات و ملزومات 
پزش��كي مصرفي و مكمل هاي دارويي، رژيم غذايي ، 
تغذيه اي و م��واد اوليه داروي��ي و فراورده هاي دارويي 
و واكسن ش��د. البته به جز محصولات با فناوري بالا و 
زيست فناوري و با لحاظ هزينه تمام شده محصول و سود 

متعارف با اعام قواعد و به صورت سامانه اي اقدام شود.

در همايش سالانه صادركنندگان فرآورده هاي نفتي مطرح شد

نياز فوري ايران به جذب سرمايه 

وزير اقتصاد: نظر دولت معطوف به رسيدگي به ابهامات انتخابات اتاق بازرگاني است!

ساز ناكوك دولت با رييس اتاق 
وزير اقتصاد از تغييرات احتمالي در هيات رييسه اتاق 
بازرگاني ايران خبر داد. اواخر خرداد ماه سال جاري 
بود كه حسين ساح ورزي از سوي هيات نمايندگان 
اتاق بازرگان��ي ايران به عنوان ريي��س اتاق انتخاب 
ش��د. انتخابي كه مورد نقد برخ��ي مقامات دولتي 
و رس��انه هاي حامي دولت بود. البت��ه پروژه حذف 
س��اح ورزي از يكس��ال قبل از انتخاب او به عنوان 
رييس كليد خ��ورده بود. پروژه اي كه ظاهرا به پايان 
نرسيده است. امروز احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد 
اعام كرده است: در هفته آينده جلسه شوراي عالي 
نظارت بر اتاق بازرگاني براي رس��يدگي به تخلفات 
انتخاب��ات خرداد ماه برگزار خواهد ش��د. او افزود: با 
اش��اره به اينكه صد در صد نظر دول��ت معطوف به 

رسيدگي به ابهامات انتخابات اتاق بازرگاني با توجه به 
تخلفات روي داده در انتخابات خرداد ماه است، گفت: 
دعوت نامه اي براي اعضا براي رس��يدگي به موضوع 
تخلفات انتخابات ارسال شده است و حداكثر تا هفته 
آينده با برگزاري جلسه شوراي عالي نظارت بر اتاق 

بازرگاني به موضوع رسيدگي خواهد شد.
س��اح ورزي اف��زود، آقاي علي آب��ادي وزير صمت 
رييس شوراي نظارت بر اتاق بازرگاني ايران هستند 
و رس��يدگي به موضوع در جلس��ه پي��ش رو انجام 
خواهد ش��د.وزير اقتصاد افزود: ب��ه عنوان يك عضو 
ش��وراي عالي نظارت نظ��ر بن��ده در اين خصوص 
هم��ان نظر وزارت اطاعات اس��ت.پيش تر نيز علي 
بهادري جهرمي سخنگوي دولت به اين رسانه حامي 

دولت گفته ب��ود، نهاد نظارتي دولت ش��فاف اعام 
كرده كه ساح ورزي واجد صاحيت نيست. بهادري 
جهرم��ي در ۱۰ مهر م��اه اعام كرده ب��ود: تكليف 
صاحيت س��اح ورزي كاما روش��ن است و هيات 
نظارت كه يك نهاد فرا قوه اي است به محض تشكيل 

جلسه رياست ايشان را تعيين تكليف مي كند.
به گفته او دولت به عنوان نهاد نظارتي اظهارنظرش را 
كرده است و نهاد مربوطه در دولت شفاف اعام كرده 
كه واجد صاحيت نيست. به رغم اين اظهارات هنوز 
وزير صمت به عنوان رييس ش��وراي عالي نظارت بر 
اتاق، هيچ اظهارنظر رسمي در مورد انتخابات هيات 
نمايندگان اتاق ايران انجام نداده اس��ت.نكته قابل 
تامل ديگر اين است كه ۲9 شهريور ماه قوه قضاييه 

محمدباقر الفت را ب��ه عنوان نماينده قوه قضاييه در 
كميته حمايت از كسب وكار معرفي كرد و چند روز 
بعد، نمايندگان اين نهاد نظارتي در نشست محيط 
كس��ب و كار كه با حضور س��اح ورزي برگزار شد؛ 

حضور پيدا كردند.
پيش از حمايت رسمي قوه قضاييه از انتخاب بخش 
خصوصي، نمايندگان مجل��س از رييس اتاق ايران 
حمايت كرده بودند. ۱۳ تير ماه، ۷۰ نماينده مجلس 
در نامه اي به وزير صمت خواس��تار حمايت از هيات 
رييسه جديد شدند. پس از آن نيز نمايندگان مختلف 
مجلس در نشس��ت هاي اتاق ايران حاضر شدند و با 
س��اح ورزي ديدار كردند. حال چرا برخي در دولت 

ساز ناكوك مي زنند؛ مشخص نيست؟

آمارهاي ۶ ماهه نشان مي دهد

سهم ۱۵ درصدي صنعت از صادرات كشور
جديدترين آمار منتش��ر شده از س��وي سازمان توسعه 
تجارت نش��ان مي دهد در نيمه نخس��ت امسال، سهم 
صنعت از ارزش كل ص��ادرات غيرنفتي ۱۵ درصد بوده 
اس��ت. به گزارش ايسنا، بر اساس اين آمار در شش ماهه 
اول امسال مجموع صادرات غيرنفتي شامل پتروشيمي 
و پايه نفتي، معدن و صنايع معدني، صنعت و كشاورزي 
۶۷ ميلي��ون و ۷۴۴ هزار تن به ارزش ۲۴ ميليارد و ۱۴۴ 
ميليون دلار بوده اس��ت. در مجموع در اين مدت نسبت 
به نيمه اول سال قبل وزن صادرات غيرنفتي ۲9 درصد 
رشد داشته، اما ارزش آن با افت ۲.۶ درصدي مواجه شده 

است. بيشترين سهم اين صادرات مربوط به پتروشيمي 
و ميعانات گازي است كه نزديك به ۵۲ درصد )به لحاظ 
ارزشي( كل صادرات غيرنفتي را به خود اختصاص داده 
اس��ت. معدن و صنايع معدني نيز با رقمي نزديك به ۲۷ 
درصد در رتبه دوم قرار دارد. ميزان صادرات پتروشيمي 
و ميعانات گازي و معدن و صنايع معدني در شش ماهه 
امسال به ترتيب بيش ۳۱ ميليون تن معادل حدود ۱۲.۵ 
ميليارد دلار و بيش از ۳۰ ميليون تن معادل حدود ۶.۴ 
ميليارد دلار بوده اس��ت. در مدت ياد شده وزن و ارزش 
صادرات بخش پتروشيمي به ترتيب ۲۳ درصد افزايش 

و ۱۳ درصد كاهش داش��ته و وزن و ارزش صادرات مواد 
معدني هم ۴۳ و ۱۲ درصد رشد داشته است. سهم صنعت 
و كشاورزي نيز از كل ارزش صادرات غير نفتي به ترتيب 
۱۵ و شش درصد بوده، به طوري كه در شش ماهه سال 
جاري به ترتيب بيش از س��ه ميليون تن كالاي صنعتي 
به ارزش نزديك به ۳.۶ ميليارد دلار و بيش از دو ميليون 
تن محصول كشاورزي به ارزش بيش از ۱.۵ ميليارد دلار 
صادر شده است. در ش��ش ماهه نخست امسال نسبت 
به مدت مشابه س��ال قبل، وزن و ارزش صادرات بخش 
صنعت به ترتيب ۱۳ و ۱۲ درصد رش��د داش��ته و وزن و 

ارزش صادرات محصولات كشاورزي هم چهار درصد افت 
و ۲۲ درصد رشد داشته است. در بخش ديگر اين گزارش 
نيز به اين نكته اشاره شده كه نخستين مقصد صادراتي 
ايران براي محصولات پتروشيمي و پايه نفتي و همچنين 
محصولات معدن و صنايع معدني چين و براي محصولات 
صنعتي و كش��اورزي عراق اس��ت. به طوري كه در نيمه 
نخست امسال ۳۳ درصد صادرات محصولات پتروشيمي 
و ۳۰ درصد صادرات محصولات معدني كشور به چين و 
۴۴ درصد صادرات كالاهاي صنعتي و ۳۰ درصد صادرات 

محصولات كشاورزي كشور به عراق انجام شده است.
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خبرروز

رگبار باران با احتمال رعد و برق در تهران
اداره كل هواشناسي استان تهران اعلام كرد: از عصر پنجشنبه تا جمعه شب رگبار باران با احتمال رعد و برق در تهران پيش بيني 
مي شود. به گزارش اداره كل هواشناسي استان تهران  از عصر پنجشنبه تا جمعه شب، ۲۷ تا ۲۸ مهر با توجه به عبور موج ضعيف 
از شمال كشور در بيشتر نواحي استان افزايش ابر گاهي وزش باد شديد در بعضي ساعات رگبار پراكنده باران با احتمال رعد و برق 
به ويژه نيمه شمالي و ارتفاعات و در قله ها بارش پراكنده برف گاهي همراه با مه مورد انتظار است. براي روزهاي شنبه و يكشنبه 
۲۹ و ۳۰ مهر آس��مان صاف تا كمي ابري، گاهي وزش باد، در مناطق شهري در ساعات پرتردد غبار محلي پيش بيني مي شود.

آسمان تهران در روز جمعه نيمه ابري تا ابري، گاهي وزش باد شديد، در بعضي ساعت ها بارش پراكنده پيش بيني مي شود.

رويداد

طبق اعلام رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره، 
تعرفه هاي مصوب هيات دولت براي مشاوره به ازاي هر 
۴۵ دقيقه، ۲۳۰ الي ۲۷۰ هزار تومان است. در همين 
راستا، ضمن تماس با كلينيك هاي روانشناسي متعدد 
در مناطق مختلف تهران، تعرفه خدمات اين مراكز را 
جويا شده و با نرخ قيمتي ۳۰۰ الي ۴۰۰ هزار تومان 
مواجه شديم. مبالغ مذكور ش��ايد به تعرفه مصوب 
سازمان نظام روانشناسي نزديك باشند، اما مي بينيم 
كه عين همان تعرفه نيستند. در اين ميان مراكزي هم 
اعلام كردند كه تعيين و اعلام قيمت جلسات مشاوره 
ب��ه صورت تلفني ممكن نيس��ت و اين موضوع طي 
جلسه ترياژ، با بيان مشكل و ارايه رويكرد روانشناسي، 
از سوي درمانگر مطرح مي شود. در همين خصوص 
دكتر مهدي اس��ماعيل تبار، نويسنده و روانشناس، 
به خبرآنلاين مي گويد: »هزينه هاي مربوط به حوزه 
سلامت روان در كشورهاي توسعه يافته بالاست، اما 
اين خدمات معمولًا مش��مول بيمه مي شود. به طور 
مثال سازمان نظام روانشناس��ي امريكا )APA( در 
اين زمينه داراي بودجه اختصاصي است و مراجعان 
در ازاي دريافت خدمات سلامت روان، مبلغي كمتر 
از تعرف��ه حقيقي )ح��دود يك پنج��م( را پرداخت 
مي كنند. درصورتي كه در ايران ما با چنين تسهيلاتي 
در حوزه سلامت روان مواجه نيستيم و سازمان نظام 
روانشناسي بودجه آنچناني ندارد و اين شرايط تمام 

هزينه هاي درمان را به مراجع تحميل مي كند.«

    پنج ميليون تومان تعرفه
براي يك جلسه مشاوره!

هزينه بالاي خدمات سلامت روان براي برخي از اقشار 
و نياز به مشاوره در جلس��ات متعدد يكي از معضلاتي 
اس��ت كه ما در حوزه روانشناس��ي با آن روبرو هستيم. 
اسماعيل تبار در خصوص هزينه هاي روان درماني اشاره 
مي كند: »هزينه هاي مطرح شده، صرفاً مربوط به همان 
يك جلسه مشاوره نيس��ت؛ درمانگراني كه به صورت 
مستقل مشغول كار هس��تند، براي تأمين هزينه هاي 
مطب )اعم از برق، آب، نظافت و ...( ناچار به تعيين تعرفه 
بالاتري هستند. اگر دقيق تر به اين موضوع نگاه كنيد، 
خواهيد ديد كه در برخي موارد حتي دريافت اين تعرفه ها 

نيز پاسخگوي نياز و هزينه هاي روانشناسان نيست. به طور 
مثال يك پزشك شايد با هر ويزيت در ۱۰ دقيقه مبلغي 
معادل ۲۰۰ هزار تومان را دريافت كند، اما يك روانشناس 
يا مشاور براي دريافت اين تعرفه بايد چهار الي پنج برابر 
اين وقت را صرف كند.« او ادامه مي دهد: »تعرفه مصوب 
سازمان نظام روانشناسي مبلغ هنگفت و عجيبي نيست، 
اما در شرايطي كه همه اقشار جامعه با مشكلات مالي و 
اقتصادي دست وپنجه نرم مي كنند، اين هزينه ها به مردم 
فشار وارد مي كند و مقصر اين امر روانشناسان نيستند، 
وظيفه دولت اس��ت كه چنين وضعيتي را سامان دهد. 
همكاران من در اين حوزه بسته به سطح سواد و دانش 
خود و تأمين هزينه ه��ا تعرفه هاي متفاوتي دارند و اين 
اختلاف قيمت منطقي است. حداقل تعرفه يك روانشناس 
بايد مبلغي معادل ۳ ميليون تومان باشد، كما اينكه همين 
الآن هم در معدود مناطق بالاي شهر تهران، براي هر يك 

جلسه مشاوره مبلغ ۵ تومان از مراجع اخذ مي شود.«

      نرخ هايي كه تا ۲۰ ميليون تومان مي رسد!
اين روانش��ناس مي گويد: »ش��ايد دور از باور باشد اما 
در همين شرايط س��خت اقتصادي، افراد كلاهبردار و 
سوءاستفاده گري هستند كه بدون هيچگونه تحصيلات 
مرتبطي، در عرصه روانشناسي فعاليت مي كنند و براي 
هر يك جلسه مشاوره، مبالغ ۳ الي ۲۰ ميليون تومان را 
تعريف كرده اند. جالب تر اينكه مشتريان و مراجعان خود 
را هم دارند. اين وضعيت نشان از يك بي عدالتي اقتصادي 
و ع��دم نظارت دقيق بر اوضاع جامعه اس��ت؛ قش��ري 
هستند كه براي يك جلسه مشاوره، مبالغ ميليوني خرج 
مي كنند و در مقابل افرادي هستند كه توان مالي لازم 
براي پرداخت تعرفه هاي زير ۵۰۰ هزار تومان را ندارند.«

    چرا بيمه خدمات سلامت روان را
تحت پوشش قرار نمي دهد؟

خدمات روان درماني جزو درمان هايي اس��ت كه بايد 
در دسترس و قابل اس��تفاده براي آحاد جامعه باشد. 
بديهي است كه با وجود مشكلات اقتصادي و اتفاقات 
گوناگوني كه در اجتماع شاهد آن بوديم و هستيم، هر 
چه مي گذرد، بيشتر متوجه ارزش و اهميت خدمات 
روانشناسي و روانپزشكي مي شويم. همايون سامه يح 

نجف آبادي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي، نيزعدم مداخله بيمه در حوزه سلامت 
روان را ناش��ي از عدم وجود نقدينگ��ي و بودجه لازم 
جهت تأمين مطالبات ارايه دهنده خدمت )پزش��ك، 
دندانپزشك، داروساز، راديولوژيس��ت و ...( مي داند و 
مي گويد: »مشمول بيمه شدن اين خدمات، در وهله 
نخست به عملكرد سازمان هاي بيمه برمي گردد؛ اين 
سازمان ها معمولًا بدهي و معوقات سنگيني به مراكز 
درماني دارند. براي اين منظور لازم است وضعيت بدهي 
سازمان بيمه تأمين اجتماعي، سازمان بيمه سلامت 
يا س��ازمان هاي بيمه گر خصوصي به بيمارستان ها 
و مراكز درماني ارزيابي ش��ود. اي��ن بدهي ها به قدري 
بالاست كه باعث تنش هايي بين طرفين ماجرا )دولت و 
سازمان هاي بيمه( شده است.« او ادامه مي دهد: »تحت 
پوشش قراردادن حوزه س��لامت روان ذيل خدمات 
بيمه در وضعيت كنون��ي، به معناي تحميل مخارج 
عظيم تري به بيمه هاس��ت و آنها را دچار مش��كلات 
بيشتري مي كند. تا زماني كه بيمه ها از عهده پرداخت 
بدهي هاي خود به مراكز درماني برنيايند، حتي اگر 
طرح حمايت بيمه از خدمات س��لامت روان مصوب 
هم بشود، به جز ايجاد مشكلات عديده درخصوص 
بازپرداخت بيمه ها و مشكلات مطالباتي نتيجه ديگري 

نخواهد داشت.«

    حمايت بيمه از حوزه سلامت روان 
مشروط بر كاهش بدهي هاي سازمان

به ب��اور س��امه يح، كاملًا منطقي اس��ت ك��ه خدمات 
روان درماني مشمول بيمه باش��د، اما در شرايط حاضر 
و با وجود معوقات س��نگين، تصويب چنين طرحي به 
منزله تحميل فشار مضاعف به سازمان هاي بيمه گر و 
درنهايت ورشكس��تگي آنهاس��ت. او با تأكيد بر اينكه 
چنين وضعيتي معلول مش��كلات مالي و اقتصادي 
بيمه هاست، مي گويد: »اگر اين مشكلات كمتر شود 
و اوضاع اقتصادي به نحوي سامان يابد كه بازپرداخت 
اين بدهي ه��ا در موعد مقرر صورت گيرد، به طبع ما 
شاهد ارايه خدمات بهتر از سوي سازمان هاي بيمه، 
به ويژه در زمينه حمايت از خدم��ات روان درماني و 

جلسات مشاوره، خواهيم بود.«

نرخهرجلسهمشاورهگاهيبه۵ميليونتومانميرسد

گزارشيازمراسمبدرقهداريوشمهرجوييووحيدهمحمديفر

بدرود فيلسوف سينماي ايران

گليماندگار|
 پاييز واقعي اينجا ب��ود وقتي چهره غم 
زده صده��ا نف��ر را مي ديدي ك��ه براي 
وداع با فيلسوف سينماي ايران داريوش مهرجويي و 
همس��رش وحيده محمدي فر آمده بودند. مراسم در 
مقابل تالار وحدت راس س��اعت ۱۰ صبح شروع شد. 
هر چه بود صداي گريه و چش��مان سرخ هنرمنداني 
بود كه هنوز هم چنين فاجع��ه اي را باور نكرده بودند. 
برخي از آنها از جمله رضا درميش��يان چنان بي تاب و 
بي قرار بود كه چند نفر ديگر ب��راي آرام كردن او آمده 
بودند از جمله س��يامك انصاري و علي مصفا... شايد 
اگر خبر درگذشت مهرجويي در يك صبح پاييزي با 
اعلام اينكه اين هنرمند ۸۴ ساله به دليل ايست قلبي 
درگذشته اينقدر شرايط را تلخ و ملتهب نمي كرد. آنچه 
بر اين هنرمند بزرگ كش��ورمان و همسرش گذشت 
تنها در ژانر وحشت سينماي دنيا جاي مي گيرد. نگاه ها 
همه اما به دنبال »مونا« بود. دختركي نوجوان كه شايد 
تراژيك ترين و بدترين صحنه هاي عم��رش را ديده 
و حالا بايد تا تمامي عم��ر آن صحنه هاي فجيع را در 
پستوي ذهنش پنهان كند. او كه بي تاب تر از هر كس 
ديگري در كنار نزديكانش ايستاده بود و در حالي كه 
بي صدا مي گريست منتظر رسيدن پيكر بي جان پدر 
و م��ادرش بود. تلخي اين درد براي دختر نوجواني كه 
آرزوهاي بسيار داش��ت و مي خواست آنها را در كنار و 
پدر و مادر تجربه كند غير قابل تحمل مي نمود اما مونا 
مهرجويي محكم و استوار ايستاده بود. اشك مي ريخت 
اما شيون نمي كرد. فرياد نمي زد. او در سكوت مطلق 
نظاره گر تراژدي تلخ زندگي اش بود. با چشماني اشك 
بار و نگاهي نافذ. گاهي زانوانش سست مي شد و دستي 
او را نگه مي داش��ت اما به قول خودش انگار پدر و مادر 
كنارش ايستاده بودند شانه هايش را نگه داشته بودند و 

از او مي خواستند كه قوي و استوار باشد. 

    تلخي سوگ بر چهره بزرگان هنر
اما اين تنها مونا نبود كه بي صدا اشك مي ريخت كمي 

آن س��وتر بهمن فرمان آرا، مسعود كيميايي، فرهاد 
آييش، فرامرز قريبيان و ديگر هنرمندان كشور نيز 
به��ت زده و غمناك به نظاره ايس��تاده بودند. ديدن 
 ش��انه هاي لرزان مسعود كيميايي و بهمن فرمان آرا 
ب��راي هيچ كس ع��ادي نبود. تلخي بغض��ي كه در 
گلويشان نشسته بود را در سخناني كه بر زبان آوردند 

هم مي شد ديد. 

    علي سنتوري و وداع با مهرجويي
اجراي مراس��م بر عهده بهرام رادان بود. همان علي 
سنتوري كه چند روز قبل سنتورش را از خانه داريوش 
مهرجويي دزديده بودند. همان فيلمي كه هيچگاه 
اجازه اكران پي��دا نكرد. همان فيلمي كه از عش��ق 
داريوش مهرجويي به سنتور مي گفت. همان فيلمي 
كه قرار بود با ساخت لامينور به دوگانه اي ماندگار در 
سينماي ايران بدل شود. اما دستي ناپاك فيلسوف 
سينماي ايران را راهي ديار باقي كرد تا او هميشه در 
فيلم هايي كه ساخته زنده بماند. در پري نفس بكشد، 
در ليلا فرياد بزند، در هامون به دنبال حق خود باشد 

و در دختر دايي گمشده پرده از واقعيت ها بردارد. 

    غيرممكنه!
مس��عود كيميايي كه در كنار داريوش مهرجويي از 
آغازگران موج نوي س��ينماي ايران بود در مراس��م 
تشييع دوس��ت و همكار قديمي اش از شدت اندوه 
قادر به صحبت نبود و در صحبت هاي كوتاهي گفت: 
»هيچي نمي توانم بگويم... راجع به داريوش مهرجويي 

و رفتنش از اين جهان حرف بزنم؟ غير ممكنه!« 

    اي مهر فرزانه!
سپس فرهاد آييش بازيگر س��خنانش را با تسليت 
براي قتل داريوش مهرجويي و همس��رش آغاز كرد 
و گفت: استاد علي نصيريان در سفر هستند و پيامي 
را فرس��تادند. نصيريان در اين پيام صوتي گفت: در 
بيماري با فكر و خيالت به سر مي برم. من فرو ريختم 

و بي خواب شدم. چه كنم؟ از اولين كار خلاقه ات در 
كنارت بودم تا آخرين كار، اما الان نيس��تم. اي مهر 

فرزانه! اين چه روزگاري است؟!

    قرارمان اين نبود!
بهمن فرمان آرا هم در سخناني گفت: داريوش جان 
قرار نبود اين ملاقات اينجا انجام شود. ما كجا زندگي 
مي كنيم؟ يكي از بزرگ ترين هنرمندان اين مملكت 
بايد س��لاخي شود؟ او در بخش ديگري از سخنانش 
گفت: هيچ چيز نمي توانم بگويم. چطور دوربين كار 
نكرد؟ دل ما شكسته است و هر هفته قرار است اينطور 
جمع شويم براي يك نفر ديگر كه مي رود؟ با اين حال 

تشكر مي كنم از اينكه آمديد.

    نمي شود اينطور بي خداحافظي رفت
علي مصفا )بازيگ��ر( نيز در اين مراس��م با حضور در 
جايگاه، پيام فريار جواهريان )همس��ر س��ابق( و صفا 
مهرجويي را قرائت كرد. فريار جواهريان نوش��ته بود: 
چطور مي توانم از ش��يفتگان داريوش تش��كر كنم. 
چگونه چنين مرگ هولناكي براي داريوش و وحيده 
رقم خورد؟ دلم به اين خوش اس��ت كه نسلي جديد 
فيلمهايت را كش��ف مي كند و معناي خاص خود را 
از آن پيدا مي كند. چند س��ال است مشغول نوشتن 
خاطراتي هستيم. خاطراتي كه در آن خشم هم بود، 
ولي حالا ديگر خش��مي وجود ن��دارد و چه حيف كه 
در هفت ماه گذش��ته با داريوش قهر بودم، نمي شود 
 اينطور بدون خداحافظي بروي. دلم پيش موناست كه 
يك شبه تنها شد. پيش صفا و مريم كه چطور پدرشان 

را از دست دادند.

    گريه امان نمي داد
محسن امير يوسفي رييس كانون كارگردانان نيز براي 
قرائت پيام اين كانون پشت ميكروفن رفت اما به قدري 
متاثر بود كه گريه امانش را بريد و نتوانست به خوبي از 
پس كاري كه به او محول شده بود بر بيايد.  بهرام رادان 

نيز در ادامه پيامي از كيانوش عياري كارگردان خواند 
كه در بستر بيماري است و اعلام كرد كه متاثر است از 

اين اتفاق و از ويژگي هاي داريوش مهرجويي گفت.

    قرار بود پيامي نوشته شود
مرضي��ه برومند نيز در س��خنراني خ��ود با صدايي 
بغض آلود گفت: قرار بود پيامي نوشته شود تا من به 
عنوان مديرعاملِ بدبختِ خانه س��ينما بخوانم، ولي 
كسي نتوانست چيزي بنويسد. الان قاصرم از صحبت 
و عظمت دردي كه خانه س��ينما به دوش مي كشد. 
ما كارگردان بزرگ و تأثيرگذارترين فيلمس��از ايران 
را از دس��ت داديم. او باعث شد سازمان انتقال خون 
تاسيس ش��ود آن هم در ش��رايطي كه فيلم »دايره 
مينا« دو، سه سال ممنوع بود. فيلم »گاو« نيز همين 
طور بود. از مس��وولان مي خواهم ش��رايط فعاليت 
جوان هاي س��ينما را فراهم كنيد. از اينها نترس��يد. 
بگذاريد كارشان را بكنند. آستانه درد هنرمندان كم 
است، ولي سياستمداران آستانه تحمل بالايي دارند.

    پيام صفا پسر داريوش مهرجويي
پس��ر داريوش مهرجويي كه خ��ارج از ايران زندگي 
مي كند نيز با فرستادن پيام از حضور هنرمندان و مردم 
در مراسم بدرقه پدرش سپاسگذاري كرد. او در اين 

پيام گفت: براي پدري مي نويسم كه هر چه خاطره از او 
دارم چه از بچگي و چه از جواني همه پر از مهر، شادي، 
نوا، آسايش و سرشار از دانش و تاريخ و هنر و فلسفه و 
نام نقاشان و نويسندگان و فيلمسازان محبوبش است. 
نامهايي كه ساختار شخصيت مرا شكل دادند و تا ابد 
هدايتم مي كنند.  اميدوار ب��ودم بار ديگري با او گپ 
بزنم در آغوش بگيرمش و از رمان آخري كه خوانده ام 
با او حرف بزنم اي كاش سرنوش��ت جور ديگري رقم 
مي خورد اما با وجود همه س��ختي هايي كه در چند 
روز گذشته تحمل كرديم من مطمئنم كه نام پدرم 
در خاطره بي شمار ايراني و غير ايراني پير تا جوان در 
سرتا سر دنيا زنده مي ماند و خواهد ماند. هم از طريق 
آثارش و هم به خاطر زندگي شريفش. از صميم دل 
قدردان هم ميهنان عزيزم هستم كه در اين اوقات تلخ 
و اندوهناك به خانواده ما قوت بخش��يدند به ويژه از 
هنرمندان و همكاران پدرم ممنونم كه اين گردهمايي 
را در غياب من و ديگر اعضاي خانواده برگزار كردند. 
براي دوست داران پدرم خانواده ام و خواهرانم مريم و 
مونا آرزوي شكيبايي مي كنم. افشاي حقيقت شايد 

التيامي بر اين زخم عميق باشد.

    همه چيز به قطعه هنرمندان ختم شد
پس از پايان مراس��م در پهنه رودكي پيكر داريوش 

مهرجوي��ي و وحيده محمدي فر به بهش��ت زهرا و 
قطعه هنرمندان انتقال داده ش��د و راس ساعت ۱۳ 
آنها در آرامگاه ابدي ش��ان ج��اي گرفتند. داريوش 
مهرجويي يكي از بهترين كارگردانان تاريخ سينماي 
ايران و همس��رش وحيده محمدي فر كه نويسنده 
ب��ود قرباني اتفاقي تلخ ش��دند. هر چن��د كه پليس 
مي گويد دوربين هاي محل جنايت كار نمي كردند. 
اما س��رنخ هايي از قاتلان اين دو به دست آمده است. 
تاكنون ۱۰ مظنون در اين پرونده بازداشت شده اند. 
نه تنها خانواده مهرجويي نه تنها مونا كه شاهد يكي 
از فجيع ترين صحنه هاي زندگي اش بود بلكه تمامي 
م��ردم و دوس��تداران فرهنگ و هنر اين س��رزمين 
خواستار رس��يدگي هر چه س��ريع تر به اين پرونده 
هس��تند. واقعيت بايد براي مردم روش��ن شود. اين 
يك اتفاق ساده نيس��ت كه بتوان به سادگي از كنار 
آن گذشت؛ اين مرگ فيلسوف سينماي ايران است 
آن هم نه مرگ عادي و معمولي بلكه قتلي سخت و 
جانكاه. قت��ل با مرگ فرق دارد. ما به خوبي مي دانيم 
در آن لحظات تلخ بر داريوش مهرجويي و همسرش 
چه گذشته پس روشن شدن حقيقت الزام آور است. 
مهرجويي يك فرد عادي نبود كه اگر بود هم باز فرقي 
نمي كرد. مرگ هر انسان و در واقع قتل هر انسان قتل 

زندگي است و نبايد در برابر آن سكوت كرد. 

گزارش

افشايحقيقتشايدالتياميبراينزخمعميقباشد

رويخطخبر

احتمالبروزپيكآنفلوآنزاازنيمهآبان
رييس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت 
با اش��اره به اينكه با سردتر شدن هوا كم كم به پيك بروز 
آنفلوآنزا هم نزديك مي ش��ويم، گفت: معم��ولا اوايل تا 
اواسط آبان  ماه منتظر شيوع آنفلوآنزاي فصلي هستيم 
و معمولا هم پيك اوليه هم��ان زمان رخ مي دهد. دكتر 
شهنام عرشي گفت: همه ساله با شروع فصل سرما و پاييز 
و بازگشايي مدارس، سرماخوردگي ها افزايش مي يابد و 
امسال هم البته با اندكي تاخير شاهد همين روند هستيم. 
تصور ما اين است كه با سردتر شدن هوا و بسته شدن درها 
و پنجره ها طي هفته هاي آتي اين موارد سرماخوردگي 
باز هم افزايشي باشد. او افزود: از ابتداي سال جاري رصد 
منظمي در خصوص بيماري هاي تنفسي انجام مي دهيم 
و از تابستان تاكنون حدود يك سوم موارد سرماخوردگي 
س��رپايي را كرونا تش��كيل مي دهد. يك سوم موارد هم 
مربوط به ويروس هاي س��رماخوردگي معمولي است و 
حدود ۱۰ تا ۳۰ درصد موارد با علائم س��رماخوردگي را 

هم اكنون آنفلوآنزا تشكيل مي دهد. رييس مركز مديريت 
بيماري هاي واگير وزارت بهداشت با تاكيد بر اينكه پيك 
آنفلوآنزا هنوز آغاز نشده است، اظهار كرد: با سردتر شدن 
هوا كم كم به پيك بروز آنفلوآنزا هم نزديك مي شويم؛ به 
ش��كلي كه معمولا اوايل تا اواسط آبان  ماه منتظر شيوع 
آنفلوآنزاي فصلي هستيم و معمولا هم پيك اوليه همان 
زمان رخ مي دهد؛ هرچند كه با توجه به اينكه در نيم كره 
جنوبي زمين ماه هاي گذش��ته افزايش موارد و ش��دت 

بيماري بيشتر بوده اس��ت. او در خصوص پيش بيني ها 
از وضعيت بروز كرونا نيز به ايس��نا گفت: س��ويه هايي 
كه در گردش هس��تند اكثرا موارد خفيفي از بيماري را 
ايجاد مي كنند به جز در افراد بالاي ۶۰ س��ال يا مبتلا به 
بيماري هاي زمينه اي قلبي و ريوي كه ش��ايد بيماري 
سخت تر ايجاد شود كه در اين موارد هم توصيه كرده ايم 
اگر از تزريق واكسن قبلي كرونا بيش از يك سال گذشته 
است اقدام به تزريق واكسن مجدد كنند و همينطور اين 
افراد بايد اقدام به تزريق واكسن آنفلوآنزا هم كنند. او افزود: 
افراد بالاي ۶۰ سال و كساني كه بيماري هاي قلبي  و عروقي 
و بيماري هاي تضعيف كننده سيستم ايمني دارند بايد 
واكسن تزريق كنند. تا بهمن ماه همزمان تزريق واكسن 
وجود دارد. عرشي درباره سويه هاي در گردش كرونا در 
ايران نيز بيان كرد: الان س��ويه هاي مختلف اوميكرون 
شامل ۲۰ زيرسويه با شيوع بالاتر XBB در گردش است 

و سويه جديدي در كشور شناسايي نشده است. 

وجود۳۰هزارمربيورزشدردبيرستانها
بنا بر اعلام وزارت آموزش و پرورش در حال حاضر تنها 
حدود ۳۰ هزار مربي متخصص ورزش و تربيت بدني در 
مدارس كش��ور و آن هم فقط در دبيرستان ها مشغول 
تدريس هس��تند. درحال حاضر حدود ۳۰ هزار معلم 
متخصص تربيت بدني در مقاطع متوس��طه اول و دوم 
مشغول فعاليت هستند، در واقع س��هم دانش آموزان 
ابتدايي از معلم متخصص تربيت بدني بس��يار ناچيز و 
اغلب مدارس ابتدايي، آموزگاران زنگ ورزش مدارس را 
بر عهده دارند. پيش از اين وزارت آموزش و پرورش اعلام 
كرده بود حدود هفت ميلي��ون دانش آموز بدون معلم 
ورزش هس��تند كه عمده اين هفت ميليون دانش آموز 
در دوره ابتدايي ق��رار دارند و بنابراين مي توان گفت در 
متوس��طه اول و دوم چالش كمبود مربي ورزش جدي 
نيس��ت.  آمارهاي ياد شده در شرايطي است كه به زعم 
صادق ستاري فرد، معاون تربيت بدني و سلامت وزارت 

آم��وزش و پرورش بيش از ۴۰ درص��د دانش آموزان در 
برخي اس��تان ها با معض��ل چاقي و اضاف��ه وزن روبرو 
هستند. به طور كلي بايد گفت وزارت آموزش و پرورش 
در حال حاضر با كمبود حدودا ۵۰ هزارتايي معلم ورزش 
در مدارس ابتدايي، متوسطه اول و متوسطه دوم مواجه  
است و از اين رو براي جبران اين خلاء، آموزگاران ابتدايي 
جور زنگ ورزش دانش آموزان اول تا شش��م ابتدايي را 

مي كشند. البته طبق اعلام آموزش و پرورش، آموزگاران 
ابتدايي براي برگ��زاري زنگ ورزش آموزش مي بينند و 
اينگونه نيست كه معلم بدون هيچ پيش فرض ورزشي 
در كلاس ورزش حاضر ش��ود. در همين راستا حسين 
بابويي، مديركل دفتر تربيت بدني و فعاليت هاي ورزشي 
وزارت آموزش وپرورش در برنامه اي راديويي اظهار كرده 
است: ما در حوزه تربيت بدني آموزش  و پرورش ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ نفر معلم متخصص تربيت بدني داريم كه در مقاطع 
متوسطه اول و دوم فعاليت دارند و در مقطع ابتدايي هم 
آموزگاران پايه، درس تربيت بدني را حمايت مي كنند. او 
از كمبود ۱۵ هزار معلم تربيت بدني متخصص خبرداد و 
افزود: با وجود كمبود و نيازي كه در اين حوزه وجود دارد 
اما همكاران با پيگيري و تلاش مضاعف و همكاري مديران 
مدارس، عمده مشكلات را برطرف مي كنند، البته كمبود 

همچنان احساس مي شود.

تهديدجديتغييراقليمبرايحياتاكوسيستمهايزمين
رييس سازمان هواشناسي كشور گفت: تغيير اقليم تمام 
اكوسيستم هاي زمين را آس��يب پذير كرده است و اگر 
افزايش دما به سمت سناريوهاي بدبينانه حركت كند، 
سلامت انس��ان ها و اكوسيستم ها به طور جدي تهديد 
مي شود. سحر تاج بخش مسلمان در كارگاه منطقه اي 
»تغيير اقليم - اثرات و س��ازگاري« در ش��ركت توسعه 
منابع آب و نيروي ايران اظهار داش��ت: در سناريوهاي 
بدبينانه گرم شدن زمين يعني افزايش چهار درجه اي 
دما ممكن است برخي گونه هاي اكوسيستم هاي دريايي 
نظير مرجان ه��ا از بين بروند. او افزود: بخش��ي از آثار و 
پيامدهاي ديدباني شده تغيير اقليم به اثرات منفي آن بر 
اكوسيستم هاي دريايي و خشكي بازمي گردد كه اكنون 

شاهد وقوع آن هستيم. تغيير اقليم همچنين پيامدهاي 
منفي در حوزه منابع آب، سلامت انسان ها، شهرنشيني 
و افزايش مهاجرت هاي انس��اني دارد. مع��اون وزير راه 
و شهرسازي و رييس س��ازمان هواشناسي تاكيد كرد: 

تغيير اقليم يك امر بديهي و مهم است و همه كشورها 
بايد براس��اس قوانين و مقررات ملي و بين المللي براي 
پيامدهاي تغيير اقليم برنامه ريزي كلان داشته باشند. 
اين مقام مسوول خاطرنشان كرد: گزارش هاي بين المللي 
نشان مي دهد كه قاره اروپا بيشترين افزايش دما را در بين 
قاره ها داشته است. آسيا نيز در ۳۰ سال گذشته در رتبه 
دوم افزايش دما بوده است. تاج بخش با بيان اينكه از نظر 
تغييرات بارش نيز خاورميانه و آسيا آسيب پذير هستند، 
گفت: بارش هاي شديد كه سال گذشته ميلادي پاكستان 
را تحت تاثير قرار داد و حدود ۲۲ اس��تان كشور ما را نيز 
درگير كرد، مي تواند از جمله پيامدهاي تغيير اقليم در 

منطقه  باشد. 
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